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رضا محمد مراد*

جانشین فرماندهی انتظامی استان قم خبرداد:

پلیس قم آماده ایجاد نظم 
و امنیت مراسم نیمه شعبان 

مدیرکل دامپزشکی استان قم خبرداد:

تشدید نظارت بر فرآرده های خام دامی در نوروز و رمضان

جانشین فرماندهی انتظامی استان قم از آمادگی پلیس قم 
برای برقراری نظم، امنیت و آرامش در ایام نیمه شعبان خبر 
داد. سردار بهادر اسماعیلی ضمن تبریک اعیاد نیمه شعبان 
اظهارداشت: پلیس قم برای برقراری امنیت آرامش زایران و 

مجاوران در ایام نیمه شعبان آمادگی کامل دارد.وی افزود: 
هماهنگی لازم بین دستگاهی با سایر نهادهای استان انجام 
شده و قرارگاه حضرت قایم )عج( به منظور تامین امنیت و 
تسهیل ترافیکی تشکل می شود. سردار اسماعیلی تصریح 
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رییس ستاد تسهیلات زائران و خدمات سفر شهرداری قم خبرداد:

بسیج تمام امکانات برای پذیرایی از 
زائران نیمه شعبان و مسافران نوروزی 
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توسط اطلاعات سپاه؛

یک تیم خرابکاری در تأسیسات هسته ای فردو منهدم شد

برخورد قاطع با متخلفان چهارشنبه آخر سال 

رییس ستاد تسهیلات زائران و خدمات سفر شهرداری 
نیمه  زائران  از  پذیرایی  برای  قم  امکانات  تمام  گفت:  قم 
شعبان و مسافران نوروزی بسیج شده و در این راستا ۱۱ 
تشکیل  خدمات  ارائه  برای  تسهیلات  ستاد  ذیل  کمیته 

شده است.  عباس ذاکریان روز دوشنبه در جمع خبرنگاران 
افزود: با توجه به این که به دلیل شیوع ویروس کرونا مراسم 
نیمه شعبان در۲ سال گذشته برگزار نشده و از سوی دیگر 
این روز امسال نیز مصادف با شروع سفرهای نوروزی است، 

  

معاون اداره کل راه و شهرسازی استان قم گفت: ۱۲۶ هزار متقاضی قمی در 
سامانه ثمن نام نویسی کرده اند. داوود طلوعی با بیان اینکه تاکنون ۱۲۶ هزار 
متقاضی مسکن در استان قم موفق به ثبت نام شده اند، گفت: تا این لحظه بیش از 
۵۹ هزار تن از آن ها مجاز شناخته شده اند و به مراحل بعدی راه یافتند. طلوعی با 
اشاره به اینکه طرح نهضت ملی مسکن از اولویت ها و برنامه های دولت سیزدهم 
است که با هدف تأمین مسکن اقشار مختلف مردم اجرایی می شود، افزود: ۸۳ 
هزار متقاضی مربوط به طرح نهضت ملی مسکن یا فاز شش بوده اند. وی تصریح 

 معاون حمل ونقل اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم گفت: طرح 
راه،  ایمنی مدارس حاشیه  ارتقای  ترافیک، جهت  و  ایمنی  انگیزشی  آموزشی 
راکبان موتورسیکلت، وانت بارها و ادوات کشاورزی در سطح ۴۵ روستای استان، 
به اجرا گذاشته شد.  حمید سالاری اظهار داشت: همه ساله در قالب طرح هایی 
راکبان  راه ها،  حاشیه  مدارس  ایمنی  ارتقای  به  فیزیکی،  فرهنگی  امور  شامل 
گلوگاه های  و  روستاها  سطح  در  کشاورزی  ادوات  و  بارها  وانت  موتورسیکلت، 
جاده ای در استان اقدام می شود. وی با بیان که اقدام های فیزیکی شامل نصب 

معاون اداره کل راه و شهرسازی استان قم خبرداد:
ثبت نام ۱۲۶ هزار متقاضی مسکن در استان قم 

معاون حمل ونقل اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم :
طرح ایمنی و ترافیک در ۴۵ روستای قم عملیاتی شد 
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آیت الله سید حسن خمینی در واکنش به جنایت آل سعود :

مدعیانی که همیشه فریاد 
می زنند چرا ساکتند؟!

یــادگار امام جنایــت اخیر دولت 
عربســتان ســعودی در اعدام ۸۱ 
نفــر از شــهروندان این کشــور را 
محکوم کرد.  آیت الله سیدحسن 
خمینی صبح روزدوشنبه  در آغاز 
درس خــارج فقه خود با اشــاره به 
»جنایــت هولنــاک« اخیــر دولت 
عربســتان نســبت به جمعــی از 
2مســلمانان عربســتان و از جمله 

رئیس جمهور در جلسه شورای عالی جوانان:

با ساختاری چابک نیازهای 
جوانان را پیگیری کنید 
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سخنگوی وزارت خارجه:

 توقف مذاکرات وین به معنای 
بن بست نیست

رئیــس جمهــور گفــت: ترجیح 
دولــت این اســت که بــدون ایجاد 
ساختار جدید، ساز و کاری چابک و 
کارآمد مثل »سازمان ملی جوانان« 
فعال شــود که مســائل و نیاز های 
جوانــان را در عرصه های مختلف 
پیگیری کند.  دکتر ســید ابراهیم 
رئیســی روز دوشــنبه در جلســه 
شــورای عالی جوانــان بــا تبریک 

وزارت  ســخنگوی 
امــور خارجــه بــا اشــاره بــه 
درخواست های جدید آمریکا 
در مذاکرات وین، گفت: علت 
مذاکره کننــدگان  بازگشــت 
بــه پایتخت ها، یــک تنفس و 
توقــف کوتاه اســت. برخی از 
بن بست یا اتمام مذاکرات نام 
بردند که توضیح داده شد این  7

آیت الله نوری همدانی: 

رژیم سعودی با افکار دوران جاهلیت 
حکومت می کند

 آیت الله حسین نوری همدانی از مراجع تقلید در پیامی با محکومیت اقدام اخیر عربستان 
در اعدام دسته جمعی ده ها شهروند این کشور گفت: عربستان جنگ های درحال وقوع علیه 
ملت های مسلمان یمن، سوریه، عراق و لبنان را مدیریت و همچنان با افکار دوران جاهلیت 

حکومت می کند. 
به گزارش روز دوشنبه دفتر آیت الله نوری همدانی، وی در این پیام آورده است: خبر شهادت 

ده ها تن از مردم مظلوم توسط رژیم تروریستی آل سعود موجب تأثر و تأسف عمیق گردید.
این مرجع تقلید افزوده است: این رژیم که خود را به ظاهرحکومت اسلامی وخادم حرمین 
شریفین می داند، اما درحقیقت خادم استکبار و صهیونیست است و عملا جنگ های 
درحال وقوع علیه ملت های مسلمان یمن و سوریه و عراق و لبنان را مدیریت می کند و با 
پول نفت و گاز مشغول مسلمان کشی می باشد و همچنان با افکار دوران جاهلیت حکومت 

می نماید.
آیت الله نوری همدانی اضافه کرده است: سکوت سازمان ها و نهادهای اسلامی و حقوق 
بشری نیز موجب تاسف است و بی خاصیت بودن این سازمان ها بیش از گذشته نمایان 

شد.
وی در پایان تاکید کرده است: بنده ضمن محکوم کردن این جریان غم انگیز، ارادت و تسلیت 
خود را به محضرمولا و سرورمان حضرت بقیه الله الاعظم)عج( و همه مسلمانان خصوصا 

خانواده های مظلوم شهید داده اظهار می دارم.
 

ازسوی روابط عمومی حرم مطهر بانوی کرامت اعلام شد؛

برنامه آیین های نیمه شعبان
 حرم حضرت معصومه )س(

 روابط عمومی آستان حضرت معصومه)س( برنامه  آیین های جشن و سرور حرم مطهر بانوی 
کرامت در شب و روز ولادت امام زمان)عج( را اعلام کرد. 

به گزارش عصر دوشنبه روابط عمومی آستان حضرت معصومه، آیین شب نیمه شعبان با 
سخنرانی حجت الاسلام سید میرهاشم حسینی و مداحی و قرائت دعای کمیل و زیارت جامعه 

کبیره اجرا خواهد شد.
آیین احیای شب نیمه  شعبان نیز از ساعت ۱۲ شب با سخنرانی حجت الاسلام سید حسین 
مومنی، شعر خوانی و مناجات خوانی و قرائت دعای کمیل با پخش زنده از شبکه سه سیما 
برگزار می شود. همچنین مراسم قرائت دعای ندبه هم در صبح میلاد امام زمان)عج( از ساعت 

۶ با سخنرانی حجت الاسلام ناصر رفیعی همراه می باشد.
 سخنرانی قبل از اذان ظهر در قالب برنامه زمزم مهدویت توسط حجت الاسلام محمدصابر 
جعفری و سخنرانی قبل از اذان مغرب نیز توسط حجت الاسلام کلباسی ترتیب می یابد و زیارت 

آل یاسین در عصر میلاد امام زمان)عج( هم از دیگر برنامه هاست.
بر اساس این گزارش، آیین شام میلاد امام زمان نیز با سخنرانی حجت الاسلام حامد کاشانی 

برگزار، و پس از آن نیز اجرای پرده خوانی مهدویت صورت می گیرد.
 

در آستانه نیمه شعبان ؛

گردهمایی پیوند فیروزه ای در قم
 برگزار شد

 گردهمایی پیوند فیروزه ای در آستانه نیمه شعبان با حضور زوج های جوان مهدوی در مسجد 
مقدس جمکران برگزار شد. 

به گزارش روز دوشنبه مرکز خبر مسجد مقدس جمکران، گردهمایی پیوند فیروزه ای در 
آستانه نیمه شعبان با حضور ۲۵۰ زوج  جوان مهدوی که مراسم عقد خود را در مسجد مقدس 

جمکران برگزار کرده اند در شبستان کربلا ترتیب یافت.
این زوج های جوان طی دو سال گذشته و در زمان شیوع کرونا پیوند عقد خود را در مسجد 
با حضور زوج هایی که در مسجد  این مراسم  برگزار کرده بودند. هر ساله  مقدس جمکران 
جمکران عقد کردند برگزار شده و ضمن ارائه مباحث تربیتی و نکات همسرداری، تبرکات مسجد 

نیز به آنها اهدا می شود.
در این گردهمایی با حضور زوج های مهدوی، آثار و برکات توسل به حضرت ولی عصر)عج( در 

زندگی مشترک مورد بررسی قرار گرفت.
همچنین عباس حیدرزاده از مداحان برجسته کشور یکی از مدعوین این گردهمایی بود که با 
حضور خانواده ایشان آثار و برکات زندگی مملو از عطر و بوی اهل بیت)ع( و حضرت مهدی)عج( 

مورد بحث و بررسی قرار گرفت.

نکاتی درباره حمله موشکی به پایگاه 
موساد در اربیل 

سپاه پاسداران انقلاب اسلامی بامداد روزیکشنبه پایگاه های جاسوسی رژیم صهیونیستی 
در اربیل را با ۱۲ فروند موشک بالستیک هدف قرارداد. سپاه پاسداران در بیانیه ای ضمن 
پذیرفتن مسوولیت این حمله موشکی در بیانیه ای اعلام کرد که »در پی جنایات اخیر رژیم 
جعلی صهیونیستی و اعلان قبلی مبنی بر بی پاسخ نگذاردن جنایت ها و شرارت های این 
رژیم منحوس، شب گذشته »مرکز راهبردی توطئه و شرارت صهیونیست ها« مورد هدف 

موشک های قدرتمند و نقطه زن سپاه پاسداران انقلاب اسلامی قرار گرفت.«
در باره حملات موشکی سپاه پاسداران به پایگاههای موساد در اربیل چند نکته را باید 

یادآور شد:
نخست اینکه حملات موشکی به پایگاه های رژیم صهیونیستی در اربیل بیانگر اشراف 
اطلاعاتی ایران بر حضور سرویس های جاسوسی رژیم صهیونیستی در این منطقه و فعالیت 

آنها در سازماندهی گروههای تروریستی علیه اهداف ایرانی است.
نکته دوم اینکه فعالیت سرویس های جاسوسی رژیم صهیونیستی در شمال عراق بیانگر 
این نکته است که رژیم صهیونیستی در سایه ادامه اشغالگری امریکا در این کشور و تضعیف 
دولت مرکزی, به تهدیدی جدی برای ایران تبدیل شده و تهران بارها به مقام های اربیل در 
باره فعالیت های خرابکارانه موساد و گروههای تروریستی تحت کنترل رژیم صهیونیستی 
در این منطقه هشدار داده که متاسفانه این هشدارها با بی توجهی اداره محلی کردستان 
عراق روبرو شده است. نکته سوم اینکه رژیم صهیونیستی بارها نیروهای مقاومت را در سوریه 
هدف قرارداده است در حالیکه حضور این نیروها در سوریه مشروع وبه دعوت دمشق است 
در حالیکه حضور موساد در اربیل نامشروع و در سایه ادامه اشغالگری امریکا در عراق است.

نکته چهارم اینکه مقام های اداره محلی کردستان عراق بارها با انگیزه های تجزیه طلبانه 
رژیم صهیونیستی همراه شده اند وبر خلاف دیدگاه دولت مرکزی و پارلمان عراق که رابطه با 
این رژیم را مردود دانسته اند ارتباط برقرار کرده و زمینه حضور موساد را در این منطقه فراهم 
کرده اند. نکته پنجم اینکه کردستان عراق به ویژه اربیل نه تنها محل حضور سرویس های 
اطلاعاتی و تروریستی  رژیم صهیونیستی است بلکه محل حضور چندین گروه تروریستی  
مانند پژاک است که بارها علیه ایران اقدامات تروریستی انجام داده اند و تعدادی از هم 

وطنان و نیروهای نظامی ما را به شهادت رسانده اند. 
نکته ششم اینکه همین حضور گروههای تروریستی در کردستان عراق سبب شده است 
که ترکیه هم بارها این منطقه را بمباران کند و بر این اساس فرافکنی های مقام های کرد 
عراقی قابل قبول نیست  و لازم است آنها با نشان دادن حسن همسایگی از فعالیت رژیم 
صهیونیستی در اربیل جلوگیری نمایند  و در غیر این صورت این حق مشروع ایران است که 

در دفاع از کشور, پایگاههای تروریستی را در هر نقطه هدف قرار دهد.
نکته پایانی اینکه  بر اساس گزارش شبکه المیادین به نقل از منابع مطلع و آگاه, پایگاه 
اطلاعاتی هدف قرار گرفته در اربیل، یک پایگاه عملیاتی اصلی و  مسئول برخی از عملیات 
اطلاعاتی علیه ایران بوده است. در ۱۴ فوریه گذشته یک پایگاه نظامی سپاه در کرمانشاه را با 
شش پهپاد هدف قرار گرفته بود.  این منابع افزودند که بر اثر آن حمله پایگاه کرمانشاه آسیب 
جدی دید. بررسی های ایران نشان داد که حمله از پایگاه اربیل صورت گرفته است و بنابر این 

حمله موشکی ایران بر اساس اصل دفاع مشروع توجیه پذیر است.

معاون استاندار قم:

ادارات دولتی باید با نگاه حل مشکلات 
تولید خدمت رسانی کنند

هماهنگی امور اقتصادی استاندار قم گفت: وظیفه دولت سیاستگذاری و حمایت است و 
تحقق توسعه اقتصادی مستلزم همکاری همه واحدهای دولتی و خصوصی است . 

محسن امیدیان در جلسه گفتگوی دولت و بخش خصوصی، بر لزوم همراهی بیشتر 
ادارات دولتی در وصول مطالبات خود از بخش خصوصی تاکید کرد.

وی ضمن تاکید بر همراهی دولت و بخش خصوصی، در خصوص پرداخت حق بیمه های 
معوق بخش کارگری به سازمان تامین اجتماعی، افزود: نباید در وصول مطالبات دولتی به 
بخش خصوصی اجحافی شود. وی با اشاره به نقش ارتباط دوسویه دولت و بخش خصوصی 

از همه دستگاه ها خواست: در حوزه آموزش و تعامل با ارباب رجوع اهتمام داشته باشند.
امیدیان گفت: ادارات دولتی باید با نگاه حل مشکلات تولید و رفع اختلافات کارگر و 
کارفرما، خدمت رسانی کنند. وی بیان داشت: در جلسات شورای گفتگوی دولت و بخش 
خصوصی به دنبال کیفیت و نه کمیت مصوبات هستیم. وی از مدیران دستگاه های اجرایی 

خواست تا تمام تلاش خود را برای محقق شدن هرچه سریع تر مصوبات داشته باشند.

رئیس شورای اسلامی شهر قم مطرح کرد:

برنامه ریزی مدیریت شهری برای نیمه شعبان و ایام نوروز
رئیس شورای اسلامی شهر قم گفت: برای برگزاری باشکوه جشن نیمه شعبان، 
مدیریت شهری قم از 3 ماه گذشته اقدامات و فعالیت های خود را در این خصوص 
آغاز کرده و به دلیل تقارن آن با نوروز ۱۴۰۱ برنامه ها تا روز طبیعت ادامه خواهد 

داشت.
دکتر حسین اسلامی روزدوشنبه در سی و یکمین جلسه رسمی و علنی شورای 
اسلامی شهر قم که در سالن جلسات ساختمان شهید باکری برگزار شد، با اشاره 
به فرارسیدن روز ۲۰ اسفندماه و راهیان نور، اظهار داشت: راهیان نور یکی از 

مهمترین ابزارهای انتقال فرهنگ ایثار و شهادت است.
وی با بیان اینکه دشمن از ترویج فرهنگ راهیان نور و شهادت واهمه دارد، ابراز 
کرد: دشمنی که گرفتار مادیات و حساب وکتاب های منفعت طالبانه است، از 
توسعه و گسترش فرهنگ شهادت و از جان خود گذشتگی در راه آرمان و ارزش ها 

در هراس است.
رئیس شورای اسلامی شهر قم با اشاره به فرارسیدن هفته جوان، اظهار داشت: 
اعتماد و اعتقاد به جوانان در امور اجرایی موجب توفیقات بیشتر خواهد شد و 
بعد از روی کار آمدن دولت جدید در برخی نهادهای اجرایی جوانان مستعد قمی 

سکان دار مدیریت اجرایی شده اند.
وی با تأکید بر فرارسیدن ۲۷ اسفندماه سال جاری و آیین جشن های نیمه شعبان 
یادآور شد: برای برگزاری باشکوه جشن نیمه شعبان، مدیریت شهری قم از 3 ماه 
گذشته اقدامات و فعالیت های خود را در این خصوص آغاز کرده و به دلیل تقارن آن 

با نوروز ۱۴۰۱ برنامه ها تا روز طبیعت ادامه خواهد داشت.
اسلامی اقدامات شهرداری برای استقبال از سال جدید را مورد توجه قرار داد و 

اضافه کرد: باید زمینه و بستری در سطح شهر قم ایجاد شود تا زائران و مسافران 
ورودی به این شهر خاطره و تصور مثبتی از این شهر داشته باشند.

موارد  برخی  به  نسبت  فرمانداری  انطباق  کمیته  اعتراض  به  اشاره  با  وی 
پیشنهادی بودجه سال ۱۴۰۱ شهرداری قم گفت: اختصاص بودجه و تصویب 
پروژه های شهری و عمرانی صرفاً در حیطه وظایف شورای اسلامی شهر است و 

شورای انطباق در این زمینه قدرت و ظرفیت قانونی ندارد.
رئیس شورای اسلامی شهر قم خاطرنشان کرد: طبق تبصره ماده ۴، آماده سازی 

و زیرسازی اراضی که بعد از سال ۱3۶۴ انجام گرفته، بر عهده مالکین است.

آگهی اعلان نظریه کمیسیون تشخیص موضوع
 ماده 12 قانون زمین شهری

کمیسیون تشخیص ماده ۱۲ قم طبق نقاط utm تحت پلاک ثبتی ۱۰9۴/۱۰۶8/۲۵۶۶ 
 –  383۷9۱۴.۷۱۱ و   ۴93۲۶۶.۱۷۶( مختصات  با  قم  دو  بخش  اصلی   -  ۲۵۶۷ و 
و   383۷8۱۴.۰۴۱  –  ۴93۲۵8.339 و    -  383۷89۱.۷۱۲ و   ۴933۱۰.۵۷۶
پیوست  نقشه  در  که  را  مترمربع   ۴۶۵۰ مساحت  به   )383۷83۷.۰39  –  ۴93۲۱3.9۴۰
با توجه به نقاط  بایر تشخیص و اعلام نموده است و نیز مابقی تصرفات  درج شده است را 
383۷۶۱۴.۷۱۱ و ۴933۱۰.۵۷۶ -383۷89۱.۷۱۲ و   – با مختصات )۴93۲۶۶.۱۷۶ 
اراضی  جزء   )383۷9۲۰.۷۴3-  ۴93۲۷۰.۲۱3 و   383۷89۷.3۷۱-  ۴933۱۴.38۲

ملی می باشد.
مجمع  مورخ ۱3۷۰/۱۱/۰۱  مصوبه  و  مذکور  قانون  اجرایی  نامه  آیین  ماده ۱۵  استناد  به 
تشخیص مصلحت نظام، مالک یا مالکین حداکثر 3 ماه از تاریخ انتشار آگهی، فرصت دارند 

مراتب اعتراض خود را به مراجع صالحه قضایی تقدیم نمایند.
شناسه آگهی:۱۲83۰۱۰

درمدرسه فیضیه حوزه علمیه قم برگزارشد؛

تجمع طلاب و مردم قم
 در محکومیت جنایات آل سعود



سه شنبه-24اسفند ماه 1400-    سال بیست  وچهارم -   شماره 25473

 تداوم جنایات آل سعود 
همزمان با تداوم حملات روسیه به اکراین و درگیری افکار 
عمومی مردم جهان با مصیبت های وارد شده بر مردم 
اکراین و آوارگی میلیونها انسان بیگناه، رژیم سفاک آل 
سعود دست به جنایت جدیدی زد و 8۱ نفر از مردم مظلوم 

عربستان بویژه جوانان شیعه آن کشور را بیرحمانه اعدام کرد. 
این اعدام ها در حالی صورت می گیرد که رژیم سعودی تبلیغات وسیعی در باره انجام 
اصلاحات در آن کشور انجام می دهد ولی مثل این که اصلاحات فقط در حوزه دور کردن 
مردم از سیاست انجام می شود. زیرا رژیم سعودی افرادی را که متفاوت از حکومت می 
اندیشند، انسان های منحرف از نظر فکری می خواند و برای آنها حتی حق حیات هم 

قائل نیست. 
بدین ترتیب به نظر می رسد که این اعدام ها برای به خطر نیفتادن حکومت دیکتاتوری 

بن سلمان بر چاه های نفت انجام شده است. 
رژیم خونخوار آل سعود که مردم دنیا آن را به شمشیر و ثروت نفتی می شناسند، برای 
تداوم حکومت ظالمانه خود هر از چندی تعدادی از انسان های مومن و آزادیخواه سرزمین 
حجاز را گردن می زند. در حال حاضر ولیعهد سفاک سعودی با روابط خوبی که با آمریکا 
و اسرائیل دارد، بدون واهمه و نگرانی از برقراری تحریم های حقوق بشری، هر جنایتی 
را مرتکب می شود. ولیعهد سعودی که تجربه قطعه قطعه کردن قاشقچی و اعدام شیخ 
نمر را در سابقه خونریزیهای خود دارد با خیال راحت دست پلید خود را همچنان به خون 
بیگناهان شبه جزیره حجاز آلوده می کند و به سبک داعش همچنان به گردن زدن 
انسان های فرهیخته و مظلوم ادامه می دهد تا کسی به دنبال دموکراسی خواهی و حق 

حاکمیت ملی نباشد. 
طبیعی است که اگر مردم جهان در برابر این جنایت بیشرمانه سکوت کنند، خون های 

بیشتری از مظلومین در جهان ریخته خواهد شد. 
مسلمانان آزادیخواه جهان نمی توانند همچنان شاهد چنین رفتارهایی از سوی یک 
خاندان فاسد حاکم بر عربستان باشند که به زور شمشیر و با باز کردن راه اسرائیل به 

کشورهای عربی، همچنان حق مردم فلسطین را پایمال می کنند. 
وسیعلم الذین ظلموا ای منقلب ینقلبون

مسجدی: به مسئولان اقلیم هشدار داده بودیم

نه حاکمیت عراق را هدف قرار دادیم
 نه آمریکایی ها را

سفیر کشورمان در عراق در اظهاراتی به حمله موشکی اخیر ایران به مرکز راهبردی رژیم 
صهیونیستی در اربیل پرداخت. 

ایرج مسجدی، سفیر جمهوری اسلامی ایران در عراق در یک سخنرانی در مراسمی که 
امروز در کربلا برگزار شده بود گفت: حمله موشکی سپاه در اربیل حاکمیت عراق را هدف 

نگرفت بلکه پایگاه جاسوسی موساد در آنجا را هدف قرار داد.
وی تاکید کرد: آمریکایی ها پایگاهی برای صهیونیست ها در اقلیم کردستان عراق 
تاسیس کردند تا از آن به عنوان مقری برای انجام عملیات علیه امنیت جمهوری اسلامی 
ایران استفاده کنند. ایران به هیچ وجه بر سر امنیت خود معامله نمی کند و ما پیش از این 
بارها به مسئولان اقلیم کردستان هشدار داده بودیم اما متاسفانه این پایگاه عملیاتی علیه 

امنیت ما انجام داد بنابراین جمهوری اسلامی ایران به این اقدام پاسخ داد.
مسجدی خاطرنشان کرد: این اقدام نه حاکمیت عراق را هدف قرار داد و نه اهانت به 
دولت و ملت این کشور بود، ما از همین ابتدا از شما می خواهیم که برای تحرکات شرورانه 
رژیم صهیونیستی در منطقه حد ومرز قرار دهید و از تکرار چنین اقداماتی جلوگیری کنید.
سفیر کشورمان در بغداد همچنین گفت: حمله موشکی سپاه به اربیل آمریکایی ها را 
نیز مورد هدف قرار نداد، ایران و آمریکا ۴۰ سال است که با یکدیگر درگیری دارند اما این 

عملیات هیچ ارتباطی با آمریکایی ها و سفارت و کنسولگری آن ها در عراق ندارد.
لازم به ذکر است ،در پی حمله موشکی ایران به مرکز راهبردی رژیم صهیونیستی در 
اربیل، وزارت خارجه عراق ایرج مسجدی، سفیر جمهوری اسلامی ایران در بغداد را، فرا 

خواند و یادداشت اعتراضی به وی تحویل داد.
پیش از این وزارت خارجه عراق با انتشار بیانیه ای در سایت رسمی خود اعلام کرد که این 

وزارت حمله موشکی به استان اربیل در کردستان عراق را محکوم می کند.
وزارت خارجه عراق مدعی شد که در این حمله موشکی مناطق مسکونی هدف قرار 

گرفته اند.

قالیباف: 

امروز مجلس شورای اسلامی آنچه باید 
باشد نیست

محمدباقر قالیباف گفت: روزی نیست به حال خود گریه نکنم و دلیل آن این وضعی 
است که امروز در سیستم مجلس و در جاهای دیگر و حتی در مجلس انقلابی مشاهده 

می کنم، چرا که آنچه باید باشد نیست. 
محمدباقر قالیباف در نشست هم اندیشی با جوانان فعال فرهنگی و اجتماعی سراسر 
کشور که امروز به مناسبت روز جوان در تالار مشروطه مجلس شورای اسلامی برگزار شد، 
گفت: برای من بسیار افتخار است که اکنون در روز جوان در میان شما جوانان باشم. یکی 
از دوستان جوان در این نشست یک مقام سرلشگری را  برای دفاع مقدس متوجه من 
دانستند. در حالی که در زمان دفاع مقدس تفاوتی میان فرمانده و فرمانبردار یا مقام بالا و 
یا پایین وجود نداشت. در واقع در آن زمان درجه و سازمان به آن معنا مطرح نبود، فضای 
دفاع مقدس مانند همین گروه های جهادی بود. گروه های جهادی که هر کدام از شهرها و 

روستاهای مختلف کنار هم جمع می شوند و یک کار جهادی انجام می دهند.
وی افزود: از همان روز اول که انقلاب به من اعتماد کرد و از سنین جوانی فرصت کار 
داد باور داشتم که من برای شغل به این میدان نیامده ام بلکه آمده ام کار کنم. معتقدم هر 
کجا فرصتی فراهم بوده کار را برای حضور جوانان فراهم کرده ام. برخی اوقات در جلسات 
می گفتند قالیباف نمی تواند با نیروهای سابقه دار کار کند و صرفا با افراد ناشناخته و جوان 
کار می کند اما سوال من از آنها این بود که خروجی کار من با این جوانان به همان اندازه 
خروجی کار با همان افراد به قول آنها با سابقه است؟ من به جوانان اعتماد داشتم و تا 

جایی که ممکن بوده فرصت را برای کار با جوانان فراهم کرده ام.
رئیس مجلس شورای اسلامی خطاب به جوانان حاضر در این جلسه گفت: کار با شغل 
متفاوت است. کار یعنی جوهره و هویت انسان، کار یعنی شخصیت انسان اما شغل یعنی 

بروکراسی و به معنای نان بر سر میخ بودن است.

وزیر کشور:

استانداران از تمام ظرفیت برای کاهش 
حوادث جاده ای استفاده کنند 

وزیر کشور، کاهش حوادث جاده ای، ایمنی سفر ها و جلوگیری از افزایش شیوع کرونا 
را از اولویت های برنامه ریزی استانداران در ایام نوروز برشمرد و بر استفاده از تمام ظرفیت 

در این زمینه تاکید کرد.
دکتر احمد وحیدی شامگاه دوشنبه در نشست مشترک با استانداران سراسر کشور که با 
دستور کار سفر های نوروزی و کنترل حوادث جاده ای برگزار شد، این مطلب را مطرح کرد.
وی یکی از نگرانی های اصلی رئیس جمهوری را حوادث جاده ای دانست و تصریح کرد: 
باید با تمام ظرفیت و اتخاذ ابزار های کنترلی بتوانیم تلفات جاده ای را در سفر های نوروزی 

به حداقل ممکن برسانیم.
وزیر کشور ادامه داد: طبق گزارش ها، امسال حجم تردد بالایی را درتعطیلات نوروز 
شاهد خواهیم بود و برای همین، استانداران باید کاهش حوادث جاده ای را به عنوان یکی 

از اولویت های مهم، در دستور کار داشته باشند.
دکتر وحیدی اضافه کرد: مراقبت های بهداشتی در سفر های نوروزی باید مورد توجه 

باشد و نباید زمینه و شرایط برای افزایش بیماری کرونا فراهم شود.

دفتر آیت الله علوی گرگانی:

مومنان برای سلامتی آیت الله علوی 
گرگانی دست به دعا بردارند

 دفتر آیت الله سید محمدعلی علوی گرگانی با صدور پیامی، از عموم مردم و مقلدین 
درخواست کرد برای بهبود حال این مرجع تقلید دست به دعا بردارند. 

به گزارش کانال اطلاع رسانی آیت الله علوی گرگانی، در این پیام آمده است: به اطلاع 
عموم مومنان و متدینین می رساند با توجه به نامساعد بودن شرایط جسمانی مرجع 
عالی قدر حضرت آیت الله علوی گرگانی از عموم مومنین و مقلدین وی تقاضا می شود در 

ضمن ادعیه خاصه خود سلامتی وی را از درگاه الهی مسالت نمایند.
آیت الله علوی گرگانی روز جمعه مجدد به دلیل وخامت بیماری که داشت، در بخش 

ویژه بیمارستان بستری شد.
بهداشت  وزیر  تقلید،  عظام  مراجع  از  گرگانی  علوی  آیت الله  حال  وخامت  پی  در 

روزدوشنبه عصر به قم سفر کرد و جویای حال این مرجع تقلید شد.

اخبار

هشدار آیت الله مکارم شیرازی:

 اصرار است که قم را فاسد کنند 
 آیت الله ناصر مکارم شیرازی از مراجع تقلید گفت: نظام جمهوری اسلامی ایران، ۵۰ 
درصد جمهوریت و ۵۰ درصد اسلامیت است و همانطور که جمهوریت را اساس می دانیم، 

اسلامیت را نیز باید اساس بدانیم.
 وی شامگاه یکشنبه در دیدار نماینده ولی فقیه در نیروی انتظامی در قم، افزود: ما 
نمی توانیم همانند غربی ها و نیرو های انتظامی آنها باشیم و بگوییم تنها جنبه جمهوریت و 

نظم جامعه معیار است اما خبری از اسلامیت نیست.
وی با بیان اینکه اسلامیت امری است که با حرف حاصل نمی شود، تصریح کرد: 
اسلامی بودن احتیاج به تأسیسات و برنامه ها و اجتماعات و نویسندگان و افرادی دارد 
که دست به دست هم بدهند و جمهوریت و اسلامیت را با یکدیگر ترکیب کنند؛ تا حدود 

زیادی کار انجام شده و در حال انجام شدن است.
  استاد حوزه علمیه قم خاطرنشان کرد: غربی ها اصرار دارند جامعۀ ما را فاسد کنند و 
ما باید کاری کنیم که از نظر ایمانی جامعه صالحی داشته باشیم؛ غربی ها نیرو و سرمایۀ 
بسیاری در جهت فاسد کردن جوانان خرج می کنند، ما باید توجه کنیم زیرا اگر جوانان 
فاسد شدند جامعه فاسد می شود و این با همکاری همه نیروها حاصل می شود، این 
اصلاح بنیۀ ایمانی و اخلاقی جامعه تنها کار نیروی انتظامی نیست بلکه همه نیروها 

بایستی کمک کنند و نتیجه مطلوب را اخذ کنند.
  وی ادامه داد: قم مرکز ثقل روحانیت شیعه است؛ قم متعلق به همه جهان شیعه است 
و اصرار است که قم را فاسد کنند، فعالیت های بر ضد اسلام در قم کم نیستند؛ ما باید 
مقابله کنیم و اگر تصمیم بگیریم و اراده کنیم موفق هستیم، زیرا اولا ابزار کار و نیروی نظر 
دهنده حقایق اسلامی در دست ما است و ثانیا نفراتی داریم که به مسائل مسلط هستند، 
احکام عقیدتی سیاسی را می دانند، تمام کار به دست اینها نیست ولی بخش مهمی به 

دست اینها است.
  حوادث قم از خارج رهبری می شود 

آیت الله مکارم شیرازی تصریح کرد: در قم گاهی حوادثی رخ می دهد که انسان انتظار 
ندارد و عمدتا از خارج رهبری می شوند. مسألۀ مواد مخدر در قم زیاد است، نیروهایی 
هستند که اصرار بر نشر این مواد دارند ولی با وجود روحانیت و نیروهای انتظامی و 

عقیدتی سیاسی اینها ناکام می مانند.
  وی ادامه داد: ما حساب خاصی برای قم قائل هستیم، سالانه ۲۰ میلیون زائر در 
قم حضور می یابند؛ بزرگ ترین حوزۀ علمیۀ شیعه در قم است و اکنون 8۰ هزار نفر در 
قم مشغول به تحصیل اند و این یک دریای بزرگی است که تمام نیروها می توانند از این 
حوزه های علمیه استفاده کنند؛ شما دست به سوی قم دراز کنید هر نیرویی از عقیدتی، 
اخلاقی، تفسیری، فقهی و هر نیرویی که بخواهید در قم است و باید از این سرمایه بزرگ 

استفاده کرد.
این مرجع تقلید بیان کرد: یکی از وظایف ما این است که ما نیرو را پرورش دهیم و از آنها 
بهره برداری شود، پرورش دادن طلاب کار آسانی نیست، دوره درسی طلاب قم ۱۴ سال 
است، حتی طب با دوره طولانی خود کم تر از این ها است، از ادبیات عرب شروع می 
کنند و بعد از تمام کتاب های زبان عربی استفاده می کنند و اثر می دهند؛ ما به نوبه خود 

برای بالندگی حوزه کمک می کنیم.
 

درجلسه شورای عالی قوه قضاییه مطرح شد؛

تاکید رئیس دستگاه قضا 
بر فروش سریع کالا های احتکاری 

رئیس دستگاه قضا گفت : پلمپ انبار هایی که در آن ها اقلام مورد نیاز مردم و شب عید 
احتکار شده اند، نباید طول بکشد، طبق قانون نسبت به فروش این اقلام و کالاها، اقدام 

کنید.
حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای درنشست شورای عالی قوه قضاییه، ضمن 
گرامیداشت روز بزرگداشت شهدا اظهار کرد: ما هر چه داریم از شهداست و چنانچه 
خون های نثار شده و جانفشانی های صورت گرفته از سوی شهدا برای اسلام و انقلاب 
در ۴ دهه گذشته نبود، ما نه فقط عزت، اقتدار، امنیت و سرافرازی امروز را نداشتیم بلکه 

نمی توانستیم زندگی روزمره و عادی خود را داشته باشیم.
رئیس دستگاه قضا با اشاره به اقدامات دادستانی تهران در زمینه شناسایی، کشف و 
پلمپ کالا های احتکاری اظهار کرد: پلمپ انبار هایی که در آن ها اقلام مورد نیاز مردم 
و شب عید احتکار شده اند، نباید طول بکشد و ضروری است که دادستانی تهران با 

هماهنگی سایر مسئولان و طبق قانون نسبت به فروش این اقلام و کالاها، اقدام کند.
وی افزود: اگر در انبارها، کالا های احتکاری کشف شد و در همان ایام جامعه و بازار 

نیازمند آن کالای مورد نظر بودند، نباید زمان پلمپ انبار کشف شده طول بکشد.
 

باحضور وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی؛

 تفاهم نامه های همکاری وزارت ارشاد 
با مراکز حوزوی قم امضا شد

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی با آیت الله علیرضا اعرافی مدیر حوزه های علمیه، حجت 
الاسلام والمسلمین علی عباسی رئیس جامعة المصطفی العالمیه و آیت الله محمود 
رجبی رئیس موسسه آموزشی و پژوهشی امام خمینی )ره( تفاهم نامه همکاری دوجانبه 

امضا کرد. 
به گزارش خبرنگار خبرگزاری حوزه، در راستای سفرهای وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی 
استان قم و اعلام آمادگی نهادها و مراکز حوزوی و وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی جهت 
کارشناسی  از  متقابل، پس  از ظرفیت های  استفاده  و  تقویت همکاری های دوجانبه 
های انجام گرفته توسط نمایندگان هر دو طرف، تفاهم نامه های همکاری حوزه علمیه 
قم، جامعة المصطفی العالمیه و موسسه آموزشی پژوهشی امام خمینی )ره( به صورت 
جداگانه امضا رسید. در تفاهم نامه های امضا شده، طرفین اظهار امیدواری کرده اند با 
انعقاد این تفاهم نامه ها زمینه های همکاری های دو جانبه تقویت شود و بر اساس مفاد 
آن ها منجر به انعقاد توافقنامه های عملیاتی جداگانه توسط معاونت های تخصصی و 

مجموعه های تحت نظر شود.
استفاده از ظرفیت های غنی حوزوی در پیشبرد اهداف فرهنگی دولت مردمی و وزارت 
فرهنگ و ارشاد اسلامی همواره مورد تاکید ریاست جمهور و وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی 
در ماه های گذشته بوده و انعقاد این تفاهم نامه ها در همین جهت و همچنین در سرعت 
بخشیدن به اجرای منویات و توصیه های مراجع معظم تقلید و علما و بزرگان حوزه در 

دیدارهای صورت گرفته بوده است.

توسط اطلاعات سپاه؛

یک تیم خرابکاری در تأسیسات هسته ای 
فردو منهدم شد

شبکه ای که قصد خرابکاری در فردو را داشتند، از سوی اطلاعات سپاه پاسداران انقلاب 
اسلامی دستگیر شدند. 

به گزارش ایرنا، شبکه ای که قصد خرابکاری در تاسیسات هسته ای فردو را داشت از 
سوی سازمان اطلاعات سپاه پاسداران انقلاب اسلامی دستگیر شدند.

افسران اطلاعاتی رژیم صهیونیستی که تلاش می کنند به یکی از کارمندان بخش 
IR۶ تاسیسات هسته ای فردو نزدیک شوند، برای این کار نخست یکی از همسایگان این 
کارمند را جذب کرده و دادن پول نقد و خریدن لب تاپ، توکن و موبایل در مدت کوتاهی 

نحوه ارتباط گیری امن را به این فرد نشان می دهند.
تمامی  و  می شوند  نزدیک  اطلاعات  جمع آوری  برای  تاسیسات  کارمند  به  سپس 

دستمزدها به صورت نقدی و ارز دیجیتال رد و بدل می شود تا ردی از آن باقی نماند.
افسر جاسوسی اسرائیل در پوشش یک شرکت هنگ کنگی و با کمک فرد واسط با 
کارمند فردو ارتباط می گیرد و در این ارتباط سفارش نرم افزاری می دهد و مرحله به 
مرحله به این مسئول نزدیک می شود. این فرد که پس از آگاهی از هویت فرد جاسوس به 
همکاری خود با او ادامه می دهد، غافل از این بوده که تمامی این مراحل در تور اطلاعاتی 

سربازان گمنام امام زمان)عج( در سازمان اطلاعات سپاه بوده است.
فرماندهی سپاه هسته ای با همکاری فرماندهی ضدجاسوسی سازمان اطلاعات سپاه 
توانست مانع یکی از خرابکاری های بزرگ در تاسیسات هسته ای کشور شود چراکه این 

شبکه تلاش داشت تا قبل از تعطیلات نوروز اقدامات خود را عملی کند.
 

 شمخانی: 

تا رسیدن به »توافق قوی« 
در مذاکرات باقی می مانیم

دبیر شورای عالی امنیت ملی در توییتی نوشت: تا زمان تامین مطالبات قانونی و 
منطقی خود و دستیابی به »توافق قوی« در مذاکرات وین باقی خواهیم ماند. 

علی شمخانی در حساب کاربری خود در توییتر نوشت: همه ارکان کشور فارغ از 
فضاسازی های هدفمند داخلی و خارجی صرفا برای حفظ و ارتقاء منافع ملی تلاش 
می کنند. دبیر شورای عالی امنیت ملی تصریح کرد: تا زمان تامین مطالبات قانونی و 

منطقی خود و دستیابی به »توافق قوی« در مذاکرات وین باقی خواهیم ماند.

رئیس جمهور گفت: ترجیح دولت این است که بدون ایجاد ساختار جدید، 
ساز و کاری چابک و کارآمد مثل »سازمان ملی جوانان« فعال شود که مسائل 

و نیاز های جوانان را در عرصه های مختلف پیگیری کند.
با  ابراهیم رئیسی روز دوشنبه در جلسه شورای عالی جوانان  دکتر سید 
تبریک سالروز ولادت حضرت علی اکبر )ع( و روز جوان گفت: نامگذاری این 
مناسبت به عنوان روز جوان انتخاب و اقدام بسیار شایسته ای بوده است چرا 
که حضرت علی اکبر )ع( بهترین الگو برای جوانان در زمینه بصیرت، ایمان، 

روحیه ایستادگی، ولایتمداری و دفاع از حریم دین و ارزش های الهی است. 
رئیس جمهور با تشکر از دست اندرکاران برگزاری این جلسه افزود: وزارت 
نیز ماموریت های بسیار مهمی دارد که  ورزش و جوانان در حوزه جوانان 
متاسفانه مسائل مربوط به ورزش تا حدود زیادی بر این بخش سایه انداخته 

است.
رئیس جمهور با تاکید بر ضرورت توجه شایسته به مسائل و موضوعات 
مربوط به جوانان و خارج شدن بخش جوانان از سایه بخش ورزش در وزارتخانه 
مربوطه گفت: ترجیح دولت این است که بدون ایجاد ساختار جدید، ساز و 
کاری چابک و کارآمد مثل »سازمان ملی جوانان« فعال شود که مسائل و 

نیاز های جوانان را در عرصه های مختلف پیگیری کند.
دکتر رئیسی با اشاره به اینکه مسائل مربوط به جوانان طیف وسیعی از 
حوزه ها از اشتغال، مسکن، ازدواج تا دانش افزایی، مهارت آموزی و ورزش برای 
سلامت جسمی را شامل می شود، اظهار داشت: شناسایی و بالفعل کردن 
استعداد های جوانان در مسیر توانمندسازی آنان، سامان دادن ارتباط جوانان 

با سطوح مختلف حکمرانی و حمایت و هدایت جوانان در مسیر نقش آفرینی 
سازنده اجتماعی نیز از جمله دیگر مسائل مربوط به این بخش از جمعیت 

کشور است که باید به شکل مناسبی سامان داده شود.
لحاظ  با  کارآمد،  و  باید یک ساختار چابک  کرد:  تصریح  رئیس جمهور 
ماموریت های تعریف شده برای تامین نیاز ها و تحقق مطالبات جوانان ایجاد 
شود تا به شکلی واقعی و نه شعاری و نمایشی پیگیر مسائل جوانان باشد؛ 
ساختاری که بتواند ماموریت های مختلف تعریف شده در ساحت های متنوع 

را پیگیری کند.
کار،  و  این ساز  که  است  این  بر  دولت  ترجیح  کرد:  خاطرنشان  رئیسی 
بدون ایجاد یک ساختار جدید که نیاز به فرآیند قانون گذاری دارد، با تدوین 
آیین نامه ها و دستورالعمل های لازم در دولت در کوتاه ترین زمان به سرانجام 
برسد. فعال کردن سازمان ملی جوانان یکی از بهترین گزینه ها برای تحقق 

این هدف است.
سکوت مدعیان حقوق بشر به اعدام بی گناهان محکوم است

 رئیس جمهور همچنین از پیشنهاد تشکیل شورای مشورتی جوانان در 
سطوح مختلف نهاد ها و دستگاه ها استقبال کرد و گفت: ایجاد یک باشگاه 
حکمرانی مدیران جوان مومن انقلابی می تواند محملی برای همفکری و 
هم افزایی جوانان باانگیزه و خلاق در راستای کمک فکری به مدیران باشد. 
تشکیل این شورا و باشگاه می تواند بهترین راهکار برای سامان دادن ارتباط 

جوانان و به ویژه جوانان مومن انقلابی با سطوح مختلف حاکمیت باشد.
دکتر رئیسی با بیان اینکه هیچ گاه از طرف مشورت قرار دادن جوانان زیان 
نکرده ایم، بلکه شهامت و شجاعت آنان ایده های خلاقانه و کارگشایی نیز 
در اختیار ما قرار داده است، تصریح کرد: امام راحل و مقام معظم رهبری 
بهترین الگو ها در زمینه بهره گیری از ظرفیت های جوانان کشور هستند و همه 

مسئولان باید از ایشان در این زمینه پیروی کنند.
رئیس جمهور همچنین درخصوص اعدام بی گناهان خاطر نشان کرد: 
اعمال استاندارد های دوگانه کشور های غربی و استفاده ابزاری از مفهوم 
حقوق انسان، و همچنین سکوت و بی عملی کشور های مدعی حقوق بشر 
این کشور ها در  از دورویی  و نشانه ای  اقدامات، محکوم است  این گونه  به 
بهره برداری سیاسی از مفهوم حقوق بشر برای مطامع سیاسی خود و علیه 

دولت های مستقل است.
آقای رئیسی افزود: سازمان های بین المللی و رسانه های آزاد و نهاد های 

ذیربط باید سکوت خود را بشکنند.

رئیس جمهور در جلسه شورای عالی جوانان:
با ساختاری چابک نیازهای جوانان را پیگیری کنید 

یادگار امام جنایت اخیر دولت عربستان سعودی در اعدام 
8۱ نفر از شهروندان این کشور را محکوم کرد. 

آیت الله سیدحسن خمینی صبح روزدوشنبه  در آغاز 
درس خارج فقه خود با اشاره به »جنایت هولناک« اخیر 
دولت عربستان نسبت به جمعی از مسلمانان عربستان و از 
جمله شیعیان قطیف و احساء، اظهار کرد: بی تردید اصل 
این عمل مذموم است و هر آزاده ای در جهان آن را محکوم 
در  که  ای  عده  اسلامی،  کشور  یک  در  اینکه  کند.  می 
میان آنها کودک هم بوده است، به سبب مبارزات سیاسی 
با فجیع ترین و شدیدترین وضع مورد تنبیه و توهین قرار 
بگیرند و سرانجام به شهادت برسند، کاری بسیار زشت و 
غیرقابل قبول است. وی با اشاره به اینکه تاریخ شیعیان و 
آزادیخواهان در عربستان بسیار دردآور است، افزود: یک 
حکومت خاندان سالار و به تعبیر امام »لعنت الله علیهم«، 

از تمام قواعد مردمسالاری و آزادی خود را تهی و بری کرده 
اند و به یک نظام سلطنتی مطلقه برگشته اند که رأی مردم 
در آن هیچ اثری ندارد و اساسا مردم هیچ نقشی در سیاست 
و زندگی خودشان ندارند؛ این نظام یک نظام بدوی است 

که با درآمدهای مفت نفتی در حال کار است. 
ادعای  میان  تناقض  به  اشاره  با  خمینی  حسن  سید 
آزادیخواهی قدرت های غربی و بی تفاوتی آنها نسبت به 
جنایات دولت عربستان، قطعه قطعه کردن روزنامه نگار 
عربستانی در سال های قبل توسط حکام سعودی را یادآور 
شد و تصریح کرد: اگر این اتفاق در هر جای دیگری از دنیا 

رخ می داد حتما به محکومیت های جدی می انجامید.
وی ادامه داد: گویی در دنیا دفاع از ارزش ها را می توان 
با پول از بین برد؛ چرا که وقتی کار به عربستان می رسد 
همه چشم ها بسته و ذهن ها شسته می شود، اما در مورد 

جاهای دیگر فریاد »واویلا« سرداده می شود؛ و این رفتار 
مصداق »کَلِمَةُ حَقٍّ یُرَادُ بِهَا الْبَاطِلُ« است. این مدعیانی 

که همیشه فریاد می زنند، چرا در جای دیگر ساکتند؟!
یادگار امام همچنین با اشاره به »گردن زنی« به عنوان نوع 
به شهادت رساندن جنایت اخیر در عربستان، یادآور شد: 
بی دلیل نبود که داعش از همین خاستگاه آمده بود و در 
حالی که فقط اسم آنها به بدی شهرت یافته بود، گویی همه 
آنها یک مسیر را می روند و با رفتار خود آبروی اسلام را می 
برند؛ این رفتارهای دین ستیزانه و حیثیتی که از اسلام می 
برند انسان را به یاد کارهایی می اندازند که از قدیم رایج بود.
وی در پایان گفت: این جنایت هولناک و شهادت حدود 
شهادت 8۰ نفر از مسلمانان و شیعیان را محکوم می کنیم 
و لعن و نفرین عاملان این جنایت و مجازات آنها را در این 

جهان از خداوند مسأله می کنیم

آیت الله سید حسن خمینی در واکنش به جنایت آل سعود :
مدعیانی که همیشه فریاد می زنند، چرا ساکتند؟!

دبیر ستاد حقوق بشر قوه قضاییه:

عربستان باید درباره اعدام های اخیر پاسخگو باشد
معاون امور بین الملل قوه قضاییه و دبیر ستاد حقوق بشر گفت: اقدام مقامات 
عربستان در اعدام 8۱ نفر که ۴۱ نفر از آنها از شیعیان بودند از زوایای مختلف قابل 

بررسی است و عربستان باید درباره این اعدام ها پاسخگو باشد. 
کاظم غریب آبادی با اشاره به اعدام 8۱ نفر در عربستان سعودی با طرح این سوال 
که چگونه و در چه نظام و فرایند قضایی این افراد محاکمه شده و حکم اعدام دریافت 
کرده اند افزود: امکان دارد در فهرست اعدام عربستان برخی از افراد حضور داشته 
باشند که از منظر قوانین آن ها مجرم باشند، اما با توجه به گروه بندی های افراد که 
در رسانه ها مشاهده شد، تقریبا نشان می دهد که وجه مقابله عقیدتی و ایدئولوژیک 
افراد در احکام هایی که گرفته اند، بسیار گسترده و بالاست و این یک زنگ خطری 

است که باید توسط کشورهای دیگر محکوم شود.

وی ادامه داد: آیا افرادی که اعدام شده اند آنگونه که عربستان ادعا می کند در 
راستای قوانین کیفری عربستان مرتکب جرم شده اند یا محاکمه سیاسی تلقی 
می شود و زندانی های عقیدتی بوده اند؛ این موارد در اقدام عربستان قابل بررسی 
است. غریب آبادی گفت: سازوکارهای حقوق بشری و بین المللی سکوت اختیار 
کرده اند در حالیکه این کشورها گاهی اوقات برای یک حکم قضایی که در ایران 
صادر می شود، داد حقوق بشری سر می دهند، اما جای سوال است که چگونه در 
مقابل اعدام 8۱ نفر سکوت کرده اند. دبیر ستاد حقوق بشر خاطرنشان کرد: رویکرد 
دوگانه سازوکارهای حقوق بشری و بین المللی بسیار مخرب است و اینجاست که 
مشخص خواهد شد آیا کشورهایی که مدعی حقوق بشر هستند در ادعای خود 

صادق هستند یا نه؛ که البته پاسخ آن برای ما مشخص است.

حسین علایی*

جانشین فرمانده کل انتظامی:

برخورد قاطع با هنجارشکنان چهارشنبه آخر سال 
جانشین فرمانده کل انتظامی با تاکید بر برخورد قاطع با هنجارشکنان گفت: 
تجمع ها نیز محدودیت دارد و هرگونه راه بندان و ایجاد رعب و وحشت در مراکز 

تفریحی، پارک ها، چهار راه ها و معابر، خط قرمز پلیس است.
سردار قاسم رضایی در حاشیه طرح اقتدار پلیس تهران در جمع خبرنگاران در 
باره چهارشنبه آخر سال افزود: افرادی که هنجارشکنی کنند و حقوق شهروندی 
را رعایت نکنند به شدت با آن ها برخورد می شود و تا پایان تعطیلات میهمان 

پلیس خواهند بود.
 وی گفت: اگر شهروندان دم در خانه خودشان با رعایت حقوق شهروندی و 

هنجار ها در کنار خانواده بخواهند ساعتی خوش باشند، مانعی ندارد.
 جانشین فرمانده انتظامی کل کشور گفت: قداره کشان و چاقو به دستان 

بدانند که مأمور پلیس در صحنه دستشان را کوتاه می کند.
سردار قاسم رضایی جانشین فرمانده کل انتظامی در حاشیه طرح اقتدار 

پلیس تهران در جمع خبرنگاران به برخورد پلیس با اراذل و اوباش و افرادی که 
کارهای رذل انجام می دهند اشاره و تصریح کرد: پیام ما به این افراد، همان پیام 
قبلی است و قداره کشان و چاقو به دستان بدانند در صحنه، مامور ما دستشان 
را کوتاه خواهد کرد . وی گفت: اگر اراذل و اوباش در صحنه دستگیر نشوند 
حتماً بعد از دستگیری در صحنه تنبیه خواهند شد تا مردم بدانند که تکیه 

گاهی دارند و همچنین افرادی که از این اراذل و اوباش آسیب دیده اند.
سردار رضایی با بیان اینکه انتظامی کشور تکیه گاه مظلومان است به اراذل و 
اوباش هشدار داد که پیام پلیس را بگیرند و تا دیر نشده است، دست از این کارها 
بردارند و بدانند که این عین قانون است و اگر بخواهند خودشان اعمال قانون 
کنند و به فرض خود حق ضایع شده را برگرداند باید به دستگاه قضایی و پلیس 
مراجعه کنند نه اینکه با قمه کشی و با ابزارهای خودشان وارد خیابان ها و معابر 

شوند و به مردم و شهروندان آسیب برسانند.

در  قم  انقلابی  مردم  و  حوزویان  اعتراضی  تجمع 
اعتراض به جنایات رژیم آل سعود روز دوشنبه در مدرسه 

فیضیه حوزه علمیه قم برگزار شد. 
براساس این گزارش، در پی اقدام عربستان سعودی 
در اعدام ده ها نفر از شهروندان این کشور حوزویان و 
مردم قم با تجمع در مدرسه فیضیه اعدام های وحشیانه 
با  کنندگان  تجمع  کردند.  محکوم  را  سعودی  رژیم 
و  المللی  بین  از سکوت مجامع  سردادن شعارهایی 
همچنین سرسپردگی سران برخی کشورهای عربی 
اسلام  پروژه  در  استکباری  های  سیاست  اجرای  در 
هراسی، حمایت از گروه های تکفیری و نقض گسترده 

حقوق بشر و آزادی بیان انتقاد کردند.
مظلوم  شهدای  از  درحمایت  کنندگان  تجمع 
عربستان  قطیف  شیعیان  و  پاکستان  افعانستان، 
رژیم  جاسوسی  پایگاه   باران  موشک  از  حمایت  و 
صهیونیستی در اربیل شعار مرگ بر تروریست و مرگ بر 

اسرائیل و مرگ بر آمریکا و مرگ بر آل سعود سر دادند.
مسئول امور بین الملل و ارتباطات حوزه علمیه قم در 
این مراسم با اعتراض به جنایت های ال سعود گفت: 

این رژیم به کدام جرم خون افراد بی گناه را می ریزد.
حجت الاسلام کوهساری افزود: اعدام شدگان در 

کشور عربستان همه در سن ۱3 و ۱۴ و ۱۵ سال زندانی 
شده بودند و در حدود ۲3 تا ۲۵ سالگی اعدام شدند و 
این در حالی است که بدون اینکه جرم و گناه این افراد 

مشخص باشد.
وی ادامه داد: رژیم آل سعود حتی اجازه اقامه عزا به 
خانواده های این افراد در مساجد را نداد و به خانه های 
این افراد حمله می کند و صفحات مرتبط با این افراد در 

شبکه های اجتماعی را مسدود می کند.
وی با تاکید بر اینکه دست آل سعود آلوده به خون 
رژیم  افزود:  است  مختلف  کشور های  در  مظلومان 
آل سعود جنایت های فراوانی در سوریه، افغانستان، 
مرتکب  قران  و  اسلام  نام  به  روزانه  لبنان  و  پاکستان 

می شود. حجت الاسلام کوهساری تصریح کرد: آل 
سعود وجهه اسلام را از بین می برد و حیثیت دین اسلام 

را بر باد می دهد.
و  تمدنی  ظرفیت  اسلام  دنیای  کرد:  اضافه  وی 
اقتصادی فراوانی دارد، اما متاسفانه شاهدیم که بخشی 
از این ظرفیت پیاده نظام و سرباز نظام جنایتکار غرب 

شده است.
وی با انتقاد از استاندارد دو گانه غرب در برخورد با 
مسائل حقوق بشری گفت: اگر در کشوری اروپایی 
جنگی صورت گیرد تمام رسانه های آنان پوشش کامل 
می دهند، اما جنایت ها در کشور های اسلامی مورد بی 

توجهی قرار می گیرد.
مسئول امور بین الملل و ارتباطات حوزه علمیه با 
تاکید بر اینکه ما در پیچ تاریخی قرار گرفته ایم گفت: 
دنیا در پیچ تاریخی موازنه تمدنی بین غرب و اسلام 
قرار داد و تمدن غربی مانند کشتی تایتانیک روبه افول 

و شکست است.
به ضرورت تشکیل حکومت اسلامی  اشاره  با  وی 
کشور های  حاکمان  بر  مردم  و  ملت ها  اراده  افزود: 
اسلامی غلبه دارد و با اراده ملت های اسلامی حکومت 

جهانی اسلامی محقق خواهد شد.

درمدرسه فیضیه حوزه علمیه قم برگزارشد؛

تجمع طلاب و مردم قم در محکومیت جنایات آل سعود
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دلایل خارش کف دست + راهکارهای تسکین آن دلایل چاقی و توصیه هایی برای 
پیشگیری از این اختلال مزمن

چاقی یک اختلال مزمن است که به دلیل تجمع بیش از حد چربی در بدن اتفاق 
می افتد و بروز مشکلات متعددی را برای سلامتی به همراه دارد که از آن جمله می 
توان به بیماری های قلبی، دیابت، فشار خون بالا، آرتریت شدید و حتی برخی 
سرطان ها اشاره کرد. چاقی یک بحران در حوزه سلامت عمومی در سراسر جهان 
است که یک سوم کل جمعیت جهان از آن رنج می برند و طبق گزارش ها از هر پنج 
کودک یک نفر و بیش از یک نفر از هر سه بزرگسال به آن دچار هستند. بیماری های 
زمینه ای بیشماری مانند فشار خون بالا، دیابت، بیماری ایسکمیک قلبی، کبد 
چرب، سیروز کبدی، سنگ کیسه صفرا، سکته، سرطان، پوکی استخوان، ناباروری و 

آسیب های روانی با چاقی مرتبط هستند.
دلایل چاقی

روزنامه هندوستان تایمز در مقاله ای در این باره آورده است: چاقی یک اختلال 
پیچیده است که شامل تاثیرات ژنتیکی، رفتاری، متابولیک و هورمونی بر وزن بدن 
می شود. به طور کلی در نوجوانان و کودکان، عادات غذایی ضعیف و عدم تحرک 
بدنی منجر به افزایش وزن می شود. از مهمترین عوامل چاقی می توان به موارد زیر 
اشاره کرد: - نوع سبک زندگی مانند رژیم غذایی ناسالم که همراه با مصرف فراوان 

فست فود و نوشیدنی های پر کالری است و به افزایش وزن کمک می کند.
- کم تحرکی نیز منجر به سبک زندگی بی تحرک می شود که به نوبه خود باعث 
می شود فرد میزان کالری بیشتری نسبت به آنچه در طول روز و از طریق ورزش و 

فعالیت های روزمره می سوزاند، دریافت کند.
- بیماری ها و داروهایی وجود دارند که منجر به افزایش وزن می شوند. سندرم 
پرادر-ویلی، سندرم کوشینگ و زنان مبتلا به سندرم تخمدان پلی کیستیک بیشتر 
دچار افزایش وزن می شوند. برخی از داروها نیز به چاقی کمک می کنند که شامل 
داروهای افسردگی، داروهای ضد تشنج، داروهای دیابت، استروئیدها و مسدود 

کننده های بتا می شود.
توصیه های پیشگیرانه

تغییر در سبک زندگی شامل رژیم غذایی، تحرک و اصلاح فعالیت های روزمره در 
پیشگیری از چاقی موثر است. بنابراین، همواره توصیه می شود که ورزش روزانه به 
مدت حداقل 3۰ دقیقه برای تمام روزهای هفته و اصلاح رژیم غذایی برای حفظ وزن 

سالم و کاهش وزن ضروری است.

فوق تخصص چشم:

آیا »آب سیاه« درمان پذیر است؟
فوق تخصص چشم گفت:هدف از درمان گلوکوم یا آب سیاه جلوگیری از آسیب 
بیشتر عصب بینایی و حفظ دید فعلی برای بیمار است؛شایع ترین نوع درمان گلوکوم 
درمان دارویی است. لیلا قوجازاده  درباره »روش های درمان آب سیاه در بیماران 
گلوکومی «بیان داشت: سلول های عصبی به تدریج دچار آسیب برگشت ناپذیر 
می شوند؛ بنابراین برای بخشی از الیاف عصبی که در هنگام تشخیص گلوکوم در 
فرد مبتلا دچار آسیب شده اند در حال حاضر درمانی وجود ندارد و هدف از درمان 

گلوکوم جلوگیری از آسیب بیشتر عصب بینایی و حفظ دید فعلی برای بیمار است.
وی ادامه داد:روش های درمانی آب سیاه بسته به تشخیص چشم پزشک یک 
یا چندین مورد از انواع درمانها بوده و به صورت مرحله به مرحله برای بیمار انجام 
می شود.  این فوق تخصص چشم تصریح کرد: شایع ترین نوع درمان گلوکوم درمان 
دارویی است؛داروهای گلوکوم بصورت قطره های چشمی و در موارد نادری به صورت 
قرص تجویز می شود. قطره ها به دو طریق باعث کاهش فشار چشم می شود؛ بعضی 
از قطره ها باعث کاهش تولید مایع در چشم شده و بعضی به تخلیه بیشتر مایع زلالیه 
از چشم کمک می کند.  قوجا زاده یادآور شد: روش دیگر درمان، درمان های لیزری 
SLT و ترابوکولوپلاستی لیزری انتخابی یا PI است که خود شامل ایریدوتومی لیزری
و .ECPCو ...است. اگر پاسخ مناسب به داروهای گلوکوم یا درمان های لیزری وجود 
نداشته باشد یا عوارض داروها در بیمار ایجاد شده باشد و ادامه درمان برای بیمار 

مقدور نباشد، درمان جراحی برای بیمار توصیه می شود.

به روزهایی از سال نزدیک می شویم که بیشتر مردم چمدان ها را می بندند و 
آمادهٔ سفر می شوند. مطمئناً یکی از بدترین اتفاق هایی که می تواند در سفر 
بیفتد مریض شدن است، پس حتماً باید از قبل برنامه ای بچینید که هیچ یک 
از اعضای خانواده در سفر ناخوش نشوند و بتوانید به طور کامل از سفرتان لذت 

ببرید.
روزهای قبل از سفر خوب بخوابید

خواب همیشه مهم است اما وقتی قرار است به سفر بروید، خصوصاً اگر راه 
طولانی در پیش دارید، اختلال در ریتم شبانه روزی بدنتان می تواند سیستم 
ایمنی تان را ضعیف کند. پس از یک هفته قبل از سفر سعی کنید شب ها زودتر 
بخوابید و صبح ها سرحال تر از خواب بیدار شوید. اگر روزهای قبل از سفر کمبود 

خواب داشته باشید، عوارض آن در سفر بیشتر اذیتتان خواهد کرد.
تا جایی که امکان دارد برای هر چیزی از قبل برنامه ریزی کنید

برنامه ریزی کمک می کند از خیلی از اتفاقات پیشگیری کنید، زمانتان تلف 
نشود و از لحظات سفرتان بیشتر لذت ببرید. هرچند همیشه پیش بینی نشده ها 
اتفاقات  باشید،  داشته  برنامه ریزی  اگر  ولی  دارد  وجود  غیرمنتظره هایی  و 

غافلگیرکننده نیز بهتر مدیریت می شوند.
کیف کوچکی از کمک های اولیه همراهتان باشد

باشید، خصوصاً  با خود همراه داشته  را  اولیه  همیشه در سفر کمک های 
اگر با بچه ها سفر می کنید. کیف کمک های اولیه باید شامل استامینوفن یا 
ایبوپروفن برای درد و تب، دستمال یا ژل آنتی باکتریال، پد الکلی، دارویی برای 
ماشین گرفتگی، داروی ضد اسهال، چسب و باند زخم، مکمل پروبیوتیک و یک 

پماد آنتی بیوتیک باشد. اگر دارویی مصرف می کنید حتماً بسته  ای کامل از هر 
یک از داروها در کیف دستی تان باشد.

برای یادآوری زمان خوردن داروهایتان از یادآور گوشی تان استفاده کنید
وقتی روتین و عادت های روزمره به هم می ریزند احتمال اینکه کارهایی مانند 
سر ساعت دارو خوردن را فراموش کنید زیاد است. پس حتماً از یک یادآور مانند 
آلارم گوشی تان استفاده کنید تا زمان خوردن داروهایتان را فراموش نکنید. این 

مسئله در یک سری از بیماری ها مانند دیابت و فشارخون بسیار جدی است.
در تمام مدت طول سفر آب زیاد بنوشید

چه در مسیر سفر و چه در روزهایی که در مقصدتان هستید ممکن است 
به راحتی فراموش کنید که باید بدنتان را هیدراته نگه دارید. هر جا می روید 
بطری آب همراه خود داشته باشید و روزتان را با نوشیدن دو لیوان آب آغاز کنید 
یا حداقل همراه صبحانه تان آب بنوشید. یادتان باشد که یکی از مشکلات شایع 

در طول مسافرت، یبوست است که اغلب به دلیل مصرف کم آب رخ می دهد.
نسبت به غذاهایی که انتخاب می کنید دقیق تر باشید

اگر طی سفر امکان این را ندارید که خودتان غذا درست کنید، پس حتماً 
نسبت به غذاهایی که انتخاب می کنید دقیق باشید و هرجایی غذا نخورید. مثلًا 
گوشت هایی بخورید که کاملًا پخته شده باشند و داغ سرو شوند، سبزیجات خام 
نخورید، لبنیات را فقط به صورت پاستوریزه بخورید و از دست فروش ها غذایی 

نخرید. یک نکتهٔ مهم دیگر اینکه ترجیحاً فقط آب معدنی بنوشید.
هرچند ممکن است دلتان بخواهد غذای جدیدی را که بومی منطقه ای است 
که به آن سفر کرده اید امتحان کنید اما بهتر است این کار را نکنید یا حداقل فقط 

از جایی تهیه کنید که مطمئن تر است. ضمناً پُرخوری هم نکنید چون سنگین 
و بی حال می شوید و نمی توانید از سفرتان لذت ببرید. پس لطفاً در عین اینکه از 

غذاها و تجربیات جدید لذت می برید، تعادل و کیفیت را فراموش نکنید.
ضمناً اگر می دانید که قرار است در شهر مقصدتان در رستوران غذا بخورید، 
پس حتماً از همین الان جستجو و تحقیق در مورد رستوران های خوب و معتبر را 
شروع کنید، اسامی و آدرس آنها را یادداشت کرده و این کار را برای زمانی که در 
سفر هستید نگذارید، چون ممکن است به دلیل گرسنگی و خستگی دستپاچه 

شوید و بدون تحقیق پا به هر رستوران و غذاخوری بگذارید.
فعالیت بدنی تان را حفظ کنید

شاید فکر کنید سفر ایده آل این است که تمام روز کنار ساحل یا زیر درختان 
باشید، هم  اگر طی روز کمی فعالیت بدنی داشته  اما  جنگل دراز بکشید، 
احساس بهتری خواهید داشت و هم بیشتر استراحت خواهید کرد. بسته به 
شرایط و امکانات شهر و مکانی که به آن سفر کرده اید و در آنجا اقامت دارید 
می توانید پیاده روی کنید، دوچرخه سواری کنید، از وسایل ورزشی پارک محل 
استفاده کنید، والیبال و تنیس بازی کنید یا حتی چند حرکت کششی و قدرتی 
انجام دهید. ورزش همیشه و همه جا، سیستم ایمنی تان را تقویت کرده و سبب 

ترشح اندورفین می شود.
مراقب پوستتان باشید

مطمئناً دوست ندارید در سفر آفتاب سوخته شوید، پس کلاه و ضدآفتاب با 
SPF حداقل 3۰ همراهتان داشته باشید و از پوستتان در برابر پرتوهای مضر 
خورشید محافظت کنید. هرچند اثر آفتاب سوختگی در نهایت باقی نمی ماند 
و از بین می رود اما احتمال سرطان پوست با این آفتاب سوختگی بیشتر شده و 

باقی می ماند، پس این مسئله را جدی بگیرید.
لباس مناسب آب وهوای مقصدتان را با خود ببرید

حتماً پیش از سفر، وضعیت آب وهوایی شهر مقصدتان را چک کنید و لباس 
و پوشش مناسب همان آب وهوا و شرایط جوی را با خود همراه داشته باشید. 

خصوصاً اگر فرزند کوچکی دارید باید به این مسئله بیشتر اهمیت بدهید.
اگر با اتومبیل خودتان به سفر می  روید حتماً پیش از سفر آن را به یک تعمیرکار 

مجرب نشان دهید
اتومبیل و حوادث مربوط به آن شوخی بردار نیست. ضمناً اگر اتومبیل شما 
برای  ایمنی و خطری که  بر مشکلات  پیدا کند، علاوه  حین سفر مشکلی 
سلامتی تان دارد، وقتتان گرفته می شود و مجبورید در شهر یا مکانی که آشنایی 

زیادی با آن ندارید به دنبال تعمیرگاه و مکانیکی باشید.
و اما کرونا!

سفر کردن طی یک پاندمی بدون تردید به مراقبت ها و رعایت های دقیق تری 
نیاز دارد تا ریسک ابتلا به ویروس به حداقل برسد. شما باید تمام پروتکل هایی را 

که در حالت عادی رعایت می کنید در سفر نیز جدی بگیرید.
بعد از بنزین زدن، خریدکردن و ... حتماً دست ها را ضدعفونی کنید،

در صورت امکان با اتومبیل خودتان سفر کنید و ماسک زدن را فراموش نکنید،
ماسک و دستمال ضدعفونی کننده و ژل آنتی باکتریال به اندازه کافی همراه 

داشته باشید،
از حضور در جاهای شلوغ خودداری کنید،

در رستوران از ضدعفونی شدن میز و صندلی اطمینان حاصل کنید،
هوای داخل اتومبیل را مرتباً تهویه کنید و پنجره ای را باز بگذارید،

اگر در هتل یا خانه  ای کرایه ای اقامت می کنید پس حتماً ضدعفونی کنندهٔ 
سطوح همراه داشته باشید، هرچند اتاق های هتل باید پیش از ورود مهمانان 
جدید به طور کامل ضدعفونی شوند ولی بهتر است خودتان هم به محض ورود، 

تمام سطوح مشترک را ضدعفونی کنید.

مسافرت سالم!

ترفندهای سلامتی در بهار چیست؟۱0 + ۱ توصیه برای حفظ سلامت در سفر

 برای حفظ سلامتی بدن در فصل بهار به چه نکاتی باید دقت کرد. بهار زمان 
مناسبی است تا در خصوص رژیم غذایی خود، فعالیت های بدنی، خواب معمول 
و بسیار دیگر از موارد زندگی دوباره فکر کنیم. در صورتی که به دنبال سلامتی در 

بهار هستید، همراه این مطلب  باشید.
بشقاب خود را با سبزیجات و میوه های فصلی و تازه پرکنید

بهار زمان مناسبی است تا محصولات تازه، میوه ها و سبزیجات فصلی را در رژیم 
غذایی خود جا دهید. از بازارهای محلی و بازار کشاورزان دیدن کرده و محصولات 
و  تصفیه شده  روغن های  جای  به  کنید.  خریداری  ممکن  جای  تا  را  ارگانیک 
بذرها  و  آجیل  آووکادو،  روغن  مانند  سالم  روغن های  از  سرخ شده،  غذاهای 

استفاده کنید.
مراقب زیاده روی باشید

آب و هوای گرم تر اغلب سبب می شود تا تجمعات بیرون از خانه مانند پیک نیک 
و برپا کردن باربیکیو برای پخت وپز شکل بگیرد و همین مسئله می تواند به خوردن 
غذاهای ناسالم مانند گوشت های فرآوری شده و یا تنقلات منجر شود. به گفته 
پزشکان بسیاری از غذاهایی که کبابی مصرف می شوند، بسیار چرب هستند. 
بهتر است به جای آن، به دنبال گوشت و مرغ های کم چرب  رفته و از تنقلات 

سرخ شده خودداری کنید.
به بدن خود آب برسانید

زمانی که بیرون گرم است، بدن شما رطوبت بیشتری را از طریق تعرق دست 
می دهد. حتی درصورتی که خودتان احساس نمی کنید، در حال تعرق هستید. 
از دست رفتن آب بدن می تواند مشکلات جدی را برای بدن به بار بیاورد. اگر 
آب زدایی بدن تا حدودی صورت گرفته باشد، می تواند سبب کوفتگی بدن، انرژی 

پایین و سردرد شود.
 بیرون بروید و حرکت کنید

می تواند  کار  این  است.  مهم  بسیار  امری  کافی،  بدنی  فعالیت های  داشتن 
به سادگی قدم زدن و یا گذراندن وقت برای باغبانی باشد. همچنین هر فعالیتی 
که سبب تحریک استخوان ها و ماهیچه های شما شود، موثر خواهد بود. رفتن به 
بیرون همچنین به لطف آفتاب، می تواند سطح ویتامین D بدن شما را تقویت کند.

برنامه خواب خود را دوباره تنظیم کنید
اگر تاریکی و سرمای زمستان برنامه خواب شما را از مسیر خود خارج کرده 
است، بهار را به عنوان زمانی برای تنظیم مجدد آن استفاده کنید. یکی از عادات 
بد که باید ترک شود، صرف کردن زمان زیاد در جلوی کامپیوتر، تلفن همراه و 
یا لپ تاپ پیش از خواب است. این دستگاه ها ذهن شما را فعال کرده و باعث 

می شوند، ذهن شما فکر کند زمان بیداری است.
مراقب آلرژن ها باشید

فصل بهار باعث افزایش حساسیت های آلرژی زا مانند گرده گل می شود. اما در 
عین حال احتمال این می رود که در برابر آلرژن های داخلی قرار بگیرید. توصیه 
می شود تا همیشه خانه را غبار روبی کنید، فرش ها را جاروبرقی کشیده و گرد و 
غبارها را حسابی تمیز کنید. اگر شما در فضای بیرونی آلرژی دارید، ایده مناسبی 

است که از محلول نمکی بینی پس از صرف زمان در بیرون خانه استفاده کنید.
 

تاثیر آموزش تغذیه سالم
 بر درمان بیماران کلیوی

اگر به بیماری کلیوی مبتلا هستید، یک متخصص تغذیه می تواند به شما 
آموزش دهد که چگونه غذاهایی را انتخاب کنید که بار کار کلیه های شما را 

کاهش دهد.
به گزارش  دفتر بهبود تغذیه وزارت بهداشت، کلیه ها وظایف مهم بسیاری از 
جمله حذف مواد زائد و مایعات اضافی و تنظیم سطح حیاتی پروتئین، سدیم و 
پتاسیم بدن را انجام می دهند؛ اگر کلیه ها خوب کار نکنند، خون را به درستی 
فیلتر نمی کنند، به این معنی که مواد مضر می توانند در خون جمع شوند. 

عملکرد طبیعی کلیه برای حفظ تعادل پایدار مواد شیمیایی بدن ضروری است.
بیماری مزمن کلیه معمولًا یک بیماری برگشت ناپذیر و پیشرونده است که در 
صورت درمان نکردن ، می تواند در طول زمان منجر به نارسایی کلیه شود و بیشتر 
به دلیل دیابت کنترل نشده و فشار خون بالا ایجاد می شود ، در این مورد یک 
کارشناس تغذیه می تواند تغذیه درمانی را برای کمک به مدیریت بیماری کلیوی و 

حفظ مصرف بهینه مواد مغذی ارائه دهد.
تغذیه درمانی شامل ارزیابی سبک زندگی، بررسی کامل عادات غذایی فعلی 
و نوشتن یک برنامه تغذیه شخصی است، بسیاری از کارشناسان تغذیه آموزش 
از  این خدمات  توانند  و می  اند  زمینه دریافت کرده  این  های گسترده ای در 
جمله ارزیابی تغذیه، آموزش و مشاوره تغذیه را برای رفع نیازهای غذایی خاص 

و ترجیحات فردی ارائه دهند.
افراد مبتلا به بیماری کلیوی اغلب نیاز به تنظیم رژیم غذایی با مقادیر مشخصی 
از پروتئین، سدیم و پتاسیم و اصلاح سبک زندگی دارند تا به زندگی طولانی 
تر و سالم تری کمک کنند. کنترل سطوح مواد مغذی می تواند به جلوگیری 
بیماری کلیوی  به  افراد مبتلا  از آن جایی که  بیماری کمک کند.  از پیشرفت 
اغلب دیابت یا فشار خون بالا نیز دارند، ایجاد این تغییرات برای سلامت کلی 
مفید است. کارشناسان تغذیه می توانند اطلاعات دقیق تری در مورد نحوه غذا 
خوردن و نکات عملی برای مقابله با چالش های روزانه ارائه دهند. یک کارشناس 
تغذیه می تواند با نوشتن یک برنامه غذایی که اولویت های غذایی، سطح فعالیت 
بدنی، سبک زندگی و نیازهای خاص را در نظر بگیرد به اهداف مدیریت بیماری 
بیماری کلیوی کمک  به  افراد مبتلا  به  تغذیه می تواند  کمک کند. کارشناس 
کند تا دستورالعمل های اساسی رژیم غذایی برای نارسایی کلیوی را بهتر درک 
کنند و ضمن حفظ عملکرد کلیه، نگرانی های تغذیه ای را برطرف کنند. مدت 
ویزیت  نخستین  باشد.  متفاوت  است  ممکن  تغذیه  کارشناس  مشاوره  زمان 
معمولًا شامل یک ارزیابی کامل شامل عادات غذایی و نوع تغذیه بیمار، بررسی 
اطلاعات آزمایشگاهی، تاریخچه پزشکی، روانی- اجتماعی و... است. داده های 
جمع آوری شده در طول این ارزیابی به کارشناس تغذیه بینشی برای کمک به 
تنظیم یک برنامه غذایی جامع  ارائه می دهد. کارشناس تغذیه یک برنامه پیگیری 
مناسب برای نظارت بر پیشرفت تعیین خواهد کرد. جلسه بعدی با مروری بر 
اهداف قبلی و ارزیابی این که چه چیزی موثر بوده و چه چیزی کارساز نبوده 
است ، آغاز می شود. تغییراتی که ممکن است از زمان آخرین مشاوره رخ داده 
باشد بررسی می شود و در صورت لزوم برنامه غذایی جدیدی تنظیم می شود. 
هدف نهایی کارشناس تغذیه از درمان برای افراد مبتلا به بیماری کلیوی، افزایش 

کیفیت زندگی آن ها و در عین حال محافظت از عملکرد کلیه آن ها است.

سلامت
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سرهنگ میکائیل قهرمانپور مطرح کرد؛

توصیه های پلیس آگاهی قم برای 
پیشگیری از سرقت ها در نوروز

رئیس پلیس آگاهی فرماندهی انتظامی استان قم گفت: با جدی گرفتن توصیه  
های پلیسی در راستای پیشگیری از سرقت منزل، هم از یک بحران روحی شدید 
در خانواده    خود جلوگیری می کنید و هم نقش غیر قابل انکار خود را در افزایش 

امنیت جامعه به خوبی ایفا می کنید
سرهنگ میکائیل قهرمانپور با اشاره به نزدیک شدن ایام پایانی سال و افزایش 
خریدهای نوروزی و نیز خالی گذاشتن منازل توسط شهروندان، اظهار داشت: 

خانواده ها بایستی در این روزهای پایانی سال دقت بیشتری را بعمل آورند.
وی افزود: سرقت یکی از اصلی ترین پایه  های وقوع حوادث را به خود اختصاص 
داده است و هر کس ممکن است قربانی یک سرقت شود، به همین دلیل در هر 
شرایطی باید در حفظ و نگهداری اموال خود کوشا باشید، چرا که در صورت بروز 

هرگونه سرقتی از شما، آرامش خاطرتان تا مدت ها از بین می رود.
قهرمانپور ادامه داد: با رعایت نکاتی بسیار ساده و بدیهی می توانیم در پیشگیری 
از سرقت اموالمان به خودکمک کرده و تبهکاران را در رسیدن به اهدافشان ناکام 

بگذاریم.
رئیس پلیس آگاهی استان قم خاطرنشان کرد: با جدی گرفتن توصیه های زیر، 
هم از یک بحران روحی شدید در خانواده    خود جلوگیری می کنید و هم نقش غیر 

قابل انکار خود را در افزایش امنیت جامعه به خوبی ایفا می  کنید.
وی ادامه داد: زمانی که خانه را ترک می کنید، از بسته بودن همه  راه های ورودی 
اعم از درها و پنجره ها اطمینان حاصل کنید، اگر تمایل دارید پنجره ها را باز 

بگذارید، حتماً برای آن ها حفاظ در نظر بگیرید.
قهرمان پور گفت: روی دیوار حیاط منزل خود، حفاظ مقاوم نصب کنید، حفاظ 
را طوری تعبیه کنید که اگر تیر چراغ برق، علمک گاز، درخت یا ماشینی در کنار 
آن قرار داشت، سارقان نتوانند از آنها برای ورود به ساختمان استفاده کنند؛ از 
ورود افراد ناشناس تحت عناوین مختلفی مانند سمسار، خریدار ضایعات، فالگیر، 

متکدی و ... به داخل ساختمان ممانعت به عمل آورید.
وی ادامه داد: هنگام اسباب کشی یا انجام کارهای ساختمانی که به باز ماندن 
درِ ورودی منجر می شود، مراقب تردد افراد ناشناس باشید، از باز کردن در برای 
افرادی که با سایر واحدها کار دارند، خودداری کنید، اگر درِ پارکینگ منزل به 
صورت کنترلی باز و بسته می شود، پس از خروج منتظر بمانید تا کاملًا بسته شود.

قهرمان پور تصریح کرد: وسایل را طوری داخل خودرو قرار دهید که توجه افراد 
را جلب نکند، این کار را می توانید در داخل پارکینگ انجام دهید، همه با هم از 
منزل خارج نشوید، خروج همزمان ساکنان و چند قفله نمودن درها، توجه افراد 

را جلب می کند.
وی ادامه داد: در صورت امکان از چراغ های دارای حسگر که با حرکت افراد 
روشن می شوند، استفاده کنید، در صورت نقل مکان به  منزل جدید یا مفقود 
شدن کلید، سریعاً نسبت به تعویض توپی قفلِ در اقدام کنید، از واگذاری کلید به 
بنگاه های معاملات ملکی، شرکت های خدماتی و کارگران و تعمیرکاران خودداری 

کنید.
قهرمان پور گفت: اگر می خواهید به مسافرت بروید یا مجبورید چند روزی خانه را 
خالی بگذارید، وسایل برقی منزل خود از جمله سیستم های روشنایی و نیز وسایل 
صوتی و تصویری را به سیستم های دارای زمان بندی مجهز کنید، این سیستم ها با 
توجه به زمانی که بر روی آنها تنظیم می کنید، در طول شبانه روز وسایل برقی شما 

را به صورت اتوماتیک روشن و خاموش می کنند.
وی گفت: از بستن پرده  ها پرهیز کنید، زیرا این کار در طول ساعات روز غیر 
طبیعی به نظر می رسد و نشانه  این است که شما در منزل نیستید، بهتر است خط 
تلفن منزل خود را به شماره تلفن همراهتان انتقال دهید تا در صورت تماس دیگران 
با خط ثابت منزل، بتوانید پاسخ داده و هر گونه ظنّی را نسبت به عدم حضورتان 

خنثی کنید.
قهرمان پور مطرح کرد: همسایه های امین می توانند زمانی که شما در خانه 
نیستید، مراقب اوضاع باشند، این کار باید در غیاب آن ها توسط شما نیز انجام 
شود، با این حال مراقب باشید افراد ناشناس و غیر مطمئن را از برنامه سفر خود 

مطلع نکنید.
وی اضافه کرد: دوربین های حفاظتی در هر قسمتی از منزل قابل نصب هستند، 
می توانید آن ها را به رایانه ی شخصی خود وصل کرده و حتی زمانی که در منزل 

نیستید، فضای داخلی و محوطه بیرونی را کنترل کنید.
قهرمان پور ادامه داد: اگر وارد خانه شده و متوجه سرقت شدید، بدون این که 
به چیزی دست بزنید، فوراً خارج شده و با مرکز فوریت های پلیسی ۱۱۰ تماس 

بگیرید.

به همت شهرداری دستجرد و شورای فرهنگ عمومی بخش؛

یادواره شهدای بخش خلجستان قم 
برگزار شد 

با  یادواره 3۷۵ شهید بخش خلجستان، همزمان با ۲۲ اسفند روز شهید، و 
حضور اقشار مختلف مردم و جمعی از مسئولان، در سالن شهید چمران شهرداری 

دستجرد برگزار شد.
به گزارش عصر دوشنبه روابط عمومی شهرداری دستجرد، یکی از خطیبان 
کشور در این آیین اظهار داشت: فرهنگ جهاد و شهادت قدرت آفرین و عزت آفرین 
است و مصداق آن شهید سلیمانی است که به واسطه قدرتی که در جهان اسلام 

آفرید همه ایشان را دوست دارند.
حجت الاسلام حسین جوشقانیان با بیان این که فرهنگ ایثار و شهادت هم 
بازدارانده از بدی ها و هم وادارنده به خوبی ها است گفت: در این فرهنگ افراد از 

سنین مختلف به فرهنگ امام حسین )ع( تاسی کردند.
وی با یادآوری این که شهیدان و ایثارگران، با پیروی از امام )ره( و رهبر معظم 
را زنده کردند گفت: جایگاه و منزلت خانواده های  انقلاب، درس های عاشورا 
شهدایی که امروز در عصر و زمان ما زندگی می کنند، کمتر از خانواده شهیدان 
صدر اسلام نیست. جوشقانیان با تاکید بر این که شهید زنده است و در عالم برزخ 
که عالم مثال است اِشراف بر دنیا دارد، بیان کرد: این ما هستیم که باید به تاسی از 
سیره شهیدان مثل شهیدان عمل کنیم. وی در پایان سخنان خود گفت: شهیدان 

بوند که با گذشتن از همه تعلق ها به ما امنیت بخشیدند.
یکی از جانبازان هشت سال دفاع مقدس نیز اظهار داشت: ایستادگی ملت ایران 
در دفاع مقدس، دنیا را مات و مبهوت کرد، چرا که کل دنیا از کشورهای قدرتمند 

گرفته تا کشورهای ضعیف، همه حامی صدام و رژیم بعث عراق بودند.
علی بابکی یادآور شد: در سال های دفاع مقدس، دشمن می آمد در پایتخت 
ایران، و شهر تهران و شهرهای مرکزی ایران مثل قم را بمباران می کرد و ما نمی 
توانستیم با آن مقابله کنیم، چون چیزی نداشتیم اما امروز به لطف نظام اسلامی و 

به برکت خون پاک شهیدان و ایثارگران، از اقتدار و امنیت بهره مند هستیم.
وی در پایان گفت: دفاع مقدس بزرگترین درس سیاسی برای جامعه ایران بود 
از این نظر که اگر تمام دنیا هم علیه ما باشد، اما اگر در داخل کشور با هم متحد و 

همدل باشیم، می توانیم پیروز و موفق باشیم.
 حسین طالعی شهردار دستجرد نیز گفت: هرچه که داریم از جمله نعمت امنیت، 
استقلال و اقتدار ایران اسلامی، همه و همه مرهون خون پاک شهیدان از جمله 
شهیدان انقلاب، دفاع مقدس، مدافع حرم و مدافع امنیت کشور است، از این رو 

شهرداری دستجرد همیشه پای کار شهیدان و ایثارگران مشتاقانه حاضر می شود.
بخش خلجستان با وسعت یک هزار و ۱۰۰ کیلومتر مربع و جمعیتی بالغ بر ۵۰ 
هزار تَن به مرکزیت شهر دستجرد یکی از بخش های پنج گانه قم است که با مرکز 

استان حدود ۷۵ کیلومتر فاصله دارد.

دبیر قرارگاه فرهنگی اجتماعی ۱۹ دی خبرداد:
آغاز طرح کریمه اهل بیت )س(

 ویژه ایام نوروز
دبیر قرارگاه فرهنگی اجتماعی ۱9 دی گفت: طرح کریمه اهل بیت )س( در استان قم 

ویژه ایام نوروز از ۲۲ اسفندآغاز شد و تا ۱۴ فروردین ماه ادامه دارد. 
سردار محمد رضا موحد دبیر قرارگاه فرهنگی اجتماعی ۱9 دی در مراسم آغاز طرح 
کریمه اهل بیت )س( که با حضور دادستان استان و مدیرکل صدا و سیمای قم برگزار 
شد،هدف از اجرای این طرح را ارتقاء سلامت فرهنگی و اجتماعی در سطح شهر قم به 
ویژه در بوستان ها اعلام کرد و گفت: تمرکز این طرح بر روی فعالیت های فرهنگی و ایجابی 

است.
وی با اشاره به نقش سپاه استان قم در این طرح گفت:تقویت گشت های امر به معروف و 
تهیه تقویم عملیاتی گشت به صورت دو شیفت در حلقه مرکزی شهر، استقرار کافه گفتگو 
درخیابان آستانه و اجرای فعالیت های ایجابی و ترویجی در ایام نوروز و فعالیت تیم ویژه 
نظارت بر بوستان ها با الویت بوستان های هدف طرح و حاشیه رودخانه با همکاری ناجا و 

دستگاه قضایی از جمله مهمترین وظایف سپاه استان در این طرح است.
فرمانده سپاه قم همچنین نظارت ویژه بر وضعیت کافه ها و شهربازی های سرپوشیده در 
ایام تعطیل با هماهنگی دستگاه قضایی و همکاری ناجا، فعال سازی گشت های صنوف 
و اماکن به صورت هر روز و شب جهت کنترل وضعیت عرضه پوشاک از ۲۲ اسفند تا شب 

عید را از جمله این فعالیت ها عنوان  کرد.
وی در ادامه با اشاره به دیگر وظایف سپاه در این طرح ادامه داد: دستور به تیم های 
عملیاتی گشت رضویون جهت پشتیبانی از گشت های امر به معروف و نظارت بر وضعیت 
بوستان های هدف و هماهنگی صددرصدی با سرتیم های فعال امر به معروف و نهی از 

منکر و مسئولین اجرایی بوستان از دیگر فعالیت های سپاه قم در این طرح است.
دبیر قرارگاه فرهنگی اجتماعی ۱9 دی افزود: در طرح کریمه اهل بیت )ع( فعال شدن 
گشت های عملیاتی در ساعات پایانی شب در محدوده بوستان های هدف، باید بصورتی 
باشد که مردم از وجود گشتی ها احساس آرامش نمایند و هنجارشکنان و متخلفان جایی 

در بوستان نداشته باشند.
موحد با تشریح وظایف دیگر دستگاه های مشارکت کننده در این طرح خاطرنشان 
کرد: مسئولیت اجرای این طرح با قرارگاه فرهنگی اجتماعی ۱9 دی با مسئولیت آیت الله 
سعیدی امام جمعه قم و دبیری سپاه پاسداران و با مشارکت دستگاه های نظیر فرماندهی 
انتظامی استان، شهرداری قم، دفتر تبلیغات اسلامی حوزه علمیه قم، سازمان تبلیغات 

اسلامی، صداو سیمای مرکز قم و با حمایت دادگستری و دادستانی اجرا می شود.
 

معاون اداره کل ورزش و جوانان استان قم خبرداد:

آغاز برنامه های متنوع فرهنگی 
همزمان با هفته جوان 

 معاون فرهنگی و امور جوانان اداره کل ورزش و جوانان قم از اجرای برنامه های متنوع 
فرهنگی، مشاوره رایگان، کارگاه های آموزشی، برپایی نمایشگاه و برپایی اردوی هویتی 

همزمان میلاد حضرت علی اکبر )ع( و آغاز هفته جوان در این استان خبر داد. 
محسن فارسی روزدوشنبه در گفت و گو با خبرنگار ایرنا،  بیان کرد: برنامه "جوان ایرانی، 
ایران آینده و راهبران گام دوم انقلاب" به همراه غبارروبی گلزار شهدا با حضور جوانان، 

جشن جوانان و آینده سازان گام دوم انقلاب و محفل انس با قرآن کریم به اجرا درآمد.
وی با بیان اینکه "جوان ایرانی، جهاد تبیین و دستاوردها" برنامه مهم دیگر استان به 
مناسبت هفته جوان است، ادامه داد: دیدار با مراجع تقلید با حضور جوانان،پخش 
تولیدات رسانه ای با موضوع گام دوم انقلاب و جهاد تبیین از رسانه های استانی و همایش 

جهاد تبیین در گام دوم انقلاب اسلامی از دیگر برنامه های این ایام است.
وی ادامه داد: :جوان ایرانی، امید به آینده و نسل ما می توانیم" عنوان برنامه  دیگری 
است که امروز همزمان با میلاد حضرت علی اکبر)ع(  ترتیب خواهد یافت.برگزاری مراسم 
جشن روز جوان و میلاد حضرت علی اکبر)ع( ویژه جامعه ورزش و جوانان و برگزاری 
نمایشگاه عفاف و حجاب ویژه جامعه ورزش و جوانان استان در این راستا پیش بینی 

شده است.
فارسی، با بیان اینکه "جوان ایرانی، حکمرانی نوین و مشارکت اجتماعی" روز شمار 
چهارمین روز از هفته جوان نامگذاری شده است، خاطرنشان کرد: دیدار با خانواده شهدا 
با حضور جمعی از جوانان و اردوی هویتی ویژه جوانان با مشارکت سمن ها و تشکل های 

مردم نهاد در این خصوص در نظر گرفته شده است.
وی با اشاره به شعار پنجمین روز از هفته جوان با عنوان"جوان ایرانی، خانواده پایدار و 
زندگی سالم"، اظهار داشت: جشن های ویژه دختران، برنامه هایی در خصوص خانواده، 
زندگی پایدار و سالم و اهداء خون با حضور تعدادی از جوانان ۲۵ اسفندماه برگزار خواهد 

شد.
فارسی از "جوان ایرانی، مطالبه گری و مسئولیت" شعار دیگر هفته جوان امسال یاد 
کرد و گفت: درهمین خصوص نشست سمن های کارآفرین جوان با مدیر کل تعاون کار 
و رفاه اجتماعی استان و پاکسازی طبیعت با حضور جوانان قمی نیز روز ۲۶ اسفندماه 

ترتیب می یابد.
وی با اشاره به شعار "جوان ایرانی، هویت، مهدویت" در آخرین روز از هفته جوان امسال، 
گفت: همزمان با ۲۷ اسفندماه و روز نیمه شعبان برپایی ایستگاه صلواتی در مسیر مسجد 
مقدس جمکران با مشارکت سمن های جوان و برگزاری مسابقه کتابخوانی با موضوع 

جوان و مهدویت پیش بینی شده است.
وی بیان کرد: همزمان با هفته جوان نمایشگاه عفاف و حجاب اداره کل ورزش و جوانان 

قم در سطح فرهنگسرای جوان و سایر خانه های جوان استان برپا خواهد شد.

استاد حوزه علمیه قم:

شیعیان از فضیلت شب نیمه شعبان 
غافل نباشند

استاد حوزه علمیه قم گفت: برای شب نیمه شعبان که از فضیلت بسیار بالایی برخوردار 
است می بایست برنامه ریزی کرد تا از فیوضات معنوی این شب عزیز بهره برد.

حجت الاسلام و المسلمین حبیب الله فرحزاد شامگاه یکشنبه در مراسم جشن میلاد 
حضرت علی اکبر )ع( که در شبستان امام خمینی )ره( حرم مطهر حضرت معصومه )س( 
برگزار شد در سخنانی اظهار داشت: امام حسین )ع( فرمودند که حضرت علی اکبر )ع( 

شبیه ترین انسان ها به رسول الله از لحاظ خلق و منطق بود.
حجت الاسلام فرحزاد ابراز داشت: عمر انسان به سرعت در حال سپری شدن است 
که باید از تمامی لحظات زندگی برای نزدیک شدن به پروردگار استفاده کنیم که در این 

صورت سعادتمند خواهیم شد.
این کارشناس مذهبی رسانه ملی افزود: در روزهای منتهی به نیمه شعبان قرار داریم که 
می بایست برای شب نیمه شعبان که از فضیلت بسیار بالایی برخوردار است برنامه ریزی 
کرد و از فیوضات معنوی این شب عزیز بهره برد و در روایات نیز داریم که دعا در این شب 

به اجابت خواهد رسید.
وی بیان داشت: در شب و روز نیمه شعبان هر کار خوبی که انسان انجام دهد از 
دستگیری نیازمندان گرفته تا برپایی مجالس جشن و آزاد کردن زندانیان در بند و گره 

گشایی از کار شیعیان همه این کارها ثواب مضاعفی خواهد داشت.
حجت الاسلام فرحزاد با بیان اینکه کسانی که با اقوام خود قطع ارتباط کرده اند این 
افراد مورد لعن خداوند قرار می گیرند افزود: دین اسلام بر صله ارحام تاکید فراوانی دارد و 

نباید به خاطر اختلافات و تنگ نظری ها ارتباط خود با افراد فامیل را قطع کنیم.
استاد حوزه علمیه قم عنوان کرد: عید نیمه شعبان فرصت خوبی است تا کدورت ها را از 

دل بیرون کنیم برای گره گشایی از کار شیعیان کمر همت ببندیم.
 

مدیرعامل هلال احمراستان قم خبرداد:

مشارکت ۱۷۳ نیروی امدادی  درطرح 
امدادونجات نوروزی 

نجات  و  امداد  ملی  امدادی طرح  پوشش  از  قم  استان  مدیرعامل جمعیت هلال   
نوروزی ۱۴۰۱ توسط ۱۷3 امدادگر و نجات گر زن و مَرد و تیم واکنش سریع با استقرار در 

پُست های ثابت و سیار از ۲۴ اسفندماه در این استان خبر داد.
محمدرضا بهرامی با اشاره به اینکه شهر قم یکی از شهرهای مذهبی و زائرپذیر کشور 
است و هر ساله در ایام نوروز هزاران نفر از مردم سراسر کشور به این شهر سفر می کنند 
گفت: با توجه  به تقارن روزهای پایانی سال با ایام مبارک نیمه شعبان، جمعیت هلال 
احمر پرشورتر از سال های گذشته آماده ارائه خدمات به زائرین و عاشقان حضرت ولی 
عصر)عج( است. وی افزود: طرح ملی امداد و نجات نوروزی ۱۴۰۱ به منظور ارائه خدمات 

امدادی به هموطنان از ۲۴ اسفندماه همزمان با سراسر کشور کار خود را آغاز می کند.

گزارش / فاطمه یوسفی

بعد از گذشت بیش از دو سال سخت و وهم انگیز از استیلای کرونا بر جهان و ایران 
 زمین؛ این سرای سرور، شادمانی و آیین های پرنشاط، دوباره عطر زندگی می پراکند 

و ایرانیان از ورای نوروز ۱۴۰۱ سلامی دوباره به سفر می کنند.
بیش از دو سال قبل، کرونا این شور را به آنی برد و همگان را خانه نشین کرد، اما 
مردمان این دیار که به روزنو و روزگار نو اعتقادی بنیادی دارند، چشم انتظار و امیدوار 
ماندند و اینک دوباره عطر بهار و نوای حاجی فیروز که نمادی از شادمانی نوروز که 
زمانی برای بازگشت  باروری و آفرینندگی بر زمین است، دوباره گوش نواز شده و 

شوق زندگانی را در فضای این سرزمین می افشاند.
در حالی که کرونا سفرهای نوروزی ۱399 و ۱۴۰۰ را به تعطیلی و رکود کشاند، 
شواهد نشان می دهد ایرانیان از دریچه نوروز ۱۴۰۱ سلامی دوباره به سفر دارند که 
در عین تازگی دیدارها و حال نو و احوال بهتر برای این مردمان، خود امیدی به رونق 
مجدد گردشگری است صنعتی که رونق دیگر فعالیت های اقتصادی کشور را  نیز 

به همراه دارد.
ورود کرونا به ایران اوایل بهمن 98 اعلام شد و اواخر اسفندماه همان سال نه تنها 
تعطیلی بسیاری از بخش های اقتصادی، اجتماعی و آموزشی کشور از جمله اماکن 
زیارتی و حرم های مقدس، مراکز تفریحی و گردشگری را در پی داشت، بلکه امور 
عادی مردم را متوقف نمود و مردم ایران در حالی سال 99 را تحویل کردند که در 
شوک و هراس بی سابقه ای از ویروس نوپدید و ناشناخته کرونا خانه نشین شدند و 

عطای سفر و حتی دید و بازدیدهای نوروزی را به لقای آن بخشیدند.
فروردین ۱۴۰۰ نیز این ویروس مرموز در اوج ماند و هرچه جمعیتی از مردمان 
این سرزمین که دیگر خانه نشینی را آن هم در نوروز این زمان حیات دوباره طبیعت، 
تاب نداشتند با وجود جریمه های نیم میلیونی از سفر و حذر نگذشتند، اما اکثریت 
در شهر و دیارشان ماندند، برهه ای که شدت کرونا به حدی بود که درتاریخ سی و 
یکم فروردین ۱۴۰۰ رکورد ۵۰ ساله تدفین شدگان روزانه در قبرستان اصلی پایتخت 
شکسته شد و به گفته »سعید خال« مدیرعامل وقت بهشت زهرا در این روز تهران  
3۵۰ فوت شده داشت که ۱۵۰ نفر آنها در اثر ابتلا به بیماری کووید-۱9 جان باخته 

بودند.
اکنون در آستانه فروردین ۱۴۰۱، گرچه سویه امیکرون کرونا هنوز فعال است و آمار 
فوتی های روزانه به حدود ۲۰۰ نفر می رسد، اما از یک سو واکسیناسیون گسترده 
از شدت این بیماری کاسته و از سوی دیگر مردم خسته از این قرنطینه طولانی و 
مسائل ناشی از این بحران و فشارهای اقتصادی قصد کرده اند در نوروز امسال سفر 
کنند. آنها به زندگی با کرونا خو گرفته و آموخته اند که چگونه هم زندگی و فعالیت های 
روزمره و عادی خود را انجام دهند و هم تا حد ممکن از این ویروس ایمن و مصون 

بمانند.
بویژه که امسال،  اولین نوروز قرن جدید است وشورای فرهنگ عمومی کشور نیز با 
توجه به این امر، شعار »قرن جدید، قرن امید« را بر این سال نهاده است و »علی اصغر 
شالبافیان« معاون گردشگری وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی با 
بیان اینکه از آبان ماه امسال ستادهای خدمات سفر را در استان ها فعال کردیم، 
پیش بینی کرد که در نوروز ۱۴۰۱ حجم سفرها افزایش یابد و گفت : باید آمادگی 

برای میزبانی شایسته از مهمانان نوروزی را در استان های مختلف داشته باشیم.  
بر اساس اعلام مسئولان ستاد ملی کرونا امسال محدودیت سفر وجود ندارد و 
رئیس پلیس راهور هم در این رابطه می گوید که ورود به شهرهایی با رنگ بندی های 
مختلف با عدم محدودیت همراه است. کسانی که دو دز واکسن زده باشند، می توانند 

بدون محدودیت و پرداخت جریمه به شهرهای قرمز، نارنجی، زرد و آبی وارد شوند.
مردم تشنه سفرند و واکسن شرط اول سفر ایمن است

در واقع مردم بعد از دو سال تحمل شرایط سخت و نداشتن نوروز واقعی با آداب و 
سنن ویژه و بیش از آن نبود نشاط و شادی خاص این ایام، اینک بیش از هر زمان 
محتاج و مشتاق سفرند، اما این سفر هم به دلیل شرایطی خاص از جمله کاهش 
توان اقتصادی مردم و نیز تداوم حضور کرونا با ملاحظات و احتیاط هایی باید همراه 

باشد و حتما هم هست.
در واقع امسال سومین نوروزی است که ما در آن دچار یک پارادوکس جدی هستیم 
چون تا پیش از آن همواره تاکید بر آن بود که مردم سفر کنند تا حالشان خوب شود 
اما در طول این دو سال دائم تاکید شده که سفر نکنید تا خوب بمانید و حتی اکنون 
نیز باوجود کم شدن شدت و حدت کرونا باید همچنان مراقبت و دستورالعمل ها را در 

همه بخش ها رعایت کرد.
دکتر »شایسته مقدس« مدرس دانشگاه و فعال گردشگری و هتلداری با بیان 
اینکه »واکسیناسیون تنها راه نجات صنایع مختلف به ویژه گردشگری است«، در 
وبینار ایرنا درباره »احیای گردشگری بعد از رخوت ۲ ساله« گفت: مردم و مهمانان 
تشنه سفرند اما سفر ایمن. اولین شرط تحقق سفر ایمن، واکسن است که باعث 
ایمنی دسته جمعی می شود؛ به خصوص وقتی تمام پرسنل هتل و مهمانان واکسن 
زده باشند و هتل ها فقط میزبان افراد واکسن زده باشند، به طور طبیعی درگیری با 

ویروس کرونا بسیار کمتر می شود.  
به گفته او، بسیاری از کشورهای دنیا با این شرط که 9۰ درصد کشور واکسن زده 
باشند، همه مسافران واکسن های معتبر زده باشند و قبل از ورود تست PCR بدهند، 
می خواهند مرزها را به روی مسافران خارجی باز کنند. چون با رعایت این شروط، 
ریسک بیماری بسیار کم می شود از اینرو اکنون در خیلی از نقاط گردشگری دنیا، 

داشتن پاسپورت واکسن ضروری شده است.
فرمانده قرارگاه عملیاتی ستاد ملی مقابله با کرونا هم چند روز قبل در بحث 
سفرهای داخلی و خارجی نوروزی گفت: باید دستورالعمل های بهداشتی در اماکن 
اقامتی و حمل و نقل و اصناف با حدت و شدت رعایت شود و نسبت به رعایت این 
موارد مراقبت می شود و در بخش سفرهای خارجی هم داشتن پی. سی. آر منفی و 

کارت واکسیناسیون ضروری است.
احمد وحیدی تصریح کرد : در حال حاضر تزریق دو دُز واکسن در سامانه برای 
سفرهای نوروزی ملاک عمل است اما در ستاد ملی کرونا تاکید این است که تزریق 

دُز سوم هم مورد توجه قرار بگیرد.
حداکثر ۵۰ درصد ظرفیت گردشگری نوروزی فعال می شود

و  هوایی  مسافرت  خدمات  دفاتر  صنفی  انجمن  رئیس  رفیعی«  الله  »حرمت 
جهانگردی کشور معتقد است : حوزه گردشگری نسبت به ۲سال قبل که رکود تقریبا 
۱۰۰ درصدی داشته دوباره فعالیت خود را از سر گرفته است و پیش بینی می شود که 
در نوروز امسال نسبت به قبل از کرونا در خوشبینانه ترین حالت ۵۰ درصد از ظرفیت 
گردشگری کشور فعال شود. رفیعی می افزاید: کرونا آسیب بسیار جدی به اقتصاد 
کشورها زد و در این میان مهمترین بخش آسیب دیده، حوزه گردشگری است از آن 
رو که فعالیت این بخش را عامل شیوع کرونا می دانستند و به دلیل شرایط خاص 
اقتصادی عملا نه فقط در کشور ما که در همه دنیا سفر و گردشگری در انتهای سبد 
هزینه های مردم است. وی تصریح می کند: در ایران طی این مدت در حق صنعت 
گردشگری جفا شد و به اندازه آسیب وارده از سوی کرونا، عدم تدبیر دولت در این 

بخش به این صنعت آسیب جدی وارد کرد.
 وی می افزاید: در آن دوران نه تنها دولتمردان دست صنعت گردشگری را نگرفتند 
بلکه چنان لطمه ای به این صنعت زده شد که امروز بلند شدن و احیای این بخش 
سخت است، حال آنکه در دنیا حمایت ها در بخش سبب شد، این صنعت کاملا 
ورشکسته نشود. رفیعی اظهار می کند: اما در کشور ما این کمک و همراهی وجود 
نداشت، چنان که اوایل سال 99 در جلسه ای با حضور معاون اول درخواست اعطای 
تسهیلات با سود کمتر و باز پرداخت بلندمدت به ازای هر نیروی شاغل در بخش را 
داشتیم تا بتوانیم نیروهای متخصص خود را حفظ و مجموعه را نیم بند فعال نگه 
داریم.  وی می گوید: در واقع بخش گردشگری ما در مقایسه با دنیا نه تنها حمایت 
نشد بلکه متولیان امر نیز به این بخش لطمه زدند چنانکه پارسال اعلام کردند 
محدودیتی نیست و سفرها انجام می شود بعد که دفاتر خدمات مسافرتی و بخش 
های اقامتی خدمات خود را آماده کردند یکباره شب سال نو وزیر بهداشت اعلام 

کرد که محدودیت ها اعمال می شود و اینگونه لطمه دیگری به این صنعت خورد.
۵۰ درصد نیروهای متخصص  از حوزه گردشگری خارج شده اند

رفیعی می افزاید: گردشگری نوروز امسال فعال شده و می شود اما همه مسیرها را 
نداریم، ضمن آنکه باید تلاش شود گرانی ها که در نتیجه بی تدبیری و عدم نظارت 

رخ داده با اقدامات مناسبی تعدیل و یا هزینه های سفر کاهش یابد.

وی تصریح کرد :  حرکت حوزه گردشگری با دشواری همراه است، زیرا در این 
مدت حداقل ۵۰ درصد نیروهای متخصص فعال در این صنعت از آن خارج شده اند 
و الان با ظرفیت بسیار محدودی در این واحدها کار را شروع کرده ایم و اصرار داریم 
نیرو جذب کنیم اما نیروی مناسب نیست و کسانی که در این سالها از بخش خارج 
شده اند، طعم کسب درآمد در صنایع دیگر را چشیده اند و الان باید دوباره نیروهای  

جدید جذب و  آموزش داده شوند.
رونق گردشگری نوروز در حوزه بوم گردی است

یک فعال و پژوهشگر حوزه گردشگری هم با بیان اینکه امسال سفرها دوباره 
رونق می یابد پیش بینی  می کند: در سال جدید با شرایط کنونی در حوزه سفر و 
گردشگری رونق بیشتری را نسبت به ۱399 و  ۱۴۰۰ شاهد باشیم اما عمده این 
رونق سفر به خاطر جنبه های اقتصادی، متوجه مراکزی است که ظرفیت های 

خدماتی و اقتصادی شان خرد است.
دکتر»امیر اصلان زاده« می افزاید: مراکز بوم گردی، رفتن به دل طبیعت و روستاها 
می تواند راهکاری برای سفرهای کم هزینه تر هموطنان باشد زیرا هم سفر، هم 
طبیعت، هم آداب و سنن را می بینند و هم به دلیل حضور در مناطق روستایی و 

دوری از جمعیت و ازدحام، امکان رعایت دستورالعمل های کرونا بیشتر است.
این فعال گردشگری با بیان اینکه بوم گردی ها می توانند در رونق گردشگری نقش 
مهمی ایفا کنند، می افزاید: از طرفی سرویس گیرنده ها هم با توجه به بحران ۲ سال 
گذشته در حوزه گردشگری و از دست رفتن بخشی از ظرفیت و نیروی انسانی آن 

باید سطح توقعات و انتظارات شان را تعدیل کنند.
بهبود سفر، تضمینی بر داشتن نوروزی مثل قبل کرونا نیست

اصلان زاده، تفاوت نوروز امسال را از ۲ منظر خدمات گیرندگان )مسافران و مردم( 
و خدمات دهندگان )فعالان بخش گردشگری اعم از آژانس های مسافرتی، ناوگان 
حمل و نقلی تا اماکن اقامتی و غیره( تفسیر می کند و می گوید: مسافران بالاخره بعد 
از واکسیناسیون گسترده از نیمه دوم امسال به خود جرات داده و در این مدت طی 
مناسبت های مختلف شاهد افزایش سفرها و ریختن ترس و هراس مردم از حضور در 

جامعه و انجام فعالیت های عادی و غیره بوده ایم.
وی عنوان می کند: ستادهای تسهیلات سفرهای نوروزی استان ها در راستای امن 
کردن سفرها با فعالیت مضاعف همه بخش های حمل و نقلی، اقامتی، گردشگری 
و مجموعه های هلال احمر و آتش نشانی، راهداری، پلیس و غیره آماده خدمت 
رسانی شده اند اما  آنچه که در کنار ضرورت انجام این اقدامات، امروز دغدغه  مردم 
است؛ اوج گیری مجدد کرونا و از سویی مشکلات اقتصادی است که باید در این 

زمینه اقدام موثر شود و شرایط را تسهیل کرد.
وی با اشاره به پارادوکس کرونا و سفر تصریح می کند: در واقع در این مدت ناچار 
بوده ایم بگوییم مردم تا می توانند سفر نکنند و از دورهمی ها  و اجتماعات پرهیز 

نمایند تا درگیر بیماری نشوند که مدیریت این امر هم دشوار بوده و هست.
 وی می گوید: البته نوروز امسال شرایط اندکی بهتر شده اما این اندک بهبود 
هم تضمینی بر این نیست که نوروزی متفاوت و خوب مثل سال های قبل از کرونا 
داشته باشیم، از این رو باید هم در بخش خدمات دهندگان و هم خدمات گیرندگان 
دستورالعمل های بهداشتی با جدیت دنبال شود که البته در مراکز اقامتی تدارک و 

برنامه ریزی لازم در این زمینه انجام شده است.
پارادوکس مشکلات اقتصادی و اشتیاق مردم به سفر

 اصلان زاده که خود از فعالان صنعت گردشگری و مدیران بخش هتلداری است، 
می گوید: امسال از یک سو مردم بعد از ۲ سال سخت تمایل به انجام سفر دارند و از 
سویی با پارادوکسی چون مسائل اقتصادی مواجهند به گونه ای که اکنون امکان سفر 

هست اما با چه هزینه ای و کجا بروند؟
به گونه ای رقم خورده که همه  اقتصادی  وی عنوان می کند: در واقع شرایط 
دریافت  را  خدمات  از  سطحی  خود  اقتصادی  وضعیت  به  توجه  با  مسافران 
می کردند،اما  اکنون ناچارند سطوح پایین تری از خدمات را بگیرند مثلا عده ای 
اگر قبلا با هواپیما سفر می کردند و هتل ۴ ستاره می رفتند، الان به دلیل افزایش 

هزینه ها و افت سطح درآمد با قطار سفر کرده و در میهمان پذیر اقامت می کنند.
وی می گوید: کاهش هزینه ها سفر حداقل در دوره ۲ هفته  نوروز ۱۴۰۱  امری مهم 
است که می تواند زمینه این سفرها را برای جمعیت بیشتری تسهیل کند و در میان 

مدت برای توسعه سفرها، برنامه ریزی های کلان تر و اساسی تر انجام شود.
گردشگری در ایران گران شده است

رئیس انجمن صنفی دفاتر خدمات مسافرت هوایی و جهانگردی کشور هم در این 
رابطه با بیان اینکه گردشگری در ایران به شدت گران شده است، می گوید: سال 
گذشته چندین مرحله به بهانه کرونا و نصف شدن ظرفیت پروازها، قیمت بلیت ها 
هواپیما افزایش های متعدد داشت اما آیا الان که پروازها تکمیل می رود نرخ ها 

کاهش یافته است؟
رفیعی می افزاید : پروازها در مسیرهای زیارتی گران است در حالی که نرخ مشخص 

دارند و دولت تاکنون نتوانسته به طور کامل اعمال نظارت و کنترل داشته باشد.
وی با اشاره به طرح موضوع سفرکارت که در یک یا ۲ سال اخیر مطرح شد، عنوان 
می کند: اما این طرح و تسهیلات این کارت با ۲۲ درصد سود و تاثیری که بر رشد 

هزینه ها داشت، آینده خوبی از آن به تصویر نمی کشید.
 وی تصریح می کند: : امسال توقع ما آن است که شرایط حفظ و به گونه ای 
مدیریت شود که تصمیمات خلق الساعه شکل نگیرد و نرخ ها در بخش های مرتبط 

به تناسب رصد،مدیریت و حتی کاهش یابد.
سونامی گردشگری نخواهیم داشت

 رفیعی می افزاید : دفاتر و بخش های گردشگری امسال به خوبی فعال شده اند، 
اما اینکه فکر کنیم یک موج عظیم ایجاد می شود اینگونه نیست و چیزی به نام 
سونامی گردشگری نخواهیم داشت اما نسبت به سال گذشته که فعالیت در حد 
صفر بوده رشد خوبی دارد، زیرا مردم نیاز به سفر دارند اما در مقایسه با نوروز 9۷ 

برابری نمی کند.
وی تصریح کرد: مردم نیازمند سفر هستند اما اتفاق رویایی نمی افتد زیرا با توجه 
به فشارهای اقتصادی در سال های اخیر، سفر رفتن مردم کاهش یافته است. 
البته افراد مرفه هرچقدر هم هزینه ها بالا رود، توانایی خود را برای سفررفتن حفظ 

می کنند اما افراد آسیب پذیر نمی توانند تدارک سفر ببینند.
 راه برون رفت از بحران کنونی تقویت گردشگری داخلی است

اصلان زاده این فعال حوزه گردشگری با اشاره به تجارب اجرایی خود در برخی 
کشورهای دیگر می گوید: مالزی کشوری 3۱ میلیون نفری که حدود ۲8 میلیون 
گردشگر در سال دارد و جزو ۱۰ کشور موفق در حوزه گردشگری است در جریان 

کرونا؛ راه برون رفت از بحران این حوزه را تقویت گردشگری داخلی می داند.
وی با بیان اینکه در واقع در این رویکرد سرمایه ها در کشور گردش مالی یافته و 
منجر به رونق بخش های اقتصادی مختلف می شوند، می افزاید: از این رو همه 
دستگاه های دولتی در این کشور برای کارکنان تسهیلات سفر ایجاد کرده و مردم 
را مجاب و تشویق به سفر با رعایت دستورالعمل های بهداشتی در داخل کردند، 
به هتل ها و مراکز اقامتی یارانه دادند ، در عین آنکه هزینه های مضاعف هم به آنها  

تحمیل نکردند.

صدای پای بهار، بوی تعطیلات و آهنگ سفر ؛

سلام دوباره ایرانیان به سفر پس از دوسال استیلای کرونا
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وزیر ارتباطات:

هیچ اپراتوری حق افزایش خودسرانه 
تعرفه را ندارد

بهانه  به  ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت: هیچ کسی  ایرنا- وزیر  تهران- 
افزایش حق السهم اپراتورها به دولت در بودجه، حق افزایش تعرفه را ندارد. این 

وظیفه بر عهده سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی است.
عیسی زارع پور در حاشیه »همایش کنفرانس ظرفیت با موضوع شبکه ملی 
اطلاعات و فیبر نوری )FTTX(« که امروز در پژوهشگاه ارتباطات برگزار شد، به 
خبرنگاران گفت: تعرفه ها باید بر اساس اعلام سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات 

رادیویی اصلاح شود و تنها به واسطه آن حق افزایش تعرفه وجود دارد.
وی تاکید کرد: سال گذشته افزایش ۱۰ درصدی حق السهم را داشتند، البته 
شامل خیلی از اپراتورها نمی شد اما الان این ۲ درصد نباید بهانه ای برای افزایش 
نرخ باشد. طبق روال معمول، تعرفه ها اصلاح خواهد شد اما ربطی به ۲ درصد 

ندارد. در حال پیگیری از شورای نگهبان هستیم تا این ۲ درصد حذف شود.
وزیر ارتباطات گفت: در دولت سیزدهم به دنبال راه اندازی یک شبکه پرسرعت، 
امن و پایدار هستیم. بارها گفته ام که تنها راه رسیدن به این هدف، استفاده از 

فناوری فیبرنوری و توسعه این شبکه تا درِ منازل و کسب و کارها است.
وی تاکید کرد: این پروژه بسیار بزرگ است اما دولت سیزدهم خود را برای 
انجام این کار آماده کرده است. تولیدکنندگان اعلام کرده اند که نیاز به حمایت 
دارند، بیشترین حمایتی که می توان از آن ها کرد، زمانی است که پروژه فیبر نوری 
سرعت بگیرد که خود به خود چرخ صنعتی تولیدکنندگان تجهیزات نیز به حرکت 

درمی آید.
بسته  یک  پروژه  این  گرفتن  سرعت  برای  دولت  کرد:  خاطرنشان  زارع پور 
پیشنهادی را آماده کرده که روز گذشته اولین قدم را در این راستا برداشت. در این 
جلسه مصوب کردیم دولت از سه درصدی که به عنوان حق السهم از اپراتورهای 
ثابت دریافت می کند، برای کسانی که فیبر نوری ارائه می دهند، بگذرد تا این 

مقدار صرف توسعه فیبر نوری شود.
وی افزود: یک بسته حمایتی دیگر پیش بینی کرده ایم که یا در جلسه آخر 
هیات دولت یا در اولین جلسه پس از تعطیلات نوروز، مصوبه آن را نیز دریافت 
خواهیم کرد. نمایشگاه جانبی کنفرانس ظرفیت نیز نویدبخش این حرکت است. 
تولیدکنندگان همگی خود را آماده کرده اند تا در این پروژه همراه دولت باشند. 
نهضت راه اندازی که راه بیفتد، تمام شرکت هایی که امروز در این نمایشگاه حضور 
داشتند و دیگر تولیدکنندگان تجهیزات ICT، حتما تشویق و حمایت خواهند شد. 
وزیر ارتباطات گفت: ما هر کمکی را که تولیدکنندگان نیاز داشته باشند، به آن ها 
ارائه می دهیم. برای بررسی نیازهایی که وجود دارد، کمیته ای تشکیل داده ایم که 
رییس سازمان تنظیم مقررات در راس آن  قرار دارد. هر مشکلی که وجود داشته 
باشد، احصا می شود و اگر نیاز به مصوبه دولت باشد، ما ورود می کنیم تا بهترین 

نتیجه را بگیریم.
زارع پور افزود: در این مصوبه که در دست بررسی است، قصد داریم بخشی از 
یارانه را به اپراتورهای ثابت و سیاری بدهیم که پورت روشن فیبر نوری را تحویل 
ما بدهند. مصوبه روز گذشته دولت نیز به همین مساله اشاره داشت که به ازای 
هر پورت فیبر نوری که راه اندازی شود، دولت حق السهمی از اپراتور دریافت 

نمی کند. این باعث به وجود آمدن انگیزه برای اپراتورهای سیار و ثابت می شود.
وی تاکید کرد: ما آمادگی این را داریم که برای مردم که متقاضی استفاده از 
این خدمت هستند نیز حمایت هایی را انجام بدهیم. به طور مثال هزینه مودم و 
سیم کشی داخل ساختمان را در قالب اقساط در اختیار مردم قرار بدهیم. هزینه 
سیم کشی داخل ساختمان و فیبر نوری حدود سه میلیون تمام است که یا اپراتور 
به شکل قسطی با مردم حساب خواهد کرد یا یارانه را به مردم می دهیم تا این 

حرکت با سرعت پیش برود.
 

توسط بانک مرکزی؛

بانک ها ملزم به تعیین مسئول
 نظارت و تطبیق شرعی شدند

بانک مرکزی با هدف تقویت نظارت در شبکه بانکی کشور، وظایف »مسئولان 
نظارت و تطبیق شرعی« شبکه بانکی، نسخه اصلاحی »دستورالعمل تأیید 
صلاحیت و عزل یا هرگونه تغییر مدیران ارشد و اعضای کمیته های ریسک و 
رعایت قوانین و مقررات )تطبیق( مؤسسات اعتباری« را به شبکه بانکی کشور 

ابلاغ کرد.
به گزارش بانک مرکزی، این بانک پیرو بخشنامه قبلی خود با موضوع ابلاغ 
اصلاحیه »دستورالعمل تأیید صلاحیت و عزل یا هرگونه تغییر مدیران ارشد 
مقررات  و  قوانین  رعایت  و  داخلی  حسابرسی  ریسک،  کمیته های  اعضای  و 
و  مرکزی  بانک  عامل  هیأت  مصوبه  براساس  اعتباری«،  مؤسسات  )تطبیق( 
همچنین مصوبات  ۲۶ آبان و ١۰ آذر ماه سال جاری شورای فقهی این بانک، مقرر 
شده با هدف تقویت نظارت و تطبیق شرعی در شبکه بانکی کشور، در هر یک از 
بانک ها و مؤسسات اعتباری غیربانکی یک نفر به عنوان »مسئول نظارت و تطبیق 
شرعی« تعیین شود.  فرد یاد شده عضو کمیته رعایت قوانین و مقررات بانک و 
مؤسسه اعتباری غیربانکی متبوع نیز محسوب شده و وظایف انجام وظیفه نظارت 
و تطبیق شرعی از طریق شناسایی و مدیریت ریسک عدم رعایت موازین فقهی 
)ریسک شریعت( در همه سطوح بانک یا مؤسسه اعتباری غیربانکی و اطمینان از 
پایش منظم و پیوسته رعایت این موازین در عمل،  اظهارنظر درخصوص تدوین/ 
بازنگری دستورالعمل ها و رویه های داخلی بانک یا مؤسسه اعتباری غیربانکی از 
جنبه فقهی، قبل از طرح در هیأت مدیره و اطمینان از رعایت ضوابط شرعی در 

همه سطوح نظام کنترل داخلی را برعهده دارد. 
و  واحدهای مجری دستورالعمل ها  فقهی  و  ابهامات شرعی  به  پاسخگویی 
رویه ها، تدوین و ارائه گزارش سالانه انطباق با شریعت در رابطه با عملکرد کلی 
بانک یا مؤسسه اعتباری غیربانکی بر اساس شیوهنامه اجرایی تدوین شده توسط 
دبیرخانه شورای فقهی و نظارت بر اجرای صحیح دوره های تخصصی آموزشی 
پیشنهادی شورای فقهی در بانک یا مؤسسه اعتباری غیربانکی از دیگر وظایف 

این افراد است.

رییس اتاق ایران و عراق  خبرداد:

رضایت ایران از روند آزادسازی پول های 
بلوکه شده در عراق

رییس اتاق مشترک بازرگانی ایران و عراق اظهار داشت: عراقی ها به ما قول 
قطعی داده اند که همه بدهی را پرداخت خواهند کرد و شکی در این نیست که 

عراق در اولین فرصت تمام بدهی های باقی مانده را پرداخت خواهد کرد.
یحیی آل اسحاق درباره آخرین وضعیت پرداخت پول های بلوکه شده ایران در 
عراق و دلیل کُند بودن روند پرداخت اظهار داشت: در ابتدا باید بگویم در اینکه 
کشور و دولت عراق دوست و برادر ایران است هیچ شکی نداشته باشید. طولانی 
شدن پرداخت پول های ایران در عراق ارتباطی به افراد و دولت ها ندارد بلکه مربوط 

به شرایط و اقتضائات است که این موضوع را مسئولان هر دو کشور قبول دارند.
وی با بیان اینکه باید توجه داشته باشیم که در حال حاضر بخش خصوصی 
ایران هیچ مشکلی در روند دریافت پول های حاصل از صادرات ندارند، گفت: 
تا پایان امسال میزان صادرات غیرنفتی ایران به عراق به 9 میلیارد دلار می رسد 
که بخش خصوصی برای دریافت درآمدهای صادراتی از عراق با بحث تاخیر در 
دریافت مواجه نیست و  اگر تاخیری موردی هم وجود دارد این موضوع مرتبط 
درباره  عراق  و  ایران  بازرگانی  مشترک  اتاق  رییس  است.  صرافی ها  مسائل  با 
تصمیمات اخذ شده برای آزادسازی تمام پول های بلوکه شده ایران در عراق تاکید 
کرد: در رابطه با آزادسازی پول های بلوکه شده دولت ایران، راهکارهای متعددی را 

پیشنهاد داده ایم که بخشی از این راهکارها هم عملیاتی شده اند.
آل اسحاق گفت: بخشی از مطالباتمان  را عراق به شکل های مختلف پرداخت 
کرده  است، بخشی از مطالبات به صورت نقدی، بخشی به صورت تهاتر و بخشی 

دیگر را هم استفاده کرده ایم و بخشی هم هنوز پرداخت نشده  است.

معاون امور برق و انرژی وزارت نیرو گفت: افزایش تعرفه برق به صورت پلکانی و 
برای مشترکان پرمصرف اعمال شده است.

»همایون حائری« در نشست خبری افزود: گرچه تعرفه ها برای پرمصرف ها 
پلکانی افزایش خواهد یافت اما همچنان از یارانه برق استفاده خواهند کرد.

وی ادامه داد: 8۰ درصد مشترکان در تابستان و ۷۰ درصد در زمستان جزو 
مشترکان کم مصرف هستند و از یارانه استفاده می کنند.

معاون وزیر بیان داشت: زمستانی که گذشت، زمستان سختی بود و با وجود 
محدودیتی که در قسمت تامین سوخت گاز با توجه به رشد مصرف گاز خانگی 
داشتیم، اما همکاری های بسیار خوبی با وزارت نفت، صمت و سایر دستگاه ها 
انجام شد و توانستیم این زمستان را پس از چند سال اعمال محدودیت ها بدون 

هیچ مشکلی پشت سر بگذاریم. معاون برق و انرژی وزیر نیرو، زمستان بدون 
خاموشی را دستاورد بسیار خوبی برای دولت مردمی دانست و خاطرنشان کرد: 
اقداماتی که در زمستان امسال رخ داد، پیش  نیازی بود که بتوانیم تابستان سخت 
سال آینده را با کمترین مشکل پشت سر بگذاریم و در این مسیر نیز به همراهی و 

پشتیبانی مردم و رسانه ها نیاز داریم.
وی با اشاره به تابستان های گذشته و مشکلات موجود، اضافه کرد: در چند 
سال اخیر تراز تولید و مصرف برق به هم خورده بود و همین نکته باعث می شد 
که در تابستان ها دچار محدودیت هایی شویم که به صنعت و بخش خانگی اعمال 
می شد. البته بر اساس برنامه ارائه شده وزیر نیرو به مجلس در این زمینه باید 
بتوانیم این اختلاف تولید، مصرف و همچنین وابستگی که در بخش تولید به 

نیروگاه های برق آبی داشتیم را جبران کنیم.
حایری اظهار داشت: به هرحال هر زمان نزولات آسمانی کم بود، تراز تولید 
و مصرف بیشتر جلوه می کرد و منجر به این می شد که در تامین برق مردم در 

لحظاتی از پیک مصرف موفق نباشیم.
افزایش ۳۵ هزار مگاواتی ظرفیت تولید برق در مدت ۴ سال

معاون برق و انرژی وزیر نیرو با اشاره به برنامه وزیر نیرو برای افزایش 3۵ هزار 
مگاواتی ظرفیت تولید برق در مدت چهار سال، گفت: این برنامه شامل ۱۵ هزار 
مگاوات نیروگاه های حرارتی، ۱۰ هزار مگاوات انرژی های تجدیدپذیر و ۱۰ هزار 
مگاوات نیز نیروگاه های حرارتی احداث شده توسط صنایع است که بر اساس آن 
در مدت چهار سال دولت مردمی 3۵ هزار مگاوات به ظرفیت نیروگاه های برق 
کشور اضافه خواهد شد. وی همچنین با اشاره به اجرای بند »ی« تبصره 8 در 
زمستان امسال که با هدف اصلاح مصرف مشترکان انجام شد، تصریح کرد: در 
کنار این اقدامات وزارت نیرو، با صرفه جویی  و مدیریت مصرف که توسط مشترکان 

در این مدت انجام می شود، کمک شایانی خواهد شد.
حایری ابراز امیدواری کرد که با ترکیبی از ظرفیت نیروگاه های جدید و برنامه 
مدیریت مصرف، بتوانیم تاب آوری شبکه را افزایش دهیم؛ یعنی در کنار افزایش 

ظرفیت تولید بتوانیم مدیریت مصرف منطقی را در کشور اجرا کنیم.
اجرای ۱۰۰ برنامه عملیاتی صنعت برق برای عبور از تابستان

وی با تشریح برنامه وزارت نیرو برای گذر از پیک تابستان سال آینده، اظهار 
داشت: برای تابستان ۱۴۰۱ نیز ۱۰۰ برنامه عملیاتی در نظر گرفته شده است 
که با اجرای دقیق این برنامه ها، امیدواریم با کمترین مشکل از تابستان سخت 

عبور کنیم.
نخستین نیروگاه ساخته شده توسط صنایع پیک تابستان وارد مدار می شود

معاون برق و انرژی وزیر نیرو اضافه کرد: برنامه ای که برای تابستان سال آینده 
در نظر گرفته شده شامل افزایش ظرفیت تولید به میزان ۶ هزار مگاوات است که 
از این مقدار چهار هزار و 9۰۰ مگاوات مربوط به واحدهای حرارتی و تجدیدپذیر 
است، چهار هزار و ۲۶۰ مگاوات آن واحد حرارتی است که توسط وزارت نیرو و 
یک واحد نیز توسط بخش صنایع که نخستین نیروگاه ساخته شده در راستای 

تفاهم نامه وزارت نیرو و صنایع است، احداث می شود.
وی با بیان اینکه ۵۰۰ مگاوات هم توسط نیروگاه های تجدیدپذیر تامین می شود، 
افزود: همچنین ۲8۶ واحد نیروگاهی موجود هم با اقدامات کارشناسان داخلی 

حدود یک هزار و ۱۱3 مگاوات ارتقای توان خواهند داشت.

معاون امور برق و انرژی وزیر نیرو عنوان کرد:

اعمال افزایش تعرفه برق به صورت پلکانی برای مشترکان پرُمصرف

تولید ناخالص داخلی کشور  با احتساب نفت و بدون احتساب نفت در 9 ماهه امسال نسبت به دوره مشابه سال 
قبل به ترتیب ۴.۱ و 3.۴ درصد رشد داشت. 

به گزارش بانک مرکزی، اداره حساب های اقتصادی این بانک میزان تولید ناخالص داخلی در 9 ماه امسال را 
محاسبه کرد. براین اساس تولید ناخالص داخلی به قیمت پایه )و به قیمت های ثابت سال ۱39۵( در سه ماهه 
سوم امسال به سه هزار و ۵۱۰  هزار میلیارد ریال رسید که نسبت به سه ماهه سوم سال ۱399، رشد ۵.۷ درصدی 

را نشان می دهد.
همچنین رشد اقتصادی بدون نفت طی دوره مذکور معادل ۵.8 درصد بوده است.

رشد عملکرد تولید ناخالص داخلی در سه ماهه سوم سال جاری حاصل تحقق رشد مثبت ارزش افزوده 
گروه های »خدمات«، »صنایع و معادن« و »نفت« به ترتیب معادل 8.۱، 3.8 و ۵.۴ درصد نسبت به دوره مشابه 
سال قبل بوده است؛ با این وجود گروه  »کشاورزی« در فصل سوم سال جاری با کاهش عملکردی معادل ۲.۵ 

درصد نسبت به فصل مشابه سال گذشته مواجه بوده  است. 
بر این اساس و در مجموع عملکرد تولید ناخالص داخلی کشور با احتساب نفت و بدون احتساب نفت به 
قیمت های ثابت سال ۱39۵ در 9 ماهه سال ۱۴۰۰ به ترتیب به ۱۱ هزار و ۴۱ هزار میلیارد ریال و ۱۰ هزار و 
88 هزار میلیارد ریال رسید که نسبت به دوره مشابه سال قبل به ترتیب از افزایش ۴.۱ و 3.۴ درصدی برخوردار 

بوده است.
رشد ارزش افزوده گروه های »خدمات«، »نفت«، »صنایع و معادن« و »کشاورزی« در این دوره به ترتیب معادل 
۶.۵، ۱۱.۷، ۰.۰ و ۲.۱- درصد بود که از سهمی معادل 3.۵، ۰.9، ۰.۰، و ۰.3- واحد درصد در رشد اقتصادی 

9 ماهه سال جاری برخوردار بوده اند.
رشد ۶.۵ درصدی ارزش افزوده گروه خدمات در 9 ماهه سال جاری عمدتاً متاثر از تحولات زیر بخش های 
»اطلاعات و ارتباطات«، »بهداشت و مددکاری اجتماعی«، »حمل و نقل و انبارداری«، »عمده فروشی، خرده 
فروشی و تعمیر وسایل نقلیه موتوری«  و »اداره عمومی، دفاع و تامین اجتماعی« بوده است به طوری که زیر بخش  
»اطلاعات و ارتباطات« سهم ۰.۶ واحد درصدی و سایر گروه های فوق الذکر هریک سهم مساوی و معادل ۰.۵ 

واحد درصدی از رشد تولید ناخالص داخلی داشته اند.

رییس سازمان بورس و اوراق بهادار ضمن ارائه توضیحات لازم در زمینه پردختی های سود سهام عدالت گفت: افرادی که تاکنون 
سود سهام عدالت به حسابشان پرداخت نشده است باید اقدام به بررسی شماره حساب خود کنند تا مشکل مربوطه برطرف شود. 
»مجید عشقی« روز دوشنبه در جمع خبرنگاران و در حاشیه مراسم تقدیر از ناشران برتر در سال ۱۴۰۰ به حاشیه های ایجاد شده 
در خصوص عدم پرداخت سود سهام عدالت به حساب برخی از سهامداران اشاره کرد و افزود: افرادی که تاکنون سود سهام 
عدالت خود را دریافت نکرده اند باید با تماس به شرکت سپرده گذاری به شماره ۱۵۶9 یا پیگیری در سامانه سهام عدالت، شماره 
حساب خود را به روز کنند، در این صورت قادر به دریافت سود سهام خود خواهند بود. وی ادامه داد: همچنین این احتمال وجود 
دارد که دستگاه قضایی، حکمی را بر روی شماره حساب آنها داشته و بانک سود پرداختی را برداشت کرده باشد. عشقی افزود: 
با توجه به همکاری خوبی که شعب مختلف بانک برای پرداخت این سود داشتند، عملیات واریز سود انجام شده است. رییس 
سازمان بورس خاطرنشان کرد: افرادی که تاکنون سود سهام عدالت به حسابشان پرداخت نشده است باید اقدام به بررسی 
شماره حساب خود کنند تا مشکل مربوطه برطرف شود. عشقی با تاکید بر اینکه به طور قطع سود سهام عدالت به حساب همه 
سهامداران پرداخت شده است، گفت: چند روزی طول می کشد تا بانک ها اطلاعات کامل را به سازمان بورس در زمینه سودهای 
برگشتی اعلام کنند، در آن زمان تلاش می کنیم تا از طریق ارسال پیامک به مشمولان سهام عدالت اطلاع رسانی دقیق داشته 

باشیم تا حساب بانکی خود را به روز کنند.به محض رفع مشکل ایجاد شده سود به حساب آنها پرداخت خواهد شد.
برنامه های سازمان بورس و اوراق بهادار در سال ۱۴۰۱

 رییس سازمان بورس و اوراق بهادار به برنامه های سال آینده سازمان بورس و اوراق بهادار اشاره کرد و افزود: پروژه های خوبی در 
محورهای مختلف یعنی سامانه های نظارتی، سامانه های معاملاتی، زیر ساخت های شرکت سپرده گذاری برای ارائه خدمات در 
پرداخت سود و نیز مسایل مربوط به ارائه خدمات ناشرین تعریف شده است. وی اظهار داشت: همچنین اقدامات و زیرساخت های 
مربوط به ابزارها و نهادهای مالی جدید در زمینه نظارت بر نهادهای مالی فراهم شده است. عشقی ادامه داد: مسایل مربوط به 
نظارت بر کارگزاران، شرکت های سبدگردان و صندوق های سرمایه گذاری و در کل خدمات نهادهای مالی جزو اولویت های جدی 
سازمان بورس است، دستورالعمل های مربوطه فراهم شده است که برای سال آینده عملیاتی خواهند شد. رییس سازمان بورس و 
اوراق بهادار به اقدامات سازمان بورس برای برخورد با متخلفان اشاره کرد و افزود: اقدامات مربوط به برخورد با متخلفان به صورت 
مستمر در حال انجام است و پرونده آنها تشکیل و بررسی می شود. وی گفت: پرونده های مربوط به سازمان بورس به طور حتم در 

این سازمان مورد بررسی قرار می گیرند و دیگر پرونده ها به دستگاه قضایی ارسال خواهد شد.

بانک مرکزی:

رشد اقتصادی ۹ ماهه امسال به ۴.۱ درصد رسید
رییس سازمان بورس و اوراق بهادار شفاف سازی کرد:

سود سهام عدالت برای چه کسانی پرداخت نشده است؟

معاون اقتصادی رئیس جمهور :

باید شیرهایی که در نقدینگی سرریز می شود، بسته شود
اصلاحات  آغاز  از  رئیس جمهور  اقتصادی  معاون 
ساختاری بودجه در دولت خبر داد و گفت: باید شیرهایی 

که در نقدینگی سرریز می شود، بسته شود.
»محسن رضایی« روز دوشنبه در همایش مدیران جهادی 
در تالار وزارت کشور که با حضور جمعی از کارآفرینان و 
تولیدگران اقتصادی برگزار شد، از آنها که در جنگ نابرابر 
اقتصادی دشمن تصمیم گرفتند صحنه ای پرشور برای 
پیشرفت و تعالی کشور خلق کنند، قدردانی کرد. معاون 
اقتصادی رئیس جمهور با تعریف مدیریت دیوانی و جهادی 
اظهار داشت: مدیریت دیوانی یک مدیریت تشریفاتی، 
اما  است  کاری  ساعات  همین  و  تکلیف  رفع  ظاهری، 
مدیریت جهادی سر از پا نمی شناسد و یکپارچه عشق و 
تلاش است. مدیریت جهادی شگفتی ساز است و مدیریت 
جهادی  مدیریت  می دهد.  انجام  روزمره  کار  دیوانی 

مأموریت می پذیرد و خود را مسئولیت پذیر می داند. 
جهادی  مدیریت  در  بن بست  داد:  ادامه  رضایی 
از  نوآوری  و  روحیه  فکر،  با  جهادی  مدیر  و  ندارد  وجود 
در دوران جنگ  بن بست ها عبور می کند؛ همانطور که 
روحیه شهادت طلبی در اوج بود و در بسیاری از مسائل 
این نوآوری و خلاقیت بود که هر گاه در منطقه خاکی و 
زمین به بن بست می رسیدیم در دریا و اگر آنجا به بن بست 
می رسیدیم از طریق هوا یا مناطق کوهستانی به منطقه 

دشمن راه پیدا می کردیم. 
وی خاطر نشان کرد: مدیران جهادی انعطاف پذیر و در 
عین حال دریادل، شجاع، متفکر و متبحر هستند و این 

آغاز تحول و انقلاب اقتصادی است.
معاون اقتصادی رئیس جمهور با اشاره به وضع اقتصاد 
کشور در ۱۰۰ سال گذشته، گفت: وضع اقتصادی اینطور 
بود که منابع طبیعی را به درآمد تبدیل و از درآمد استفاده 
می کردیم. مشکل اینجاست که منابع طبیعی وقتی تبدیل 
به اولین قسمت کالا یعنی ماده خام می شود، با درآمدی 

کردن مرتب منابع، آب، گاز، نفت و انرژی تمام شود.
رضایی افزود: زنجیره ناقص خام فروشی موجب پیدایش 
کاری،  وجدان  صرفه جویی،  و  می شود  اسراف  فرهنگ 
اخلاق و کرامت انسانی از بین می رود. در اقتصاد نوین 
ایران باید منابع به سرمایه و سرمایه به تولید تبدیل شود و 
این زنجیره به طور کامل و دقیق شکل بگیرد تا پس انداز را 

شاهد باشیم.

وی ادامه داد: مصرف گرایی کنار برود، افراد کار را مقدس 
می دانند و فرهنگ جامعه کلًا عوض می شود و باید این 

تغییر را ایجاد کنیم تا سازندگی داشته باشیم.
معاون اقتصادی رئیس جمهور با بیان اینکه اصلاحات 
اقتصادی در دولت بر اساس مدیریت و روحیه جهادی آغاز 
شده است، گفت: اصلاح نخست از تجارت است؛ اولین 

مزیت ایران تولید نیست، بلکه ترانزیت و تجارت است.
رضایی با طرح این پرسش که حکومت صفوی چگونه 
به  دادن  اهمیت  را  صفویه  دولت  اساس  گرفت،  شکل 
ترانزیت دانست و ادامه داد: صفویه جاده ها را شکل داد 
و ترانزیت را فعال کرد و کالاها را از شرق و غرب می برد. 
موقعی که کشتی ها راه افتاد و ترانزیت زمینی به دریایی 
تبدیل شد، آسیب جدی به کشور وارد شد. باید ریل را 
توسعه می دادیم چرا که جاده زمینی بدون ریل نمی تواند 

باشد.
وی با بیان اینکه »دولت، نخست از مقررات در تجارت 
شروع و در خود مقررات، تهاتر نفت و کالا را اضافه کرد«، 
تصریح کرد: دنبال حمل یک سره و مراکز و نمایشگاه های 

تجاری در دنیا و نهایتاً برندینگ جهانی هستیم.
معاون اقتصادی رئیس جمهور با تأکید بر اینکه زنجیره 
کرد:  تصریح  شود،  اصلاح  باید  انتها  تا  ابتدا  از  تجارت 
اصلاح تجاری را در این دولت ادامه می دهیم. راه تجارت 
مانند  است؛  مهم  بسیار  ما  برای  این  و  کنیم  باز  باید  را 
افغانستان، اوکراین و روسیه. چه در صلح و چه جنگ باید 
منافع خودمان را ببریم . تجارت چه با ترانزیت یا کالاهای 
بازارهای  در  خودمان  تولیدی  کالاهای  با  چه  مجدد 

بین المللی مهم است.
رضایی با انتقاد  از اینکه در ۲۰۰ سال گذشته نیمی 
از سرزمین مان را از دست دادیم و حالت انفعالی به خود 
گرفته ایم، گفت: متأسفانه در این مدت روستاها، عشایر 
و همه جا به مرکز رفتند و ار نظر روحیه هم منفعل شدیم 
و اگر انقلاب و جنگ نبود، ملتی می شدیم که از مرزهای 
خود هم به مرکز فرار می کرد. تجارت که سرکوب شد، باعث 
شد زمین مان را از دست بدهیم و حالت انفعالی بگیریم و 

به مرکز هجوم ببریم .
تشکیل  بر  تأکید  با  رئیس جمهور  اقتصادی  معاون 

مسیر  در  گروه ها  این  تشکیل  گفت:  تجاری  گروه های 
تجاری به کسب و کار کمک می کند. قرار نیست دولت 
هلدینگ بزند بلکه دولت بر اساس اصل ۴۴ قانون اساسی 

نقش بسترسازی و هدایت دارد.
و  کسب  درصد  بودن 9۰  کوچک  به  اشاره  با  رضایی 
کارها گفت: این کسب و کارهای کوچک و متوسط باید 
در تجارت نقش آفرینی کنند. لازم است شرکت ها در هم 
ادغام شوند و می توانند گروه های مشترک تشکیل دهند. 
اگر چنین گروه هایی به وجود بیاید، دولت آمادگی دارد 

همه مجوزها را به این گروه ها بدهد.
در بخش  روی دوش دولت  کار  با سخت خواندن  وی 
هزینه های دولت گفت: دولت عملًا به بازنشسته ها حقوق 
می دهد و اگر وضع چنین پیش برود، کسری صندوق ها 
به 8۰۰ هزار میلیارد تومان در ۴ سال آینده می رسد که در 

حال رفع این مشکل هستیم.
معاون اقتصادی رئیس جمهور با اشاره به اینکه دولت 
با وجود پروژه های نیمه تمام زیاد، دارایی های غیرمولد، 
هزینه های سنگین و کسری های بودجه نمی تواند ادامه 
شروع  را  بودجه  ساختار  دولت  در  ارام  آرام  افزود:  دهد، 

کردیم. 
وی با تأکید بر بستن شیرهایی که در نقدینگی سرریز 
می شود، اظهار داشت: یک شیر، کارش تولید پول بدون 
پشتوانه بود که در حوض نقدینگی می ریخت و آن، فروش 
از نفت به بانک مرکزی از سال ۱3۵۰  دلارهای حاصل 
است. به جای اینکه این دلارها را به بانک های دیگر بدهند 
به بانک مرکزی می دادند و یک تومان، ۵ تومن می شد؛ 
آب  مثل  کار  این  باشد.  داشته  پشتوانه ای  اینکه  بدون 

ریختن در شیر و فروختن آن به مردم است.
معاون اقتصادی رئیس جمهور ادامه داد: لذا هر وقت 
درآمد دولت بالا می رفت، تورم داشتیم و هر وقت درآمد 
کم بود و از بانک مرکزی قرض می کردیم باز تورم به وجود 
می آمد. نباید دلارها را به بانک مرکزی می فروختند و در این 
اصلاح ساختار بودجه جلوی این کار را گرفتیم و گفتیم 

وزارت نفت حق ندارد دلارها را به بانک مرکزی بدهد.
رضایی با اشاره به دو شیر دیگر که به حوض نقدینگی 
می ریزد، توضیح داد: بازنشستگان باید درآمد پایدار داشته 
باشند. اصلاحات ساختاری بودجه کار ساده ای نیست اما 

در دولت آغاز شده و به طور جدی پیگیری می شود.
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ایمان / رضا ملکی 
به پایان سال ۱۴۰۰ نزدیک میشویم وبراین باورهستیم که در 
فراز ونشیبهای سپری شده در زندگی ورزشی فوتبالیستها در 
مستطیل سبز درسالهای گذشته فوتبال قم نفراتی شایسته 
بعنوان مربی کار وهدایت جوانان برومند قمی را زمینهای 
خاکی وچمن به عهده داشتند که با سفر آسمنی خود به 
دیاربهشت تنها نامشان با افتخار در تابلو خاطرات فوتبال قم 
به یادگار مانده است.به رسم احترام روح جاوید این عزیزان 
ودرهفته پایانی سال براین شدیم تا با یادداشتی کوتاه نام و 
یادشان را گرامی داشته تا از این رهگذر ادای دینی کرده باشیم 

بر روح جاوید و پرفتوح این عزیزان.
مرحوم استاد طاهریان

یک  درقامت  و۵۰  درسالهای ۴۰  طاهریان  استاد  مرحوم 
مربی توانمند کار هدایت تیمهای آموزشگاههای قم رابه عهده 
داشت.بزرگان فوتبال قم همه از شاگردان وی محسوب می 
نمودی خیره کننده  آموزشگاهها  فوتبال  زمان  شدند درآن 
اهالی قدیمی  از گذشته ها درنزد  یادی  داشت.الآن وقتی 
فوتبال می شود اولین نام ازاستاد طاهریان یاد می گردد که 
حق بزرگی برگردن فوتبال داشت.نام استاد عزیز و شریفمان 
برای همیشه درتابلو افتخارات فوتبال قم به یادگار خواهد ماند.

مرحوم رضا نریمان
استاد مرحوم رضا نریمان از بازیکنان خوشنام وسرعتی خط 
آتش فوتبال قم خیلی زود کفشها را آویخت تا درمستطیل 
سبزهدایت جوانان قمی را دردست گیرد اوسالها بعنوان مربی 
تیم خوب وبزرگ سهیل)پرسپولیس سابق(حضوری درخشان 
داشت ودرتیمهای جوانان،نوجوانان ومنتخب قم درسالهای 
به عهده داشت. را  فوتبالیستهای قمی  تا ۶۵ هدایت   ۵۷

اخلاق نیکو،چهره خندان ومعرفت و بزرگی او چیزی است که 
به یادگار از او درفوتبال قم به ثبت رسیده است.

مرحوم حسین آزاده
استاد مرحوم حسین آزاده بازیکن قدیمی ومربی خوشنام 
فوتبال قم خیلی زود ازمیان خانواده رفت سفربه دیاربهشت 
را بست اوسالها دربدنه تیمهای منتخب،مشعل و هلال احمر 
منشا خدمات ارزشمند به فوتبال قم شد.قدیمیهای تیمهای 
او محسوب میشوند  برومند  مشعل وهلال احمر شاگردان 

وهمواره نامش با احترام درنزد اهالی فوتبال برده میشود.
مرحوم علی تجویدیان

استاد مرحوم علی تجویدیان چهره ماندگارودوست داشتنی 
فوتبال قم با آن سیمای مهربانانه وگویش زیبایش در دل تمامی 

را  او  فوتبالیستهای قمی جا داشت.نارنده سالها شاگردی 
درتیمهای مختلف داشتم واخلاق والا ونگاه پدرانه او را همواره 

مورد ستایش قرار می دادم.
وبی  سنگین  شوتهای  نداشت  معنایی  خستگی  او  برای 
امانش در دوران شکوفایی فوتبالش در دهه ۴۰ و۵۰ درفوتبال 

قم کابوس دروازه بانان قمی وایران بود.
درخشیدند  سالها  قم  درفوتبال  وی  از  بسیاری  شاگردان 
وهمواره حضورش درتمامی منتخب وسهیل بعنوان مربی مایه 
افتخار بود.درآخرین روز زندگی او درحالیکه افتخار همراهی 
وی را درتیم سهیل هلال احمر درفوتبال لیگ ایران به عهده 
داشتم یه تمرین نیامد و خبر رسید که دراثر سکته قلبی جان 
به جان جهان آفرین تسلیم نموده است.فوتبال قم بزرگی را از 
دست داد که سالها همچون او درفوتبال ولایت دیده نخواهد 

شد.
ابراهیم عراقیان

فوتبالیست خوب و قدیمی دهه ۴۰ و۵۰ فوتبال قم که دربدنه 
تیمهای همت وصنعت نفت رشد کرد وبعدها بعنوان یک مربی 
خوب و کاربلد به فوتبال قم اضافه شد از آندسته مربیانی بود 
وآموزشگاهها  نوجوانان وجوانان منتخب قم  که درتیمهای 
سالها تیمهای قم را درمسابقات کشوری هدایت نمود او مدیر 
برجسته آموزش و پرورش بود و شاگردان بسیاری درتیمهای 

مختلف قم همواره نام و یادش را با احترام یاد می نمایند.
 مرحوم استاد ناصر مصطفی زاده

مهربانش  سیمای  با  زاده  مصطفی  ناصر  مرحوم  استاد 
درفوتبال قم جز نفرات با اخلاق وشایسته معرفی میشد دنیای 
بازیگری درمستطیل سبز با تیم خوب کیان وبعدها نیز هدایت 
این تیم ارزشمند درفوتبال قم همواره ناصر مصطفی زاده را جز 
مربیان خوب قم محسوب می نمود.متاسفنانه عجل مهلت 
اش نداد وخیلی زود از میان ما رفت تا خاطرات به یاد ماندنی 

اش برای همیشه دراذهان باقی بماند.
میتوان  را  بهشت  سرزمین  های  دیگرسفرکرده 
ناصر  یگانه،اصغرزرگر،عبدی،حاج  ازاکبرپرنیان،مهدی 
علی  فرجی،شمس  منصورصفائی،ابراهیم  شریفی،استاد 
محلوجیان،ناصر  جعفر  شریف،محمد  عادلی،محمود 
ثانی،نیکوبیان،عامر  عطائی،برادران  محسنی،نقی 
رضوانی،عباس  دل،مصطفی  خوش  نورسیده،محمد 
معصومیان ودیگر عزیزان نام برد که سالها برای فوتبال قم 
قم  ورزش  تارک  بر  ویادشان  نام  وهمواره  کشیدند  زحمت 

درخششی ماندگار خواهد داشت.

به مناسبت هفته پایانی سال ؛

به یاد مربیان آسمانی مستطیل سبزدراستان قم

ورزشی

سرپرست فدراسیون فوتبال گفت: من برای رسیدن به جایگاه سرپرستی فدراسیون 
با هیچ کس لابی نکردم اما برای موفقیت در این مسیر به کمک همه دلسوزان و اهالی 

فوتبال نیاز داریم و با همه وجود تلاش می کنیم. 

میرشاد ماجدی روز دوشنبه در مجمع عمومی هیات فوتبال استان مرکزی اظهار 
داشت: فوتبال ما نیاز به تحول و تغییر دارد، در غیر این صورت در همین جایگاه 
خواهیم ماند. تحول فوتبال تنها با حضور نیروهای جوان و خوش فکر تحقق خواهد 
یافت که فوتبال به اینگونه نیروها نیاز دارد. از شما و همه اهالی فوتبال هم می خواهم 
که در انجام این کار بزرگ مشارکت و همراهی کنید و برای تغییر تلاش کنید. استان 
مرکزی نوابغ و بزرگان زیادی داشته و خوشحالیم که این استان از تمامی معیارهای 
فوتبالی لازم برخوردار است. بدون تردید استان ها از نقش ویژه ای در اداره فوتبال 
سرپرستی  جایگاه  به  رسیدن  برای  داد:من  ادامه  وی  هستند.  برخوردار  کشور 
فدراسیون با هیچ کس لابی نکردم اما برای موفقیت در این مسیر به کمک همه 

دلسوزان و اهالی فوتبال نیاز داریم و با همه وجود تلاش می کنیم.

ماجدی تصریح کرد: در چهار ماه اخیر بیش از 3۰ هزار استعداد فوتبالی را در سراسر 
کشور شناسایی کردیم. جالب است که هدفگذاری فدراسیون فوتبال اسپانیا، کشف 
۲۵ هزار استعداد در برنامه سال ۲۰۲۴ است. این مسئله نشان دهنده ظرفیت و توان 

قابل توجه فوتبال ایران است که باید به آن توجه داشته باشیم.
در بخش دیگری از این مجمع، طهمورث حیدری عضو هیات رییسه و رییس کمیته 
امور استان های فدراسیون فوتبال نیز اظهار داشت: توسعه فوتبال در استان مرکزی در 
سال های اخیر قابل قبول بوده که این مسئله جای تقدیر دارد. ضمن اینکه عملکرد 
باشگاه ها، هیات فوتبال و فعالان ورزشی در رشته فوتبال استان هم بسیار خوب و 
چشمگیر بوده است. امیدواریم با تکمیل هیات رئیسه شاهد رشد و پیشرفت همچنین 

توسعه هرچه بیشتر فوتبال در استان مرکزی باشیم.

میرشاد ماجدی:

برای سرپرستی فدراسیون فوتبال »لابی« نکردم

حسن روشن:

 سرخابی ها برای نباختن به زمین می روند
پیشکسوت باشگاه استقلال گفت: هم استقلال و هم 
خواهند  زمین  به  پا  نخوردن  شکست  برای  پرسپولیس 
گذاشت؛ آنها تحت هیچ شرایطی دوست ندارند در دربی 
ببازند، پیش بینی من از شهرآورد این است که بازی معمولی 

را خواهیم دید. 
دیروز وقتی با »حسن روشن« تماس گرفتیم صدای او 
گرفته بود؛ پیشکسوت استقلال مبتلا به سویه اُمیکرون 
شده و از بیمارستان در حال رفتن به منزل بود تا دوران 
قرنطینه را پشت سر بگذارد. او با همان شرایطی که داشت 
دقایقی با ما حرف زد، از استقلال و صدرنشینی اش در 

لیگ برتر برتر گفت.
استقلال  دارد  اعتقاد  آبی پوشان  مهاجم سال های دور 
از  پس  می تواند  و  است  برتر  لیگ  در  قهرمانی  شایسته 

سال ها این جام را به دست آورد.
استقلال مقابل صنعت نفت آبادان سه امتیاز دیگر 

کسب کرد، نظرتان در مورد روند این تیم چیست؟
از استقلال توقع  می رود که در تمام مسابقات پیش رو به 
پیروزی رسیده و سه امتیاز بازی ها را به سود خود خاتمه 
دهد. استقلال یک تیم بزرگ است و همه از آنها انتظار 

موفقیت و کامیابی دارند.
استقلال شایسته این پیروزی بود؟

من رک حرف می زنم، اهل اینکه بخواهم از تیمی تعریف و 
تمجید الکی بکنم نیستم و همه از خصوصیات اخلاقی من 
باخبر هستند. استقلال و صنعت نفت آبادان فوتبالی خوب 
و پایاپای را به نمایش گذاشتند که به نظر من نتیجه تساوی 
عادلانه بود اما استقلال از غفلت بازیکنان حریف استفاده 
کرد و توانست سه امتیاز شیرین را به اندوخته های خود 
اضافه کند، فوتبال یعنی همین و وقتی از اشتباه حریف 
استفاده می کنید یعنی استحقاق برد و پیروزی را داشته اید.
خط  عناصر  از  زیادی  تعداد  که  روزی  در  استقلال 
دفاعی خود را در اختیار نداشت باز هم دروازه اش باز 
نشد؛ نظر شما در مورد عملکرد خط دفاعی این تیم 

چیست؟
 سیاوش یزدانی و محمد حسین مرادمند دو بازیکن خوب 
استقلال بودند که از این تیم جدا شدند و استقلال نباید 
دیگر به رفتن آنها فکر کند. الان استقلال نفرات دیگری را 
در اختیار دارد و باید از آنها استفاده کند بنابراین فکر کردن 
به نفراتی که دیگر در خدمت تیم نیستند، درست نیست. 
بازیکنان جوان، باتجربه و خوبی در تیم فعلی هستند که 
می توانند به راحتی جای خالی مرادمند و یزدانی را پر کنند 

و به قول شما باز هم دروازه اش بسته ماند.

غیاب  در  استقلال  که  می شود  باعث  عاملی  چه 
بازیکنان ثابت خط دفاعی خود، باز هم عملکرد خوبی 

در این منطقه به نمایش بگذارد؟
استقلال ساختار دفاعی خوبی دارد و نفراتی که به میدان 
وظایف  که  کار می بندند  به  را  تمام تلاش خود  می روند 
محول شده را به بهترین شکل ممکن انجام دهند و همین 
امر باعث شده تا آمار خوبی از خط دفاعی استقلال در این 

فصل بر جای بماند.
بازیکن برزیلی و تازه وارد استقلال را چطور دیدید؟

بازیکنی است که اصول دفاعی را بلد است، خوب پوشش 
می دهد، بازی با پای خوبی دارد، خوب ضربه سر می زند و 
راحت می چرخد و پاس های خوبی می دهد اما اشکال او 
این است که سرعت کمی دارد و به قول معروف کُند است، 

باید این ضعف از بین برود.
چطور  را  بزرگ  بازی  این  است،  نزدیک  دربی 

پیش بینی می کنید؟
زمین  به  نباختن  برای  پرسپولیس  هم  و  استقلال  هم 
بازی  که  است  این  از شهرآورد  پیش بینی من  و  می آیند 

معمولی را از آبی ها و قرمزها مشاهده خواهیم کرد.
قهرمانی  شانس  همچنان  اینکه  برای  پرسپولیس 

داشته باشد به پیروزی در دربی نیازمند است.
درست است که پرسپولیس قصد دارد که در بازی مستقیم 
و رو در رو فاصله امتیازاتش را با استقلال کم کند اما اول به 
دنبال نباختن در این مسابقه است و بعد اگر فرصتی کسب 

کند می خواهد گلزنی کرده و به پیروزی رسد.
روحیه  دربی  برای  فعلی،  شرایطی  در  استقلال 
تا  شد  خواهد  باعث  اینها  دارد،  خوبی  انگیزه  و 
شانس های بیشتری برای برتری در بازی ۲۶ اسفندماه 

داشته باشد.
باید اینطور باشد. استقلال و پرسپولیس با دو هافبک 
دفاعی پا به میدان خواهند گذاشت و اول از همه به فکر 
دفاع خواهد بود. استقلال باید به دنبال پیروزی در دربی 
باشد، زمان ما این طور نبود که بخواهیم اول نبازیم، ما 
می خواستم به زمین رفته و برنده از زمین خارج شویم و 
برای همین تماشاگران بهترین دربی ها را شاهد بودند. 
به نظر من هواداران دو تیم صدر جدول می خواهند یک 
از  می خواهند  آنها  کنند،  تماشا  را  زیبا  و  جذاب  فوتبال 
فوتبالی که دو تیم بزرگ پایتخت به اجرا می گذارند، لذت 
ببرند و اگر تیم محبوب و مورد علاقه شان به برتری دست 

یابد، این لذت و خوشحالی  چندبرابر خواهد شد.
که  گذاشته  جای  بر  عالی  رکورد  یک  استقلال 

نمی خواهد آن را از دست بدهد.
کدام رکورد؟

نباختن در لیگ برتر.
اینها رکورد است و من به آنها توجهی نمی کنم چراکه 
زمان ما رکوردی نبود، الان وقتی یک بازی تمام می شود 
می گویند رکورد زده شد، وقنی کرنر زده می شود می گویند 
رکورد کرنر جابجا شد، شوت می زنند از رکورد جدید حرف 

زده می شود؛ اگر خدای ناکرده استقلال نتواند در بازی با 
پرسپولیس به نتیجه قابل قبول دست پیدا کند همه این 

آمارها از دست می رود.
برخی ها از استقلال انتقاد می کنند که این تیم خوب 

فوتبال بازی نمی کند.
کدام تیم در فوتبال ایران فوتبال خوب بازی می کند؟ 
کدام تیم قشنگ بازی می کند؟ الان تیم های بالای جدول 
که اسم و رسم دارند خوب بازی نمی کنند. اگر تیمی در 
یک مسابقه، بازی خوبی را به اجرا بگذارد در ۱۰ مسابقه 
بد بازی می کند. در فوتبال ایران از هیچ تیمی فوتبال زیبا 
شاهد نیستیم و به نظر من در لیگ دسته اول و دوم و حتی 
سوم تیم ها قشنگ تر بازی می کنند. اینها می تواند دلایل 

زیادی داشته باشد.
چه دلایلی؟

اینکه تیم ها ثبات لازم را ندارند و در هر فصل تغییرات 
زیادی را در ترکیب خود به وجود می آورند. اینکه مربیان 
به دنبال این هستند اول شکست نخورند؛ اینکه سطح 

تاکتیکی تیم ها پایین است و ...
 نظرتان در مورد صحبت های علی رضا منصوریان و 

انتقاد از فرهاد مجیدی چیست؟
فرهاد مجیدی چه رفتاری از خود نشان داد که منصوریان 

ناراحت شد؟
منصوریان در نشست مطبوعاتی دقیقا این جملات را 
بر زبان آورد؛ »فکر می کنم ما را شطرنجی کرده بودند که 
مجیدی از کنارمان رد شد! فرهاد مجیدی به عنوان یک 
برادر نصیحت می کنم. فوتبال زود می گذرد. آقا پسر گل، 
شما ما را بردید و ما هم باختیم ولی این که می آیی از بغل 
محمد خرمگاه و حسین کاظمی و بقیه رد می شوی می 
روی و یکی را می بری که کت شما را بگیرد و یکی را با 

دوربین می بری در رفتارت تجدید نظر کن!«
اگر فرهاد مجیدی این رفتار را از خود انجام داده باشد، 
کار زشتی کرده است. او باید بداند تحت هر شرایطی باید 
به پیشکسوت خود احترام بگذارد. مجیدی باید بداند اگر 
از یک نفر کوچک تر است باید احترامش را نگه دارد، این 
اتفاق برای او تکرار خواهد شد، اخلاق و رفتار آدم هاست که 
باعث می شود نام نیک از آنها بر جای بماند. همه به طور 
حتم در زندگی خود دیده ایم که وقتی انسانی فوت می کند 
اگر رفتار خوب و نیکی از خود بر جای بگذارد می گویند 
را  بد  رفتاری  اگر در طول حیاتش  و  کند  خدا رحمتش 
داشته باشد، همه از او بدگویی می کنند. مهم  خوی نیک 

آدمهاست و همه باید بدانند که این زندگی می گذرد.

مدیرعامل تیم فوتسال فردوس قم :

مشکلات مالی حل نشود 
تیم  فردوس را می فروشم

گفت و گو / مهدی حاجیلو
مدیرعامل تیم فوتسال فردوس قم گفت: مشکلات مالی در این فصل 
گریبان گیر ما شد و نتوانستیم تیم را تقویت کنیم و اگر مشکلات مالی حل 

نشود سهام باشگاه را به فروش خواهم گذاشت. 
تیم فوتسال فردوس نماینده قم در لیگ برتر فوتسال باشگاه های کشور 
روز گذشته مقابل فرش آرا مشهد قرار گرفت و با نتیجه 3 بر صفر شکست 
خورد، این مسابقه آخرین بازی شاگردان رضا زرخانلی در این فصل از 

رقابت ها بود.
نماینده قم از ۲۶ بازی توانست ۲۵ امتیاز بدست آورد و کار خود را در 
رده دهم جدول پایان داد، تیم صنایع گیتی پسند اصفهان ۲ هفته قبل از 
اتمام لیگ توانسته بود با کسب ۶۴ امتیاز و با فاصله ۴ امتیازی با تیم دوم 
جدول مسابقات، قهرمان لیگ برتر فوتسال باشگاه های کشور در سال 

۱۴۰۰ شود.
زاده  قلی  رسول  سراغ  فوتسال فردوس  تیم  وضعیت  بررسی  برای 
مدیرعامل باشگاه فردوس رفته و گفت و گویی را با وی انجام دادیم که در 

ادامه می میخوانیم:
به چه دلیل فردوس در ابتدای فصل نتوانست با شرایط مناسب 

وارد مسابقات شود؟
با سلام خدمت شما و هوادارن خوب تیم فوتسال فردوس قم، متاسفانه 
قبل از شروع فصل به دلیل مشکلات مالی تصمیم به تیم داری نداشتم و 
نمی خواستم تیم را وارد مسابقات کنم اما بنا به دلایلی و اصرار اطرافیان 
این مسئولیت سنگین را برعهده گرفتم و تیم را با هزاران مشکل مالی 

راهی مسابقات کردم.
با توجه به شرایط مالی ضعیفی که داشتیم نتوانستیم بازیکنان موثر و با 
تجربه ای را جذب کنیم، من در کل این مدت در تامین هزینه های تیم تنها 
بودم و حتی در بعضی از مواقع از سهم خانواده ام گذشتم و برای فردوس 

هزینه کردم.
اما با همه این مشکلات از عملکرد بازیکنانم تشکر می کنم که با همه 
دشواری و کمبود ها مردانه تا آخرین توان خود برای بالا نگه داشتن پرچم 

فردوس جنگیدند، با این مشکلات نتیجه خوبی را کسب کردند.
در نهایت این فصل به این نتیجه رسیدم در قم نمی شود تیم داری کرد 
زیرا هیچ حامی مالی حاضر به این نیست که در قم سرمایه گذاری کند، 
8 سال است در قم تیم داری می کنم و همیشه مشکلات مالی گریبان گیر 

من و تیمم بوده است.
نظرتان درباره همکاری و توجه مسئولین استانی به ورزش به ویژه 

تیم فردوس چیست؟
اینبار می خواهم در  اما  نکرده ام،  این موضوع صحبت   هرگز درباره 
مصاحبه با شما بگویم که مسئولین قم هیچ توجه و همکاری با مجموعه 
من نداشته اند در این استان ما بودجه ورزشی داریم اما برای ورزش هزینه 
نمی شود مطمئن هستم هیچ کدام از مسئولین نمی دانند که قم نماینده 

لیگ برتری در فوتسال کشور دارد.
چرا منابع مالی خوبی برای تیم جذب نمی کنید؟

 در قم حامی مالی قدرتمندی وجود ندارد که بتواند هزینه های یک تیم 
لیگ برتری را تامین کند، در ابتدای فصل به شهرداری نامه نوشتم که به 
کمک تیم آمده و بخشی از بودجه ورزشی خود را در اختیار ما بگذارند اما 

هیچ خبری از آنها نشد و این بی احترامی به من است.
من از شهردار محترم قم درخواست دارم که شفاف سازی کنند و بگویند 
بودجه های ورزشی قم در کجا خرج می شود، شهرداری قم در هیچ رشته 
ورزشی تیم داری نمی کند وقتی برای بازی به استان های دیگر سفر 
می کنیم شهردار آن شهر حامی اول تیم است و برای تماشا بازی تیمش 
به سالن ورزشی قم می آید اما در قم ما شهردار نمی داند که تیم فردوسی 

وجود دارد.
از استانداری درخواست کمک کرده اید؟

 از جناب آقای شاهچراغی درخواست دارم شخصا وارد این موضوع 
شده و به ما کمک کنند، فوتسال درقم هوادارن زیادی دارد و این تیم 
امید بسیاری از جوانان است قطعا شرکت هایی هستند که می توانند 
برای بحث تبلیغات در قم سرمایه گذاری کنند و این مشکل فقط به دست 

استاندار حل خواهد شد.
تیم فردوس تنها تیم بومی این شهر است، قم استعداد های فوتسالی 
فوق العاده ای دارد، این حرف من نیست حرف سرمربی تیم ملی فوتسال 
کشورمان است که می گوید من از یک محله قم می توانم بازیکنان زیادی 
برای تیم ملی جذب کنم، این بخش صحبتم با استاندار محترم است اگر 
از تیم ما حمایت شود این اطمینان را می دهم که در فصل بعد جز 3 تیم 

بالای جدول باشیم.
به عنوان مالک تیم درباره آینده فردوس چه پیش بینی می کنید؟

 اگر وضعیت به همین گونه باشد شک نکنید من سهام باشگاه را به 
تیم داری کرد  یک استان دیگر واگذار خواهم کرد، در قم نمی شود 
مشکلات فراوان است و ما برای حل این مشکلات نیاز به منبع مالی 

قوی داریم.
از  را متحمل شدیم،  زیادی  این فصل مشکلات  در  و همکارانم  من 
تیم داری در قم خسته شده ایم و تصمیم جدی برای واگذاری سهام 
باشگاه داریم، اما به خاطر مردم قم هم که شده امیدوارم مشکلات حل 

شود تا آرزو و امید جوانان قمی از بین نرود.
به نظر شما برای اینکه مشکلات تیم حل شود به چه میزان بودجه 

نیازمند هستید؟
 مشکلات مالی ما فراوان است اما اگر بخواهم مبلغ مشخصی را بگویم 
ما حداقل به ۵ میلیارد تومان پول نیاز داریم که بتوانیم مشکلات باشگاه را 
برطرف کنیم و یک تیم خوب متشکل از کادر فنی و بازیکنان با کیفیتی را 

در کنار هم جمع کنیم.
در آخر چه صحبتی با مسئولین و هواداران قمی دارید؟

 از مسئولین محترم استان قم به ویژه استاندار، شهردار، رئیس شورای 
شهر و مدیرکل ورزش و جوانان استان قم درخواست دارم که با همکاری 
یکدیگر کارگروهی را تشکیل دهند تا مشکلات تیم فردوس حل شود، با 
کمک همه می شود سرمایه خوبی از بخش خصوصی را به این تیم تزریق 

کرد.
از هوادارن عزیز و با معرفت قمی هم تشکر می کنم که در تمام این 
مدت یار و یاور تیم ما بودند و شرایط سخت امسال را تحمل کردند، دست 
تک تک آنها را می فشارم و می خواهم دعا کنند ما یک فصل دیگر در قم 

بمانیم و نتایج ضعیف این فصل را جبران کنیم.
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یک کارشناس مسائل خاورمیانه گفت: قصد ما از نزدیک شدن به عربستان 
روابط  برقراری  و  تنش  کاهش  این  برکات  نهایتا  که  است  این  تنش  کاهش  و 
دیپلماتیک امنیتی باشد که شامل حال تمام مردم منطقه شامل یمن، بحرین و 

خود مردم عربستان شود. 
سیدهادی سیدافقهی ، در خصوص خبر تعلیق موقت گفت وگوهای ایران و 
عربستان سعودی به درخواست تهران و در پاسخ به این سوال که آیا این گمانه زنی 
که این تصمیم به دلیل اقدام این کشور در اعدام گسترده فعالان سیاسی شیعه 
صورت گرفته صحت دارد، گفت: من تصور می کنم که رژیم عربستان سعودی 
است  بهبود  به  رو  عربستان  با  ایران  روابط  وقتی  و مجرم خیال می کند  قاتل 
ملاحظات سیاسی را بیش تر رعایت کرده و چشمش را به جنایات آل سعود خواهد 
بست، در حالی که مسائل حقوق بشری در هر کجا زیر پا گذاشته شود، جمهوری 

اسلامی با توجه به آرمان حمایت از مستضعفین عالم به آن حساس است.
وی افزود: این اقدام فجیع بود و وجدان جهانی را شوکه کرد چه برسد به ایران 
که حامی مظلومان عالم است. در این جنایت کودکان زیر هجده سال هم در 
بین شهدا هستند و نشان می دهد خوی ددمنشی سعودی چه ابعادی دارد. لذا 
شایسته است که این مذاکرات مدتی به تعویق بیفتد تا مشخص شود این افراد به 

چه جرمی سر از تن شان شدا شده است.
بن سلمان با اعدام های گسترده گور خودش را کَند 

این کارشناس خاورمیانه در پاسخ به این سوال که پیش از این نیز گفت وگوها 
به دلیل اختلاف نظر دو کشور در خصوص یمن دچار وقفه بلندمدت شده بود،  
با توجه به این اقدام اخیر ریاض، چشم انداز مذاکرات چیست، گفت: قصد ما 

از نزدیک شدن به عربستان و کاهش تنش این است که نهایتا برکات این کاهش 
تنش و برقراری روابط دیپلماتیک امنیتی باشد که شامل حال تمام مردم منطقه 
شامل یمن، بحرین و خود مردم عربستان شود. لذا تصور می کنم هدف ایران تنها 
برقراری مجدد روابط دوجانبه نیست بلکه می خواهد با توجه به اهمیت دو کشور 
در سطح منطقه، این کاهش تنش و صلح با عربستان، نفعش به تمام منطقه برسد.
سیدافقهی همچنین در پاسخ به این سوال که گفته شد ولیعهد عربستان با 
این اقدام و اعدام گسترده درصدد آن است که نه تنها به مخالفان داخلی بلکه به 
کشورهایی همچون ایران پیام قاطعیت بدهد، آیا می توان تصور کرد که بن سلمان 
خواسته ایران را عصبانی کند، گفت: بن سلمان با این جنایات هم در حق اعضای 
خاندان سلطنتی و هم مردم عربستان و مردم منطقه جفا کرد و با دست خود، 
گورش را می کند. ممکن است چند صباحی با این اقدامات، سلطنت کند اما 

اکنون درون خاندان سلطنت با ایشان مخالفت جدی وجود دارد.
وی ادامه داد: بسیاری از علمای وهابیت که پیش از این با پوشاندن پوشش 
اسلام به اقدامات سعودی در منطقه، این رژیم را تطهیر می کردند، الان در زندان 
هستند. ولیعهد سعودی حتی عموی کوچک خود احمد بن عبدالعزیز را در حصر 
خانگی نگاه داشته است. بنابراین این ظلم و این گردن کشی قطعا ادامه پیدا 
نخواهد کرد. تصور ما این بود اگر با موضع حکمت و مصلحت این جوان را رام 

کنیم، فواید این ارتباط شامل حال کل مردم منطقه خواهد شد.

سیدافقهی کارشناس مسائل خاورمیانه: 

هدف تهران از کاهش تنش با ریاض، بهره مندی تمام منطقه از برکات این رابطه بود

سخنگوی اسبق وزارت امور خارجه: 

آمریکا به تعهدات خود عمل کند توافق 
قابل وصول است

 سخنگوی اسبق وزارت امور خارجه با بیان اینکه آمریکایی ها در این دور از مذاکرات 
عملًا به چیزهایی که در دور قبل پذیرفته بودند، متعهد نشدند، گفت: اگر آمریکا به 

تعهدات خود عمل کند توافق قابل وصول است. 
گفت:  وین  مذاکرات  موقت  توقف  در  آمریکا  نقش  به  اشاره  با   ، آصفی  حمیدرضا 
رسانه های آمریکایی و بعضاً اروپایی ها تلاش کردند که جمهوری اسلامی را مقصر توقف 
گفت وگوها جلوه بدهند. در واقع در رسانه های آمریکایی و در اظهار نظرهای مقامات 

آمریکایی نوعی فرافکنی وجود دارد.
سخنگوی سابق وزارت امور خارجه با بیان اینکه توقف مذاکرات به رویکرد آمریکا در این 
دور از مذاکرات برمی گردد، گفت: آمریکایی ها در این دور از مذاکرات عملًا به چیزهایی 
که در دور قبل پذیرفته بودند، متعهد نشدند؛ برخی از این موضوعات در ارتباط با تحریم ها 

و بعضی در ارتباط با تضمین ها بود.
این کارشناس مسال بین الملل با تأکید بر اینکه مقصر توقف مذاکرات آمریکایی ها 
هستند، اظهار داشت: کشورها وقتی به یک موضوعی متعهد می شوند، نبایداز آن رد 
شوند. آمریکا در حال حاضر باید حقوق جمهوری اسلامی ایران را که در دوره های قبل 
پذیرفته بود، قبول کند. توپ در زمین آمریکایی ها است و هروقت این مسائل را بپذیرند، 

توافق قابل وصول و در دسترس است.
وی با بیان اینکه جمهوری اسلامی ایران نمی تواند زیر تهدید فشار زمانی قرار بگیرد، 
اضافه کرد: این محدودیت زمانی فقط برای آمریکایی ها نیست؛ برای ایران هم محدود 
است و تنها راه برون رفت از این شرایط پذیرفتن حقوق جمهوری اسلامی، از سوی آمریکا 

است.
آصفی خاطرنشان کرد: متاسفانه اروپا به پیاده نظام آمریکا تبدیل شده است. یعنی 
حرفهایی را که خود آمریکایی ها نمی توانند بزنند را بلندگوی اروپا خارج می شود. این هم 

موضوعی است که باید توسط اروپا حل شود.
سفیر اسبق ایران در فرانسه گفت: تیم مذاکره کننده بسیار خوب عمل کرده است؛ 
هدف این مذاکرات رسیدن با توافق برای تامین منافع ملی یک کشور است. هدف از این 
مذاکرات، رسیدن به هر توافقی نیست؛ در غیر اینصورت دلیلی برای مذاکره وجود ندارد.

سفیر اسبق ایران در امارات اضافه کرد: لذا پایداری تیم مذاکره کننده به ریاست علی 
باقری قابل تحسین است.به لحاظ رسانه ای می توانستیم قوی تر عمل کنیم. ما در 
دیپلماسی عمومی فاقد برنامه بودیم و نتوانستیم آن طور که باید آن را نشان بدهیم. اما 

طرف مقابل، آمریکا از هر توانی که داشته استفاده کرده است.
وی عنوان کرد: فکر می کنم ما لازم داریم یک تیم رسانه ای قوی پشت این مذاکرات 
وجود داشته باشد. اصولًا هیچ اقدام سیاسی بدون پیوست تبلیغاتی، شانس پیروزی کمی 
دارد. این چیزی است که باید به آن فکر کنیم. مگر نه تیم به خوبی عمل و مشکلات را حل 

کرده و پیشرفت های رو به جلویی داشته است.
آصفی در پایان تأکید کرد: این وظیفه رسانه ها، وزارت امور خارجه و دولت است که یک 

هسته رسانه ای قوی برای تیم مشخص کند تا تلاش های تیم را منعکس کند.
 

عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس:

روس ها می خواهند منافع ایران را 
فدای منافع خود کنند 

گفت  مجلس  در  دزفول  نماینده 
چینی ها،  روس ها،  نفع  به  توافق   :
کشورهای حاشیه خلیج فارس نیست و 
هیچ کشوری نمی خواهد برجام به جایی 

برسد و آرامشی ایجاد شود. 
از  کارشناسان روند مذاکرات را پیش 
شرط گذاشتن روسیه مثبت می دانستند 
ابهام قرار  از  توافق در هاله ای  اما حالا 
دارد و برخی تنها راه رسیدن به توافق 
را کنار گذاشتن روسیه از دور مذاکرات 
می دانند و حالا باید منتظر  ماند که تیم 
مذاکره کننده ایران، روسیه و آمریکا چه 

تصمیمی را خواهند گرفت. عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس بر 
این باور است که روس ها ایران را گروگان گرفته اند و نهایتا، می خواهند مانع توافق شوند.

در ادامه گفت وگو  احمد آوایی با خبرآنلاین را بخوانید:
آیا تیم مذاکره کننده، کمیسیون امنیت را در جریان اتفاقات و تصمیمات جدید قرار 

می دهد؟
بله مجلس در جریان قرار دارد. حقیقت این است که اکثریت مجلس به تیم مذاکره 
کننده اعتماد دارد. ممکن است افرادی داشته باشیم که تند بروند و تیم مذاکره کننده 
را زیر سوال ببرند اما اعتقاد من بر این است که روسیه ایران را گروگان گرفته و می خواهد 

منافع ایران را فدای منافع خودش می کند.
ایران در شرایط فعلی چه راهکاری باید در پیش گیرد؟

روسیه شرطی را برای مذاکرات قرار داده که عملا این توافق صورت نگیرد. ما اگر به 
تفاهم برسیم به نفع مردم ایران است و اگربه توافق نرسیم اکثر کشورها سود می کنند 
و مردم ایران هستند که ضرر خواهند کرد. توافق به نفع روس ها، چینی ها، کشورهای 
حاشیه خلیج فارس نیست و هیچ کشوری نمی خواهد برجام به جایی برسد و آرامشی 
ایجاد شود. در شرایط فعلی مجلس و دولت با یکدیگر هماهنگ و از تیم مذاکره کننده 
نیز راضی هستند ولی من معتقدم روس ها می خواهند منافع ایران را فدای  منافع 
خود کنند، شاید من اشتباه می کنم اما این برداشت مردم است و من حرف مردم 

را می زنم.
خبرهایی منتشر شده که طرف غربی درصدد امضای توافق جدیدی با ایران ، 

خارج از برجام و منهای روسیه است ...  
اگر تیم مذاکره کننده تشخیص دهد که مذاکره مستقیم با آمریکا یکسری از گره ها را 
باز می کند و منافع مردم ایران را بیشتر تامین می کند از گزینه مذاکره مستقیم استفاده 
خواهد کرد. دست تیم مذاکر برای مذاکره مستقیم بسته نیست و منعی ندارند. درواقع، 
تیم مذاکره کننده درصورت ضرورت از مجوز مذاکره مستقیم با آمریکا استفاده می کند،  
ادامه مسیر به تشخیص و  تصمیم تیم مذاکره کننده بستگی دارد که تیمی حرفه ای، با 

تجربه و مورد اعتماد هستند.
 کمیسیون امنیت درباره تضمین خواهی روسیه در برجام ، جلسه ای داشته و 

تصمیمی گرفته است؟  
در کمیسیون بحث های بسیاری در این مورد شده است. اما اینکه کمیسیون بیانیه بدهد 
یا اقدامی دیگر انجام دهد فعلا دست نگه داشته تا بررسی کند و کمیسیون نمی خواهد 

موضع شتاب زده ای بگیرد.
برخی کارشناسان ، دیپلماسی ایران را به مدارای بیش از حد با روسیه متهم می 

کنند . این ارزیابی را واقع بینانه می دانید؟ 
سیاست جمهوری اسلامی از ابتدا »نه شرقی ، نه غربی« بوده است. معنای این شعار 
این نیست که رابطه را با شرق و غرب قطع کرد، ایران باید همیشه موازنه  با هر دو طرف را 
برقرار و مانع سیطره منافع آنان بر منافع جمهوری اسلامی شود. البته ایران هیچ وقت از 
روس ها،  خیری ندیده و خاطرات خوبی از مسکو در حافظه تاریخی ایرانیان ثبت نشده 
است. درعین حال باید توجه کرد، معنای خاطرات ناگوار تاریخی از روسیه، تایید عملکرد 
غرب درقبال ایران و تبرئه غربی ها نیست. درواقع، از هیچ کدام طرفین، جز شر چیزی 
ندیده ایم. ایران همواره زخم خورده انگلیس، آمریکا، شوروی و روسیه بوده است. درچنین 
فضایی، مسئولان ما باید چشمان خود را باز کنند و منافع مردم و منافع ملی را در اولویت 
دیپلماسی قرار دهند و متناسب با نوسان و دگرگونی موضع کشورها ، میزان دوری و 
نزدیکی به آنها را تعریف و بازتعریف کنند و از اتخاذ سیاست های ثابتی که متناسب با تغییر 

موضع مثبت و منفس کشورها ، به روزرسانی نمی شوند، بشدت پرهیز کنند. 

 سخنگوی وزارت امور خارجه با اشاره به درخواست های جدید آمریکا در مذاکرات 
وین، گفت: علت بازگشت مذاکره کنندگان به پایتخت ها، یک تنفس و توقف کوتاه 
است. برخی از بن بست یا اتمام مذاکرات نام بردند که توضیح داده شد این توقف 
تنفسی به درخواست هماهنگ کننده کمیسیون مشترک و هماهنگ کننده برجام 

بوده است.
سعید خطیب زاده در نشست خبری هفتگی خود در روز دوشنبه اظهارداشت: 
فروکاستن آنچه که در وین اتفاق می افتد به یک یا دو عامل، روشن کننده وضعیت 
نیست. چند موضوع کلی و البته محدود باقی مانده که تصمیمات آن باید در 

واشنگتن اتخاذ شود.
منتظر پاسخ آمریکا هستیم

وی با بیان اینکه ما در نقطه ای قرار داریم که به وین بر می گردیم و دور نهایی و 
رسیدن به یک توافق خوب و پایدار را برگزار می کنیم، گفت: الان منتظر پاسخ آمریکا 
هستیم. البته رایزنی ها در سطوح مختلف ادامه دارد و وزرای امور خارجه کشورها 

مدام با هم در ارتباط هستند و مذاکره کنندگان ارشد نیز با هم در ارتباط هستند.
سخنگوی دستگاه سیاست خارجی اضافه کرد: آقای امیرعبداللهیان فردا عازم 

مسکو هستند.
خطیب زاده تصریح کرد: آنچه که برای ما در این مسیر چراغ راهنما و چارچوب 
چارچوب های  منافع،  این  است.  ایران  بزرگ  ملت  منافع  بود،  خواهد  حرکت 

مذاکرات و توافق خوبِ نهایی را مشخص می کند.
علت توقف مذاکرات ایران و عربستان 

تاریخی توسط  ایران و عربستان، گفت:  وی در تشریح علت توقف مذاکرات 
دوستان ما در عراق برای گفت و گوهای دور پنجم میان ایران و عربستان سعودی 
اعلام شده بود؛ اما این تاریخ هنوز قطعی نیست. به محض اینکه این تاریخ قطعی 
شود، اعلام می کنم. سخنگوی وزارت امور خارجه درباره سکوت مجامع بین المللی 
در برابر اعدام های عربستان و اعتراض به وضعیت ادعایی حقوق بشر در ایران 
گفت: به رغم تعاملات بسیار مثبتی که بین جمهوری اسلامی ایران و کمیسر عالی 
طی چند ماه گذشته انجام شده است، بیان این ادعاهای بی اساس در اظهارات 

ایشان نه تنها سازنده نیست، بلکه مخرب تلقی می شود.
ایران تحمل وجود کانون دسیسه و توطئه در مزرهای خود را ندارد

خطیب زاده گفت: به هیچ وجه پذیرفته نیست که یکی از همسایگان ما که روابط 
و تعامل عمیقی با ما دارد، کانون ایجاد تهدید برای جمهوری اسلامی ایران باشد. 
کانون تهدید شدن به یک کشور ثالث برنمی گردد. رژیم صهیونیستی بارها و بارها 
از داخل خاک عراق ناامنی ایجاد کرده و برخی تجمعات ضد انقلاب و گروه ها و 

گروهک های تروریستی در این کشور انجام می شود.
سخنگوی وزارت امور خارجه بیان داشت: چندین بار به دولت مرکزی عراق تذکر 
داده شده است که مرزهای عراق،نباید به مرزهای ناامنی برای ایران تبدیل شود. 
ایران تحمل وجودکانون دسیسه و توطئه در مزرهای خود را ندارد، عراق نباید محل 

اعزام گروه های تروریستی به ایران شود.
اشراف کامل اطلاعاتی به نقاط حضور رژیم صهیونیستی در منطقه داریم

وی بیان داشت: انتظار جمهوری اسلامی ایران از دولت مرکزی عراق این است 
که یکبار برای همیشه به این وضعیت پایان دهد و اجازه سوءاستفاده از مرزهای 
خود را ندهد. رژیم اشغالگر قدس باید بداند ما اشراف کامل اطلاعاتی به تک تک 
نقاطی که در آن حضور دارند، داریم. اگر امروز به صورت آشکار بیان می شود برای 

این است که پیام دقیق تری را دریافت کنند.
خطیب زاده در پاسخ به این سوال که با توجه به فرسایشی شدن مذاکرات تا چه 
زمانی باید  منتظر بی عملی آمریکا در برجام بمانیم، گفت: ما دو مسیر را در دولت 

آقای رئیسی پیگیری کردیم.
دولت رییسی کشور را معطل مذاکرات وین نکرد 

وی بیان کرد: مسیر اول مسیر خنثی سازی تحریم ها است هیچ چیزی در دولت 
آیت الله رییسی معطل گفت وگوها در وین نبوده و نیست و نخواهد بود. بنابراین 
این موضوع را برای همه عزیزان می گویم که همه برنامه ها، اقدامات و طراحی ها در 
وزارتخانه های مختلف مبتنی بر نیازهای اولیه مملکت، اقتصاد مقاومتی، تاب آوری 

کشور طراحی شده است.
سخنگوی وزارت امور خارجه با اشاره به پیگیری مسیر دوم گفت:  این وزارتخانه 
در مسیر اول مسئولیت های بسیاری در اقتصاد مقاومتی دارد اما مسیر دومی را 

که پیگیری می کند و مجری و مسئول پیگیری آن است مسیر رفع تحریم ها است.
خطیب زاده یادآور شد:  مادامی که ما امید به این داشته باشیم که حقوق ملت در 
چهارچوب خطوط قرمز تعیین شده و مصالحی که اندیشیده شده حفظ خواهد 
شد در وین هستیم برای اینکه مسیر رفع تحریم ها را به سرانجام درست آن برسانیم 

اما هیچ چیزی را معطل وین نخواهیم کرد.
آمریکا درخواست های شاذ و عجیبی در مدت ۱۱ ماه به کمیسیون 

مشترک داده است
خطیب زاده درخصوص رسیدن به توافق گفت: زبان انگلیسی شما بسیار خوب 
است لطفا این ضرب المثل را ترجمه کنید و بگویید که منتشر کنند که آمریکا ابتدا 
باید برادری خود را ثابت کند و بعد ادعای ارث و میراث کند، ایالات متحده عضو 
برجام نیست که بخواهد درخصوص برجام، چگونگی برجام و اعضای برجام 
تصمیم بگیرد، بهتر است ابتدا عضو برجام بشود و ثابت کند که عضو متعهد برجام 

است و بعد درخصوص اعضای دیگر برجام صحبت کند.
وی ادامه داد: رویه های برجام کاملًا روشن است الان ما در نقطه ای قرار داریم 
که همه باید  کمک کنیم تا با تصمیم جمعی و به صورت اجماعی بتوانیم به 
یک توافق خوب برسیم. سخنگوی وزارت امور خارجه بیان کرد: ایالات متحده 
درخواست های شاذ و عجیب در این مدت ۱۱ ماه به کمیسیون مشترک داده است 
و در آنجا بحث شده است. آمریکا می داند اگر درخواستی بدهد همیشه به صورت 

غیرمستقیم به کمیسیون مشترک می آید و معمولا آنجا بحث می شود.
خطیب زاده درباره حضور روسیه در برجام گفت: یک پیش فرضی وجود دارد که 
من در مورد آن سوال نمی کنم و آن این موضوع است که آیا اتکای ایران در مذاکرات 
به طرف ثالثی بوده است یا خیر، من می خواهم از کلمه طرف ثالث )روسیه( 

شفاف تر صحبت کنم.
وی ادامه داد: ما طرف ثالثی در برجام نداریم، چهار کشور + ایران همه عضو 
برجام هستند و کمیسیون مشترک برجام هم با حضور تمامی اعضا شکل می گیرد.
سخنگوی وزارت امور خارجه بیان کرد: فراموش نکنیم آنچه که در وین اتفاق 
افتاده برای اطمینان از بازگشت قابل راستی آزمایی و اینبار متعهدانه ایالات متحده 
به برجام و تعهدات او ذیل این موافقتنامه بین المللی بوده است یعنی ۱+۴ با 

هماهنگی اتحادیه اروپا این مذاکرات را با آمریکا انجام داده اند که مطمئن شوند.
کمیسیون مشترک برجام مسیر حفظ میراث شکست خورده ترامپ را 

انتخاب کرده است
به راحتی  بایدن  آقای  گفت:  متحده  ایالات  تعهدات  به  اشاره  با  خطیب زاده 

می توانست با یک دستور اجرایی تمام آنچه را که رئیس جمهور قبلی آمریکا انجام 
داده بود برگرداند، اما آقای بایدن بعد از چندماه مکث و بی عملی نهایتا مسیر 
مذاکرات پیچیده را با کمیسیون مشترک برجام انتخاب کرد و در این مسیر گفت و 
گوهای پیچیده با ۱+۴ و کمیسیون مشترک برجام هم مسیر حفظ میراث شکست 

خورده ترامپ را انتخاب کرد.
وی ادامه داد: تصمیم سیاسی که دولت آقای بایدن باید در نقطه اول می گرفت 
این بود که یا از میراث آقای ترامپ در این مذاکرات دفاع کند و یا از آنچه که ایالات 
متحده امضا کرده به عنوان برجام و یا سنت پایبندی به تعهدات بین المللی دفاع 

کند. 
سخنگوی وزارت امور خارجه خاطرنشان کرد: متاسفانه دولت آقای بایدن در 
مذاکرات وین هر روز یک کنشی از خود نشان داد. ماه ها به طول انجامیدن این 
مذاکرات به این دلیل است که اشتباه واشنگتن این بود که تلاش داشت با جعل 
ضرب الاجل، ایجاد هیجانات رسانه ای و روایت های غلط، ایران  از منافع و اهداف 

حقه خود و منافع حقه ملت عقب نشینی کند.
خطیب زاده تصریح کرد: من این توضیحات را به این دلیل بیان می کنم که دو 
آسیب در شناسایی تحولات در وین این روزها احساس می شود. آسیب نخست 
فروکاستن موضوعات به یک یا دو موضوع هیجانی است که البته جریان رسانه ای 

بین المللی مایل است که این موضوع را به یک یا دو عامل خاص فرو بکاهد.
وی گفت: نکته دوم ساده سازی بیش از حد آن چیزی است که در وین اتفاق 
افتاده است متاسفانه امروز وین، آیینه دیروز رفتارهای غیر سازنده آمریکا است. 
همانطور که در ابتدای صحبتم هم عرض کردم که ما در نقطه توافق قرار نداشتیم 
اجازه بدهید در نقطه توافق قرار بگیریم و بعد در مورد موضوعات دیگر صحبت 

کنیم.
اوراسیا تحمل جنگ های بزرگتر و گسترش یافته تر را ندارد

سخنگوی دستگاه دیپلماسی در تشریح برنامه های سفر وزیر امور خارجه به 
مسکو گفت: در این سفر در خصوص دو سه موضوع مشخص دو جانبه و با محوریت 
تحولات در وین رایزنی هایی را با همتای خود داشته باشد، یکی از موضوعاتی که 
در این سفر مورد بحث و بررسی قرار خواهد گرفت، کمک ایران برای تحولات در 
اوکراین است و همه باید مسؤولانه کمک کنند تا این جنگ به مناطق دیگر سرریز 

نکند. اوراسیا تحمل جنگ های بزرگتر و گسترش یافته تری را ندارد.
خطیب زاده درباره محکوم شدن حمله به پایگاه موساد توسط ایران در رسانه های 
غربی، اظهار داشت: برخی رسانه های نزدیک به دولت های خاص می خواهند از 

هر موضوعی برای پیشبرد اهداف خودشان استفاده کنند.
ایران درباره منافع و امنیت ملی خود با هیچ کس مصالحه نمی کند

وی ادامه داد: طبیعی است که اگر کشورهای شریک جنایت های رژیم اشغالگر 
قدس و کانون های دسیسه و توطئه از بین برود، ابراز ناراحتی کنند، اما خودشان 
بهتر می دانند که جمهوری اسلامی ایران یک کنشگر با اقتدار است که درباره منافع 

و امنیت ملی خود با هیچ کسی مصالحه نکرده و مسؤولانه رفتار می کند.
سخنگوی وزارت امور خارجه درخصوص نقش روسیه در توقف موقت مذاکرات 
وین گفت: آنچه درباره درخواست روسیه مطرح می شود علنی توسط روسیه 
اعلام شده و ما هم دریافت کردیم و این باید در کمیسیون مشترک بحث شود. 
از روز اول طرف های برجامی نکاتی را بیان کردند که در کمیسیون مشترک بیان 

شده است. 
مسئول وضعیت فعلی مذاکرات وین، آمریکاست 

خطیب زاده با تاکید بر اینکه منافع ملت تعیین کننده مسیر ماست، گفت: 
خواست  روسیه،  درخواست  یک  به  می افتد  اتفاق  وین  در  چه  آن  فروکاستن 
آمریکاست تا مسئولیت وی در شرایط کنونی را به فراموشی بسپرند. مسؤولیت 

وضعیت فعلی که الان در آن هستیم با آمریکاست.
وی بیان داشت: رویکرد روسیه و چین تا به امروز سازنده بوده و در بین مذاکره 
کنندگان در وین در ۱۱ ماه گذشته نزدیک ترین و حمایت گونه ترین بوده است. ما 

اطمینان داریم این مسیر تا پایان ادامه پیدا می کند.  
سخنگوی دستگاه دیپلماس با بیان اینکه ما در تهران و هیأت ها در پایتخت ها 
هستند که آخرین گام ها را برداریم، یادآور شد: آخرین گام ها همیشه سخت است. 
همه موضوعات در سبد آمریکاست و اگر امروز پاسخ مناسب را بدهد و تصمیم 

سیاسی را بگیرد هیأت ها روزسه شنبه می توانند به وین برگردند.

سخنگوی وزارت خارجه:

 توقف مذاکرات وین به معنای بن بست نیست

آیت الله فاضل لنکرانی: 

ریختن خون های پاک موجب انقراض حکومت سعودی خواهد شد
 رییس مرکز فقهی ائمه اطهار)ع( با محکومیت اقدام سران 
سعودی در اعدام گروهی ده ها شهروند این کشور، گفت: 
آنها با این جنایات زوال خودشان را نزدیک می کنند، چراکه 
انقراض  به زودی موجب  این خون های پاک  ریخته شدن 

حکومت سعودی خواهد شد. 
اعدام  اشاره  با  خود  فقه  خارج  درس  از  بخشی  در  وی 
گروهی شیعیان در عربستان، گفت: خبر بسیار تاثرآور این 
جنایت هولناک که در عربستان واقع شد، قلب همه ما را 
جریحه دار و عزادار کرد. در یک روز افراد زیادی از انسان های 
ارزنده اهل فکر و شخصیت های علمی و غیر علمی را گردن 
زدند که در میانشان جوانانی بودند بر حسب نقل در حین 
دستگیری بالغ نبودند اما هنگام اعدامشان به سن بلوغ 

رسیده بودند.
عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه قم بیان کرد: انسان 
تعجب  می کند،  فکر  جنایت  و  قضیه  این  حول  در  وقتی 
می کند از اینکه اینها چه موجودات قسی القلبی هستند و 
با چه هدفی این جنایات را انجام می دهند؟ عده ی زیادی 
آنکه  بدتر  و  بزنند  گردن  را  عربستان  در  عزیز  شیعیان  از 

حامیانشان هم در دنیا هیچ حرفی نزنند.

وی خاطرنشان کرد: البته در طول تاریخ دست خاندان 
آل سعود به این گونه جنایات آلوده و تاریخ حیات ننگینشان 
مملو از قتل و جنایت و مشحون از این امور و این حادثه  اخیر 

است که متاسفانه اتفاق افتاد.
وی اضافه کرد: یک مطلبی که باید برای همه  ما درس 
باشد این است، من صدای یکی از این شهدا را که چند 
روز قبل از اعدام با خانواده اش صحبت کرده شنیدم. این 
نباشید،  ناراحت  که  دلداری می داد  به خانواده اش  جوان 
وقتی می خواهند سر من را جدا کنند من به یاد فریاد امام 
حسین)ع( خواهم افتاد، این چه ایمان و اعتقادی است؟! 
این استقامت در دین و اعتقادات باید برای ما درس باشد، 
برای ما باید مسئولیت بیاورد، یک جوان در بحبوحه جوانی 
یک  با  و  است  حسین)ع(  امام  زندگی اش  اصلی  الگوی 
آرامشی که انسان هیچ اضطرابی در حرفهای او نمی بیند، 
به خانواده خود دلداری می دهد. باید به این آزادمردان گفت 
»هنیئاً لکم الشهادة«. این چه رزق نیکویی است که خدا 
برای شما قرار داده این شهیدان باید برای ما و همه شیعیان و 

مسلمین الگو باشند و خواهند بود.
برای  داد:  ادامه  قم  علمیه  حوزه  مدرسین  جامعه  عضو 

اجر  و  صبر  متعال  خداوند  از  آنها  مکرم  خانواده های 
مسالت می کنیم، تشییع جنازه ای که در احساء و قطیف 
نشان می دهد  مردم می زدند،  که  آنها شد، ضجه هایی  از 
مصیبت، مصیبت بزرگی است که در یک روز ۴۱ نفر شیعه 
و جوانان مومن اینچنینی را گردن بزنند، این سرافرازان برای 

خانواده هایشان و جهان تشیع مایه افتخارند.
فاضل لنکرانی ابراز کرد: حکومت عربستان با این جنایات 
نیست،  تردیدی  این  در  و  می کند  نزدیک  را  خودش  زوال 
آنها خیال می کنند با این جنایات حکومت خود را تحکیم 
اما ریخته شدن این خون های پاک به زودی  می بخشند، 
موجب انقراض و انهدام و نابودی آل سعود خواهد شد، این 

وعده خدای تبارک و تعالی و سنت قطعیه پروردگار است.
وی خاطرنشان کرد: هم شیعیان عربستان و هم شیعیان و 
آزادگان نقاط مختلف دنیا باید به مراکز و مجامع بین المللی 
فشار بیاورند. نمی شود یک حکومتی به خاطر اینکه پول و 
نفت دارد، هر جنایتی را انجام بدهد! ما در کجای تاریخ داریم 
که حاکمی به عنوان ارّه معروف شده باشد؟ امروز این عنوان 
حاکم عربستان است که همچون اره ای افراد را سر می بُرد یا 
تکه تکه می کند. رییس مرکز فقهی ائمه اطهار)ع( تاکید کرد: 

چرا دنیا وظیفه خودش را انجام نمی دهد؟ ممکن است یک 
بیانیه های آبکی هم بدهند، اگر یک روز جاسوسی را در ایران 
زندان کنند، فریاد صدها مرکز در دنیا بلند می شود. البته اگر 
بی جهت زندان کنند باید فریادشان در بیاید نه فریاد آنها بلکه 

هر کسی که توجه به این پیدا  کند.
و  می شود  واقع  جنایاتی  چنین  وقتی  کرد:  اضافه  وی 
آن شخص را در سفارت خودشان در ترکیه ارّه می کنند و 
مدارکش کاملا برای خود حکومت آمریکا و جاهای دیگر 
مشخص است یا بمباران های وحشیانه ای که چندین سال 
است در یمن انجام می دهند، اما هیچ عکس العملی نشان 
امام  فرمایش  همان  از  کاشف  همه  اینها  نمی شود.  داده 
خمینی)ره( است که می فرمود دل به این حکومت ها و مراکز 

بین المللی و حقوق بشری نبندید، اینها دروغ می گویند!
رییس مرکز فقهی ائمه اطهار)ع( در پایان گفت: باید قدرت 
مردم  آرزو می کنیم قدرت  ما  و  بشود  زیاد  روز  به  روز  مردم 
عربستان اعم از سنی و شیعه روز به روزان زیادتر شود و هرچه 
زودتر شاهد اضمحلال و نابودی و محاکمه و عقوبت حاکمان 
ظالم و جنایتکار عربستان باشیم و شرّ آنها از دنیای اسلام، 

خصوصا از مکه و مدینه هرچه زودتر کوتاه بشود.
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نشانه سیاستِ درست ، برنامه ریزی 
صحیح و پرهیز از ریخت و پاش 

است .
سه شنبه -24 اسفند ماه 1400 - سال بیست وچهارم- شماره 5473

غرر الحکم : ح 482١

آخرین وضعیت آیت الله علوی گرگانی 
وزیر بهداشت، در حاشیه عیادت از آیت الله علوی گرگانی، با بیان اینکه وضعیت عمومی ایشان خیلی مساعد نیست، 
گفت: تمام اقدامات درمانی لازم برای ایشان در حال انجام است.دکتر بهرام عین اللهی، وزیر بهداشت، درمان و آموزش 
پزشکی از طرف رهبر معظم انقلاب اسلامی در بیمارستان شهید بهشتی قم محل بستری آیت الله علوی گرگانی 
حضور یافت و ضمن عیادت، آخرین وضعیت درمانی ایشان را بررسی کرد.وی در گفت وگویی اظهارداشت: با توجه به 
نگرانی رهبر معظم انقلاب، بنده مامور شدم تا در بیمارستان محل بستری ایشان حضور پیدا کرده و وضعیت ایشان را 
بررسی کنم.وزیر بهداشت، گفت: پزشکان تمام تلاش و سعی خود را داشته اند و حداکثر کار های لازم برای بهبود ایشان 
انجام شده است.دکتر عین اللهی با بیان اینکه وضعیت عمومی این مرجع تقلید خیلی مساعد نیست از مردم ایران 

خواست برای سلامتی این مرجع تقلید دعا کنند.

آخرین وضعیت بیماری کرونا دراستان قم 
رییس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: در ۲۴ ساعت منتهی به بیست و سوم اسفندماه جاری، سه نفر بر اثر ابتلا به 
بیماری کرونا در این استان جان خود را از دست دادند. به گزارش عصر دوشنبه روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی 
قم، مهدی مصری با اشاره به آخرین وضعیت بیماری کرونا در استان قم، افزود: در این مدت ۵8 نفر با علایم ابتلا به 
بیماری کرونا در مراکز درمانی این استان پذیرش و از این تعداد ۴3 نفر بستری شدند.وی اضافه کرد: ۷۵ نفر از افرادی 
که در هفته های گذشته به دلیل ابتلا به کرونا در بیمارستان بستری شده بودند نیز ترخیص شدند.به گفته وی، در 
حال حاضر ۱8۵ بیمار مبتلا به کرونا در بیمارستان های قم بستری که 39 نفرشان بدحال هستند.مصری خاطرنشان 
کرد: در ۲۴ ساعت منتهی به بیست و سوم اسفندماه جاری، ۱۵۴ تست کرونا از شهروندان گرفته شد که جواب 3۲ 
مورد مثبت بوده است.وی ادامه داد: تاکنون یک میلیون و 8۰8 هزار و ۴۲۱ دوز واکسن کرونا به شهروندان استان قم 

تزریق شده است.

انهدام دو تیم تروریستی از سوی وزارت اطلاعات
 دو تیم تروریستی وابسته به سرویس های اطلاعاتی بیگانه از سوی سربازان گمنام امام زمان )عج( متلاشی شد.به 
گزارش پایگاه اطلاع رسانی وزارت اطلاعات، با مجاهدت های سربازان گمنام امام زمان )عج( دو تیم تروریستی وابسته 
به سرویس های اطلاعاتی بیگانه متلاشی شد.با اقدامات وزارت اطلاعات، شش تروریست مسلح که با مأموریّت ترور 
چند تن از اتباع خارجی شاغل در طرح های زیربنایی استان سیستان و بلوچستان وارد کشور شده بودند، شناسایی 
و بازداشت شدند. علاوه بر آن، تیم پشتیبان تروریست های یاد شده نیز متلاشی شد.سربازان گمنام امام زمان )عج( 
به مردم شریف ایران اطمینان می دهند که از نثار جان خویش در راه تأمین امنیت آنها دریغ نکنند و به سرویس های 

اطلاعاتی بیگانه هشدار می دهد که هر گونه اقدام تروریستی آنها را بدون پاسخ نخواهند گذاشت.

 تعیین تکلیف 8۰ درصد از فرمانداران 
معاون سیاسی وزیر کشور گفت: با توجه به تاکیدات ریاست جمهوری و تدبیر وزیر کشور برای تغییر فرمانداران، 
تاکنون 38۰ فرمانداری معادل 8۰ درصد تمام شهرستان های کشور در قالب صدور حکم قطعی یا سرپرستی، تعیین 
تکلیف شده اند. خرمشاد تاکید کرد: اولویت کنونی دولت، کارجهادی برای رفع مشکلات است که جز با تکیه بر مدیران 
جوان و با روحیه جهادی و انقلابی فرمانداران ممکن نیست. فرمانداران باید در میان مردم و با مردم باشند تا امید و 

اعتماد در جامعه برای ارتقای سرمایه اجتماعی نظام تقویت شود.

بازگشت ۵۶۰ نفر از نخبگان به کشور 
معاون علمی و فناوری رئیس جمهور گفت:در سه سال گذشته با اتخاذ سیاست های مناسب، ۵۶۰ نفر از نخبگان 
تحصیلکرده در خارج به کشور بازگشته اند.سورنا ستاری، معاون علمی و فناوری رئیس جمهور در حاشیه مراسم در 
نشست سالانه تجلیل از پایگاه های میزبان برتر در همکاری با متخصصان خارج از کشورافزود:جامعه نخبگانی خارج 
از کشور جامعه محدودی است و یکی از اشتباهاتی که می شود مقایسه آمار مهاجرت و آمار افراد در حال تحصیل در 
خارج از کشور است. وی ادامه داد: در ۱۰ دانشگاه برتر امریکا که جزو ۲۰ دانشگاه برتر جهان است تعداد دانشجویان 

ما در ۴ سال گذشته ۲۲۰ نفر بوده که حدودا سالی ۴۰ الی ۵۰ نفر برآورد می شود.

دختران هندبالیست ایران تاریخ ساز شدند 
دختران هندبالیست ایران نایب قهرمان مسابقات قهرمانی آسیا شدند و سهمیه رقابت های قهرمانی جهان را بدست 
آوردند.براساس این گزارش ،در پایان مسابقات هندبال قهرمانی جوانان دختر آسیا به میزبانی قزاقستان دختران ایران 
تاریخ ساز شدند و نخستین بار هم مدال مسابقات قهرمانی آسیا را کسب کردند و هم به مسابقات قهرمانی جهان راه یافتند.

جانشین فرماندهی انتظامی استان قم خبرداد:

پلیس قم آماده ایجاد نظم و امنیت مراسم نیمه شعبان 
جانشین فرماندهی انتظامی استان قم از آمادگی پلیس قم برای برقراری نظم، امنیت و آرامش در ایام 

نیمه شعبان خبر داد.
سردار بهادر اسماعیلی ضمن تبریک اعیاد نیمه شعبان اظهارداشت: پلیس قم برای برقراری امنیت 

آرامش زایران و مجاوران در ایام نیمه شعبان آمادگی کامل دارد
وی افزود: هماهنگی لازم بین دستگاهی با سایر نهادهای استان انجام شده و قرارگاه حضرت قایم 

)عج( به منظور تامین امنیت و تسهیل ترافیکی تشکل می شود.
سردار اسماعیلی تصریح کرد: انتظار داریم همه مردم اعم از مردم استان و زائرانی که به قم سفر 

می کنند حتما با پلیس همکاری داشته باشند تا این مراسم شادی با امنیت و راحتی انجام شود.
برخورد قاطع پلیس قم با متخلفان چهارشنبه آخر سال 

جانشین فرمانده انتظامی استان قم دربخش دیگری از سخنان گفت: پلیس قم با برهم زنندگان 
امنیت و متخلفان چهارشنبه آخر سال با قاطعیت برخورد می کند.

سردار اسماعیلی  افزود:همه ساله فرماندهی انتظامی کل کشور با استفاده از تمام ظرفیت های درون و 
برون سازمانی آماده می شود که امنیت مردم را در سنتی چهارشنبه آخر سال برقرار کند.

وی افزود: کسانی که قصد اخلال در نظم و امنیت عمومی و آسایش مردم در این روز های شادی 
را دارند بدانند که پلیس با قاطعیت با آن ها برخورد می کند و با هماهنگی و حمایت دستگاه قضایی، 
کسانی که دستگیر شوند تا پایان تعطیلات نوروز در بازداشتگاه خواهند بود. سردار اسماعیلی به بیان 
اینکه وسیله نقلیه متخلفان نیز توقیف خواهد شد، گفت: از مردم انتظار داریم تا مانند گذشته با پلیس 
همکاری کنند تا چهارشنبه آخر سال با کمترین صدمه و آسیب پایان یابد. سردار اسماعیلی در پایان 

گفت: از خانواده ها انتظار می رود که بر فرزندانشان علی الخصوص نوجوانان نظارت داشته باشند.

دادستان عمومی و انقلاب قم ک خبرداد:

کلاهبرداری ۲۵۰ میلیون تومانی با ارائه رسید جعلی 
 دادستان عمومی و انقلاب قم از دستگیری متهم کلاه برداری با ارائه رسید جعلی بانکی خبر داد و 
گفت: این متهم با استفاده از ارائه رسید جعلی پرداخت بانکی در خرید کالا از ۱۱ شاکی در مجموع 

مبلغ ۲ میلیارد و ۵۰۰ میلیون ریال کلاهبرداری کرده است. 
حجت الاسلام  حسن غریب بر هوشیاری شهروندان در معامله های خود به ویژه در فضای مجازی تاکید 
کرد و اظهار داشت: با وصول شکایت های متعدد از شهروندان مشخص شد متهم در پوشش خریدار 
کالاهای آگهی شده در سایت دیوار، با فروشندگان قرار ملاقات گذاشته و در مراجعه به آدرس اعلامی، با 
نشان دادن رسید واریز جعلی در گوشی خود، بدون پرداخت واقعی مبلغ، کالا را دریافت می کند و پس از 
آن گوشی را خاموش نموده و مالباخته در فرصتی متوجه می شود که مبلغ مورد نظر به حساب وی واریز 

نشده است که دیگر دسترسی به کلاهبردار ندارد.
وی اظهارهای شاکیان، استعلام های قضایی بررسی خطوط تلفن همراه متهم، تصاویر دریافتی از 
دوربین های منطقه و بازجویی شعبه ۱3 بازپرسی و تحقیق های پلیس فضای تبادل اطلاعات را از مدارک 

و شواهد کامل این پرونده خواند که منجر به اعتراف متهم به جرائم منتسب شد.
دادستان قم با اعلام اینکه متهم طعمه های خود را اغلب از فروشندگان سایت دیوار انتخاب می کرده 
بیان داشت: کالاهایی که در این پرونده مورد کلاهبرداری قرار گرفته است شامل، ساعت مچی، لوازم 
نجاری، اسکناس و سکه قدیمی، ادوات موسیقی، گوشی و لبتاپ، ضایعات، طوطی کاسکو، طلا و سکه 
و فرش بوده است. وی اطمینان از انجام تراکنش واقعی با بررسی حساب و پیامک بانکی فروشنده کالا 
را در خریدوفروش ها ضروری دانست و گفت: در مناسبت ها که افراد مشغله های متعدد دارند و فرصت 
بررسی حساب ندارند و یا در فروشگاه ها که معامله های زیادی صورت می گیرد و فروشنده نمی تواند 

تمامی واریزها را چک کند، زمینه برای این نوع کلاه برداری ها بیشتر فراهم می  شود.

فرمانده انتظامی شهرستان قم تاکید کرد؛

لزوم بالا بردن فرهنگ عمومی برای کاهش حوادث 
چهارشنبه سوری 

فرمانده انتظامی شهرستان قم گفت: بالا بردن فرهنگ عمومی و آگاهی بخشی به مردم بهترین گزینه 
برای کاهش حوادث و اتفاقات چهارشنبه آخر سال است.

سرهنگ جعفریان افزود: در راستای اجرای طرح ارتقاء امنیت اجتماعی، نظارت بر اماکن و جلوگیری 
از فروش و توزیع مواد محترقه، بازرسی از واحد های صنفی در دستور کار پلیس قرار دارد.

فرمانده انتظامی شهرستان قم در ادامه با اشاره به وقوع حوادث و رخداد های سال های قبل در شب 
چهارشنبه سوری و به وجود آمدن خسارات مالی و جانی افزود: بالا بردن فرهنگ عمومی و آگاهی 

بخشی به مردم بهترین گزینه برای کاهش حوادث و اتفاقات چهارشنبه آخرسال خواهد بود.

مدیرکل دامپزشکی استان قم خبرداد:

تشدید نظارت بر فرآرده های خام دامی در نوروز و رمضان 
طرح  گفت:  قم  استان  دامپزشکی  مدیرکل 
تشدید نظارت بر فرآورده های خام دامی در نوروز و 
رمضان، از ۱۴ اسفند آغاز شده تا ۱۶ اردیبهشت  

سال آینده ادامه خواهد داشت.
اکیپ های  طرح  این  در  افزود:  رفیعی  دکتر 
دامپزشکی در سطح استان از جمله شهرستان های 

قم، کهک و جعفریه فعال هستند.
وی اضافه کرد: هشت اکیپ سیار در روز های 
تعطیل و غیرتعطیل از ساعت 8:۰۰ تا ۲۰:۰۰ در 
نظارت  دامی  فرآورده های خام  محل های عرضه 
بهداشتی دارند و ۲ تیم نظارتی در سطح اداره کل 
و شهرستان قم نیز بر فعالیت این اکیپ ها نظارت 

دارند.
وی با بیان این که ۱۷ نفر از پرسنل بهداشتی و 
دامپزشکی در این تیم های نظارتی حضور دارند، 
ادامه داد: در این مدت مراکز عرضه فرآورده های 
هتل ها،  رستوران ها،  در  به ویژه  دامی  خام 

کشتارگاه های  غذا،  طبخ  مراکز  چلوکبابی ها، 
دام، طیور، سردخانه ها و خودرو های ویژه حمل 
خواهند  نظارت  تحت  دامی  خام  فرآورده های 
بود. رفیعی با اشاره به اجرای گشت های مشترک 
با کارشناسان تعزیرات و سازمان صنعت، معدن 
می توانند  شهروندان  کرد:  خاطرنشان  تجارت  و 
اداره کل  شماره های  با  را  تخلفات  گزارش 
دامپزشکی  اداره  و  قم 3۶۱۲3۴۵۶  دامپزشکی 
در   3۶۶۴۲۷9۰ و   3۶۶۴۲۷89 قم  شهرستان 
میان بگذارند. به گفته وی، همچنین صدور گواهی 
تایید و  حمل بهداشتی فرآورده های خام دامی، 
بر  نظارت  و همچنین  فرآورده ها  تخلیه  و  کنترل 
خودرو ها در طول شبانه روز به صورت مرتب در قالب 

تیم های نظارتی انجام می شود.
ارائه  به منظور  گفت:  قم  دامپزشکی  مدیرکل 
نیز  بهره برداران  و  دامداران  برای  بهتر  خدمات 
تامین  برای  خصوصی  بخش  در  کشیک هایی 

دارو، درمان، واکسن و مایه کوبی دام در نظر گرفته 
شده است. وی افزود: آزمایشگاه مرکزی اداره کل 
و چهار آزمایشگاه همکار برای تشخیص سلامت 
گوشت و فرآورده های خام دامی در روز های تعطیل 

فعال می باشد.
مدیرکل دامپزشکی قم ادامه داد: فرآورده های 
خام دامی باید در مراکز مجاز عرضه فرآورده های 
خام دامی که پروانه بهداشتی دارند، عرضه شود؛ 
نیز  فرآورده ها  و  دامپزشکی  مهر  با  باید  گوشت 
گیرد.  قرار  فروش  مراکز  دراختیار  دربسته بندی 
ایام  نیز در  افزود: کشتارگاه های دام و طیور  وی 
تعطیلات نوروز به صورت کشیک فعالیت می کنند 

تا سلامت گوشت تامین شود.
وی ابراز امیدواری کرد: با اجرای طرح تشدید 
و کنترل فرآورده های خام دامی امنیت غذایی و 
تامین سلامت مواد غذایی تامین شود و شهروندان 

با اطمینان خاطر از این فرآورده ها استفاده کنند.

 معاون حمل ونقل اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم گفت: طرح 
آموزشی انگیزشی ایمنی و ترافیک، جهت ارتقای ایمنی مدارس حاشیه راه، راکبان 
موتورسیکلت، وانت بارها و ادوات کشاورزی در سطح ۴۵ روستای استان، به اجرا گذاشته 
شد.  حمید سالاری اظهار داشت: همه ساله در قالب طرح هایی شامل امور فرهنگی 
فیزیکی، به ارتقای ایمنی مدارس حاشیه راه ها، راکبان موتورسیکلت، وانت بارها و 
ادوات کشاورزی در سطح روستاها و گلوگاه های جاده ای در استان اقدام می شود. 
وی با بیان که اقدام های فیزیکی شامل نصب علائم، اجرای شیار لرزاننده، نصب 
سرعت گاه، اجرای خطوط و نقوش ترافیکی است تصریح کرد: در بخش فرهنگی نیز 
اقدام هایی در قالب اجرای برنامه های آموزشی انگیزشی، اجرای مسابقه های پیامکی، 
تهیه و توزیع اقلام فرهنگی منقش به پیام های ترافیکی کیف، جامدادی و دفترچه بازی 
اجرای برنامه های نمایشی و تیزرهای تلویزیونی در بین مجموعه هدف اجرا می شود. 
وی به اجرای طرح آموزشی انگیزشی ایمنی و ترافیک که طی سال جاری و در سطح 
روستاهای استان به مرحله اجرا درآمد اشاره کرد و گفت: با عنایت به شرایط کرونایی 
کشور و احتمال شیوع این ویروس، طرح های مدنظر با رعایت جامع شیوه نامه های 

بهداشتی و هماهنگی با آموزش و پرورش، پلیس راه، بخشداری ها، تدارک و جهت 
اجرا در سطح ۴۵ روستای استان قم عملیاتی شده است. سالاری در خصوص نوع و 
نحوه اجرای طرح ارتقای ایمنی مدارس حاشیه راه ها، راکبان موتورسیکلت، وانت بارها 
و ادوات کشاورزی، که هم اینک در سطح روستاهای شهرستان کهک درحال اجرا است 
گفت: طرح آموزشی انگیزشی ایمنی و ترافیک درسال جاری از اول اسفندماه آغاز شده 
و ظرف مدت چهار ماه و تاپایان خردادماه سال ۱۴۰۱ در ۴۵ روستای استان به مرحله 
اجرا درخواهد آمد. وی مدت زمان اجرای طرح را در هر روستا یک ونیم ساعت اعلام و 
تصریح کرد: با توجه به تعداد روستاها و امکان اجرای برنامه.های دیگری در قالب این 
طرح در مجموع ۶8 ساعت اجرای برنامه در سطح روستاهای هدف لحاظ شده است. 
وی میزان اعتبار تخصیصی این طرح را بالغ بر ۵۶۰ میلیون ریال اعلام و خاطرنشان 
کرد: طی مدتی که از اجرای طرح در سطح روستاهای شهرستان کهک گذشته شاهد 
استقبال خوب جامعه هدف از موضوع و نحوه اجرای برنامه ها بوده ایم. سالاری در پایان 
یادآور شد: آشنایی با قوانین و مقررات ترافیک جاده ای به منظور کاهش حداکثری 

سوانح سفرهای برونشهری، هدف اصلی در اجرای این طرح است.

معاون حمل ونقل اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم :

طرح ایمنی و ترافیک در ۴۵ روستای قم عملیاتی شد 

رییس ستاد تسهیلات زائران و خدمات سفر شهرداری قم خبرداد:

بسیج تمام امکانات برای پذیرایی از 
زائران نیمه شعبان و مسافران نوروزی 
 رییس ستاد تسهیلات زائران و خدمات سفر شهرداری قم گفت: تمام امکانات 
قم برای پذیرایی از زائران نیمه شعبان و مسافران نوروزی بسیج شده و در این راستا 

۱۱ کمیته ذیل ستاد تسهیلات برای ارائه خدمات تشکیل شده است. 
عباس ذاکریان روز دوشنبه در جمع خبرنگاران افزود: با توجه به این که به دلیل 
شیوع ویروس کرونا مراسم نیمه شعبان در۲ سال گذشته برگزار نشده و از سوی 
دیگر این روز امسال نیز مصادف با شروع سفرهای نوروزی است، پیش بینی 

می شود مراسم باشکوه و پرجمعیتی برگزار شود.
وی با اشاره به برنامه ریزی برای پذیرایی از جمعیت کثیر زائر نیمه شعبان و مسافر 
نوروزی، خاطرنشان کرد: ۱۱ کمیته از جمله کمیته های اجرایی، ایمنی و امداد، 
اسکان و زیباسازی، تامین ارزاق و مایحتاج که ذیل ستاد تسهیلات زائران تشکیل 
شده است که مسوولیت خدمات رسانی به زائران و مسافران در قم را بر عهده  دارند
وی با اشاره به این که ۴۰۰ نفر نیروی بسیج و انتظامی برای امنیت و نظم 
آماده باش  آتش نشان در  نیروهای  تمام  ادامه داد:  آماده هستند،  پارکینگ ها 
هستند و آتش نشانان داوطلب خانم نیز به مناسبت نیمه شعبان برای حضور 

داخل مسجد جمکران هماهنگ شده است.
ذاکریان با اشاره به این که ۴۲۴ چشمه سرویس بهداشتی در مسجد جمکران 
و اطراف آن آماده سازی شده، گفت: از این تعداد۱۰۰ چشمه به صورت سیار 
می باشد که در اطراف مسجد جمکران و بلوار پیامبر اعظم)ص( تعبیه شده است.
به گفته وی، برای تامین سرویس های بهداشتی سیار با استان های اطراف 

مکاتبه شد، متاسفانه نتیجه ای گرفته نشد.
وی با انتقاد از نبود ردیف بودجه ای برای تامین خدمات مورد نیاز نیمه شعبان، 
تاکید کرد: باید در بودجه سالانه کشور ردیف جاری برای نیمه شعبان و عمرانی 
برای تجهیز زمین های اطراف مسجد جمکران در نظر گرفته شود، چرا که حضور 

میلیونی مردم در نیمه شعبان از بزرگ ترین اجتماعات در کشور است.
رییس ستاد تسهیلات زائران و خدمات سفر شهرداری قم بیان کرد: کمیته 
اسکان شهرداری قم ۶ بوستان برای اسکان موقت زائران نیمه شعبان و مسافران 

نوروزی در این استان آماده کرده است.
به گفته وی، این بوستان ها شامل بوستان مهدی در منطقه یک، بوستان امام 
رضا)ع( در منطقه دو، بوستان فدک در منطقه سه، بوستان نیایش و بوستان نیاز 

در منطقه پنج و بوستان غدیر در منطقه هشت می باشد.
وی اضافه کرد: چندین سالن ورزشی و سوله نیز در سطح شهر برای اسکان 
مسافران آماده شده است تا در مواقع اضطراری از جمله بارندگی مورد استفاده 

قرار گیرد.
ذاکریان همچنین بیان کرد: در بدو ورود به شهر قم پیامکی به زائران ارسال 
راهنمایی  قم  زیارتی  و  گردشگری  جامع  پورتال  آدرس  به  را  آن ها  و  می شود 

می کنیم.
وی افزود: در این پورتال تمام اماکن زیارتی، درمانی، تفریحی، نیازمندی ها، 
شعب منتخب بانک ها، جایگاه های سوخت، اماکن اقامتی، نقشه های راه و نقشه 

مسیریابی نشان در اختیار زائران قرار خواهد گرفت.
آماده سازی ۱۶۰ هکتار پارکینگ در اطراف مسجد جمکران

مدیرکل مهندسی و امور اجرایی ترافیک شهرداری قم نیز در این جلسه گفت: 
۱۶۰ هکتار پارکینگ در اطراف مسجد جمکران توسط هشت تیم اجرایی شامل 
۵۰۰ نفر آماده شده که شامل ۴۵ هزار پارکینگ سواری و چهار هزار پارکینگ 

اتوبوس های برون شهری است.
سید امیرعباس صفوی افزود: یک هزار و ۵۰۰ دستگاه تاکسی و ۲۰۰ دستگاه 

اتوبوس داخل شهری برای ارائه خدمات به زائران پیش بینی شده است.
۲۰۰ دستگاه اتوبوس مسوول حمل شهروندان به مسجد جمکران

معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم نیز در این جلسه گفت: با هماهنگی 
صورت گرفته مسیریاب نشان بر اساس الگوی طرح ترافیک ارایه شده نسبت به 

راهنمایی زائران در شهر قم اقدام خواهد کرد.
مسعود طبیبی افزود: یک سمت بلوار پیامبر اعظم)ص( به تردد پیاده زائران 
اختصاص داده شده است و اجازه تردد خودرو و موتور به هیچ عنوان در این 
مسیر داده نخواهد شد؛ سمت دیگر این بلوار نیز به حمل ونقل عمومی اتوبوس و 

تاکسی اختصاص پیدا کرده است.
وی اضافه کرد: اتوبوس های داخل شهری در قم برای روزهای پنجشنبه و 
جمعه هفته جاری در تمام مسیرها رایگان است و هدف از این طرح جلوگیری 

از گره های ترافیکی است.
به مسجد  اتوبوس مسوولیت حمل شهروندان  به گفته وی، ۲۰۰ دستگاه 

جمکران را در قم عهده دار هستند.
 

سخنگوی شورای اسلامی شهر قم خبرداد:

نام گذاری ۴۹ خیابان، میدان و کوچه 
به نام شهدا و مفاخر قم

سخنگوی شورای اسلامی شهر قم از نام گذاری ۴9 معبر و شارع به نام شهدای 
انقلاب اسلامی، دفاع مقدس، مدافعان حرم، مدافعان سلامت و مفاخر قم خبر 

داد.
محسن محرری در حاشیه برگزاری جلسه رسمی و علنی شورای اسلامی شهر 
قم، با اشاره به اینکه در آخرین جلسه رسمی شورای شهر در سال ۱۴۰۰ لایحه ای 
توسط شهرداری قم برای نام گذاری برخی شوارع، میادین و معابر شهر به نام 
شهدای گران قدر به شورا تقدیم شد، اظهار کرد: در این لایحه برای نام گذاری ۴9 
معبر، میدان و خیابان به نام شهدای انقلاب اسلامی، دفاع مقدس و سلامت شهر 

قم پیشنهاداتی شده بود که همگی به تصویب رسید.
وی ادامه داد: یکی از ویژگی ها، نام گذاری چهار کوچه به نام خانواده هایی که 
سه فرزندشان شهید شده مانند شهیدان توکلی بینا در خیابان لواسانی شمالی، 
شهید خسروی، شهیدان ندیری و شهیدان محمدی در خیابان شهید فهیمی بود 

که مورد تصویب قرار گرفت.
سخنگوی شورای اسلامی شهر قم با بیان اینکه خیابانی هم به نام نخستین 
شهید دانش آموز قم شهید حیدر رضایی در منطقه هفت حدفاصل پل حجتیه تا 
بازار نام گذاری شد گفت: دو خیابان نیز در منطقه چهار به نام دو سردار شهدی 

محمدمهدی کازرونی و محسن بلندیان نام گذاری شد.
وی از نام گذاری دو خیابان با عنوان مرحوم استاد عباس رنجبر و مرحوم استاد 
ابوالفضل غلامی از مفاخر قرآنی قم خبر داد و افزود: یک مورد خیابان هم به نام 

شهید مدافع سلامت سرهنگ اصغر عیسی آبادی اسم گذاری شد.
محرری با تأکید بر اینکه یکی از افتخارات قم داشتن تعداد زیادی بانوی شهید 
است، ابراز کرد: در این جلسه ۱۰ خیابان به نام ۱۰ نفر از بانوان شهیده شهر قم 
نام گذاری شد و آخرین مورد نیز نام گذاری محور حدفاصل ۷۲ تن و ورودی برگزار 
قم تهران به نام شهدای فاتح نبل و الزهرا بود که تعداد زیادی از مدافعین حرم قمی 

برای آزادسازی این دو شهر شهید شدند.
  

سرپرست معاونت برنامه ریزی و سرمایه انسانی شهرداری قم :

جدول گذاری اراضی تفکیکی
 بر عهده مالکان است

سرپرست معاونت برنامه ریزی و سرمایه انسانی شهرداری قم گفت: طبق تبصره 
ماده ۴، آماده سازی و زیرسازی اراضی الحاقی بعد از سال ۱3۶۴ بر عهده مالکان 

است.
مجید محمدرضاخانی روزدوشنبه در سی و یکمین جلسه رسمی و علنی شورای 
اسلامی شهر قم که در سالن جلسات ساختمان شهید باکری برگزار شد، با اشاره 
به برخی ایرادات هیات انطباق فرمانداری به بودجه سال آینده شهرداری اظهار 
داشت: تبصره ۱۵ با هدف الزام شهروندان جهت آماده سازی جداول در اجرای 

پروژه های شهری و تفکیک آن ها انجام گرفته که در امتداد تبصره ۴ است.
وی مشمولین ماده ۴ را نیز مورد توجه قرار داد و ابراز کرد: طبق ماده تبصره 
ماده ۴، آماده سازی و زیرسازی اراضی الحاقی بعد از سال ۱3۶۴ بر عهده مالکان 
است. سرپرست معاونت برنامه ریزی و سرمایه انسانی شهرداری قم همچنین در 
ادامه با اشاره به اعتراض کمیته انطباق به تبصره ۱۵ بودجه سال آینده، تصریح 
کرد: هدف از این تبصره حل مشکل مالکان خرد است تا چالش زیرسازی و 

آماده سازی در اجرای پروژه های عمرانی و آسفالت معابر برطرف شود.
محمدرضاخانی با تأکید بر ماده ۱۰۱ در الحاق و تفکیک اراضی تصریح کرد: 

طبق این ماده هزینه احداث جدول در این اراضی بر عهده مالکان است.

معاون اداره کل راه و شهرسازی استان قم گفت: ۱۲۶ هزار متقاضی قمی در سامانه 
ثمن نام نویسی کرده اند.

داوود طلوعی با بیان اینکه تاکنون ۱۲۶ هزار متقاضی مسکن در استان قم موفق به 
ثبت نام شده اند، گفت: تا این لحظه بیش از ۵9 هزار تن از آن ها مجاز شناخته شده اند 

و به مراحل بعدی راه یافتند.
طلوعی با اشاره به اینکه طرح نهضت ملی مسکن از اولویت ها و برنامه های دولت 
سیزدهم است که با هدف تأمین مسکن اقشار مختلف مردم اجرایی می شود، افزود: 

83 هزار متقاضی مربوط به طرح نهضت ملی مسکن یا فاز شش بوده اند.
وی تصریح کرد: ۵9 هزار متقاضی مسکن هر ۴ شرط)نداشتن سابقه مالکیت دولتی 
)فرم ج(، نداشتن سابقه مالکیت شخصی )ثبت اسناد و املاک(، تاهل و سابقه پنج ساله 

سکونت( را دارا بودند که در مرحله نهایی تایید شدند. 
معاون اداره کل راه و شهرسازی با بیان اینکه بررسی و پالایش متقاضیان ادامه خواهد 
داشت که فرآیند زمان بری است، ادامه داد: مهلت نهایی ثبت نام برای متقاضیان 

مسکن در استان ۲9 اسفند خواهد بود.
طلوعی با بیان اینکه تاکنون حدود ۱۰۰ هزار متقاضی متاهل و ۲۷ هزار متقاضی 
مجرد در سامانه ثبت نام کرده اند، گفت: در آخرین جلسه شورای تامین مسکن استان، 
تشکیل کمیته سه نفره متشکل از شهرداری، سازمان نظام مهندسی ساختمان و اداره 
کل راه و شهرسازی استان تصویب و بر تسریع در انجام اقدامات و مقدمات اولیه کار 

تاکید شد.
آخرین اقدامات در اراضی ۵۶۰ هکتاری پردیسان 

وی با بیان اینکه بر اساس این مصوبه برای تسریع در انجام امور و پرهیز از مکاتبات و 
نامه نگاری های زائد و وقت گیر بین دستگاهی، این کمیته سه جانبه در اداره کل راه 
و شهرسازی تشکیل جلسه خواهد داد و تمامی موارد مشترک در آنجا مصوب خواهد 

شد.
طلوعی با اشاره به آخرین اقدامات در اراضی ۵۶۰ هکتاری پردیسان افزود: مشاور 
طرح در حال انجام مطالعات و طراحی معابر و کاربری ها است و بعد از انجام مناقصه، 

عملیات اجرایی در این اراضی شروع خواهد شد.
وی با بیان اینکه براساس ابلاغ وزارت راه و شهرسازی و پس از طرح در شورای تامین 
مسکن استان، قیمت پایه برای هر مترمربع ۴ میلیون و ۷۲۵ هزار تومان برای اعلام 
مناقصه پیمانکاری اعلام شد، ادامه داد: قیمت نهایی هر متر مربع مسکن برای 

متقاضیان بر اساس قیمت تمام شده لحاظ خواهد شد و قیمت چهار میلیون و ۷۲۵ 
هزار تومان به عنوان قیمت پایه پیمانکاران خواهد بود و قیمت نهایی برای متقاضی 

ممکن است تا متری هفت میلیون تومان تمام شود.
معاون اداره کل راه و شهرسازی با اشاره به اینکه در هر پروژه عمرانی هر سه ماه یکبار 
شاخص تعدیل بر اساس تورم، اعلام و اعمال می شود که به ضریب قیمت پایه اضافه 
خواهد شد، گفت: وام و تسهیلات برای طرح نهضت ملی در کلانشهر قم ۴۰۰ میلیون 
تومان است که به دو شیوه پلکانی یا ساده و در طول مدت ۲۰ سال توسط متقاضی 

بازپرداخت خواهد شد.
وی با اعلام این که در سال جدید به پیمانکاران فراخوان داده می شود و بررسی توان 
فنی، مالی و اهلیت سنجی از تمامی پیمانکاران بر اساس ضوابط قانونی انجام خواهد 
شد، افزود: میز خدمت و روابط عمومی این اداره کل پاسخگوی مراجعین و متقاضیان 
مسکن خواهند بود؛ اما از تمامی متقاضیان ثبت نام کرده درخواست می شود از مراجعه 
به اداره راه و شهرسازی استان خودداری نمایند و آخرین اطلاعات مورد نیاز خود را از 
طریق پنل و پروفایل ثبت نامی در سامانه ثمن و یا از پیامک اطلاع رسانی این اداره کل 

کسب کنند.

معاون اداره کل راه و شهرسازی استان قم خبرداد:

ثبت نام ۱۲۶ هزار متقاضی مسکن در استان قم 

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم با اشاره 
به ارتباط مستقیم شوری آب و میزان مصرف و افزایش 
۱۰ درصدی مصرف آب، گفت: با کاهش مصرف آب، 
میزان برداشت از چاه ها و درنتیجه شوری آب در شبکه 

کمتر می شود. 
حسن بختیاری با اشاره به اینکه درحال حاضر 8۰ 
منابع سطحی شامل سدهای  از  استان  آب  درصد 
کوچری و ۱۵ خرداد تامین می شود، اظهار داشت: 

شرایط اقلیمی و کاهش بارندگی در حوزه آبریز مربوط 
به این دو سد، افت شدید حجم ذخیره مخزن آن ها 
را به دنبال داشته است. وی با بیان اینکه اسفندماه 
سال گذشته سد کوچری ۱۵۰ میلیون مترمکعب آب 
داشته است، گفت: این میزان در حال حاضر به کمتر 
از 8۰ میلیون مترمکعب رسیده درنتیجه سهم استان 

قم نیز از این سد کاهش یافته است.
وی افزایش ۱۰ درصدی مصرف آب در اسفندماه 

و  داد  قرار  تاکید  مورد  نیز  را  بهمن ماه  به  نسبت 
خاطرنشان کرد: رشد شدید مصرف و کاهش سهم 
از  برداشت  افزایش  به  منجر  سدکوچری  از  استان 
چاه ها شد به همین دلیل در هفته های اخیر شاهد 
شوری آب در شهر هستیم. بختیایار تصریح کرد: در 
صورتی که برداشت از چاه های سطح شهر را افزایش 
نمی دادیم با کمبود آب مواجه می شدیم و بالاجبار باید 

قطع آب را در دستورکار قرار می دادیم.

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم :
با کاهش مصرف ،شوری آب در شبکه کمتر می شود

  مردم اصلا رعایت نمی کنن!

طرح:مهدی عزیزی

بر اساس اعلام وزارت بهداشت، میزان رعایت بهداشت فردی در اماکن 
عمومی کشور تا ۱۱ اسفندماه سال جاری، حدود ۶۱ درصد و میانگین 

میزان استفاده از ماسک در اماکن عمومی کشور ۵۵ درصد است.


